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(Az ülés kezdetének időpontja: 10 óra 05 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

DR. KOVÁCS JÓZSEF (Fidesz), a bizottság alelnöke, a továbbiakban ELNÖK: 
Tisztelettel köszöntök mindenkit a Népjóléti bizottság 2021. november 16-ai, mai 
ülésén itt, az Országház Apponyi Albert gróf termében. 

A napirendet reményeim szerint mindenki megkapta, de a téma fontosságára 
való tekintettel és az online közvetítés okán a sajtó kedvéért is, a napirendi javaslatot 
mégis ismertetném. Első napirendi pont: Novák Katalin családokért felelős tárca 
nélküli miniszter éves meghallgatása. Második napirendi pont: a hallgatói prémium 
bevezetéséről szóló határozati javaslat H/17461. számon, Bencsik János független 
képviselő önálló indítványa; itt a tárgysorozatba vételről kell döntenünk. Majd tartunk 
egy rövid szünetet, és 13 óra 30 perctől Kásler Miklós, az emberi erőforrások 
miniszterének éves meghallgatása történik. Negyedik napirendi pontunk az „egyebek”. 
A miniszterek meghallgatása vonatkozásában a jogalapot az Országgyűlésről szóló 
2012. évi XXXVI. törvény 41. §-a szolgáltatja.  

A Népjóléti bizottság ülését ezennel megnyitom. Szeretettel köszöntöm a 
bizottság tagjait és mindenkit, aki, ha korlátozott számban is, de munkánkat 
figyelemmel tudja kísérni. Elnézést, hogy a maszkot levettem, de a főigazgatói 
rendelkezés értelmében itt a Házban a maszk használata múlt hét péntektől kötelező, 
így arra kérnék én is mindenkit, hogy csak és kizárólag az vegye le a maszkot, aki beszél, 
és azt követően tegye fel, én is fel fogom tenni.  

A helyettesítésekről szeretném tájékoztatni a jelenlévőket. Egyetlen 
helyettesítés van: Zombor Gábor alelnök urat jómagam, Kovács József alelnök 
helyettesítem. Megállapítom, hogy a bizottság határozatképes.  

A napirendi pontokat ismertettem. Kérem, hogy aki ezekkel a napirendekkel 
egyetért, az erősítse meg szavazatával. (Szavazás.) Egyhangú.  

A bizottság egyhangúlag elfogadta a bizottság mai ülésének napirendjét. 
(Dr. Selmeczi Gabriella: Elnök úr, ügyrendi!) Ügyrendi javaslatban Selmeczi alelnök 
asszony jelentkezett. 

 
DR. SELMECZI GABRIELLA (Fidesz), a bizottság alelnöke: Köszönöm szépen, 

elnök úr, a szót. Az ügyrendi javaslatom az lenne, hogy a két miniszteri meghallgatáson 
a bizottság tagjai 4-4 percben tehessék fel a kérdéseiket. Természetesen, ahogy ez idáig 
is tettük, a miniszterek számára korlátlan az időkeret, amennyit szükségesnek tartanak 
a beszámolóhoz, annyit tudnak hozzászólni. Még egy nagyon fontos, hogy az expozé, a 
miniszteri beszámoló után egy körben teszik fel a képviselők a kérdéseket, és utána 
pedig a miniszteri viszonválasz következik szintén időkeret nélkül. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen alelnök asszony indítványát. Én ezt az indítványt 

szavazásra teszem fel. Két szavazás következik. Az első egy megerősítése annak, amit 
alelnök asszony beterjesztett, a Novák Katalin miniszter asszony meghallgatására 
vonatkozó időkeret, amit jelzett alelnök asszony. Aki ezt elfogadja, szavazatával 
erősítse meg! (Szavazás.) Kilenc igen. Aki nem fogadja el? (Szavazás.) Három nem. 
Tartózkodás? (Nincs jelentkező.) Nincsen. A bizottság elfogadta ezt az indítványt. 

Ezt követően a másik szavazás a Kásler miniszter úr meghallgatására vonatkozó 
ugyanezen időkeret 4 percben. Aki ezzel egyetért, szavazatával erősítse meg! 
(Szavazás.) Kilenc igen. Aki nem fogadja el? (Szavazás.) Három nem. Tartózkodás? 
(Nincs jelentkező.) Nincsen. A bizottság ezt az indítványt is elfogadta. 
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Novák Katalin családokért felelős tárca nélküli miniszter éves 
meghallgatása  
(Az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. törvény 41. §-a alapján) 

Ezt követően rátérünk az első napirendi pontra, Novák Katalin családokért 
felelős tárca nélküli miniszter éves meghallgatása következik. Nagy szeretettel és 
tisztelettel köszöntöm miniszter asszonyt, Zsigó Róbert és Ekler Gergely államtitkár 
urakat. Megadom a szót miniszter asszonynak. Öné a szó. 

Novák Katalin tájékoztatója 

NOVÁK KATALIN családokért felelős tárca nélküli miniszter: Köszönöm szépen 
a szót.  

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársak! Bő egy évvel ezelőtt kaptam 
bizalmat, hogy a magyar kormány családokért felelős minisztereként folytathassam a 
munkámat, ami olyan értelemben nem volt számomra újdonság, hogy már 2014 óta 
államtitkárként a magyar családokért dolgozhattam. Ez a lehetőség, vagy ez a tisztség 
csak bővítette a lehetőségek körét, és azt, hogy még többet igyekezzünk tenni a magyar 
családokért. Ez a kormány ugyanis a családok kormánya, minden döntésünkben a 
magyar családok érdekeit igyekszünk szem előtt tartani. Itt a célunk kettős: az egyik az, 
hogy a nehéz demográfiai helyzetből, amelyben most már hosszú ideje, több mint négy 
évtizede van ez az ország, igyekezzünk kimozdítani, és hozzájáruljunk ahhoz, hogy 
minden vágyott magyar gyermek megszülethessen. A másik pedig az, hogy azok, akik 
gyermeknevelés előtt állnak, vagy már gyermeket nevelnek, minél jobb körülmények 
között tudják felnevelni a gyermekeiket. Ennek érdekében folytatjuk a munkát 2010 
óta.  

Mivel a mai meghallgatás célja az elmúlt egy évről, a miniszteri munkámról való 
beszámoló, én igyekszem elsősorban erre az egy évre koncentrálni, természetesen azért 
nem tudok eltekinteni a kitekintéstől sem, és legalább tíz évre érdemes néha 
visszapillantani ahhoz, hogy lássuk, hol is tartunk. 

A családtámogatások kapcsán eltökélt szándékunk volt és ezt határozottan ki is 
jelentettük az első pillanattól, hogy ezeket a családtámogatásokat nem fogjuk 
megkurtítani a kormányzásunk idején, nem veszünk el semmit, éppen ellenkezőleg 
igyekszünk folyamatosan bővíteni a családoknak nyújtott támogatásokat. Ehhez 
tartottuk magunkat az elmúlt egy évben is és az a célunk, hogy minél többen érezzék 
Magyarországon, hogy itt megéri dolgozni és a tisztességes munkájukból egyre többen 
és egyre jobb körülmények között tudják eltartani a gyermekeiket. Ezért van az, hogy a 
családtámogatásokat összekapcsoljuk a munkavállalással, amire azért is van 
lehetőségünk, mert a korábbi több mint 11 százalékos munkanélküliséget követően egy 
olyan alacsony szintre csökkent Magyarországon a munkanélküliség, ami lehetővé 
teszi, hogy a családtámogatásokat a munkavállaláshoz kössük. Ebben egyébként 
konszenzus van, ezt a magyar emberek megerősítették már, a nemzeti konzultációban 
több mint 97 százalékban igennel válaszoltak arra a kérdésre, hogy egyetértenek-e 
azzal, hogy a családtámogatásokat munkavállaláshoz kössük. 

Szintén célunk az, hogy saját tulajdonú otthonban élhessenek azok, akik 
gyermeket várnak vagy gyermeket nevelnek. Ehhez is igyekszünk minden lehetséges 
eszközt biztosítani. Természetesen, ha az elmúlt egy évről beszélünk, nem lehet és nem 
szabad figyelmen kívül hagyni a koronavírus-járványt, hiszen ez mindannyiunk életét 
meghatározza most már több mint egy éve, majdnem két éve élünk együtt ezzel a 
világjárvánnyal és ennek a hatásait természetesen a magyar családok is érzékelték és 
érzékelik. Éppen ezért is tartottuk fontosnak, hogy a koronavírus-járvány alatt is 
megőrizzük a családtámogatásokat, sőt tudjuk ezeket bővíteni is. Azt a döntést hozta a 
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kormány, hogy a koronavírus-járvány alatt is megőrizzük a munkahelyeket, sőt 
igyekszünk új munkahelyeket létrehozni, ha tehát a járvány miatt meg is szűnik 
valamilyen munkahely, akkor legalább annyit hozzunk létre helyette. Ez volt a 
vállalásunk és ehhez tartottuk is magunkat. 

A családok támogatása részben szól az anyagiakról, nagymértékben szól az 
anyagiakról, hiszen a gyermekek nevelése sok pénzbe kerül, anyagi áldozattal is jár a 
szülők részéről, éppen ezért folyamatosan növeljük a családoknak nyújtott anyagi 
támogatást. De nemcsak az anyagiakról szól a gyermeknevelés, a család, éppen ezért a 
családbarát környezet kialakítását és támogatását is fontos célkitűzésünknek tartjuk, 
ezért is igyekeztünk a lehető legtöbbet megtenni. Az idei év egyik fontos döntése volt, 
hogy az otthonteremtési programot, amelyet 2015-ben kezdtünk el, bővítjük. Ez 
megtörtént idén január 1-jével, ezzel elindítottuk minden idők legnagyobb 
otthonteremtési programját, amelyből egyre többen tudnak részesülni. Ez részben szól 
az otthonfelújítási támogatásról, amely igen népszerű és nagyon sokan vették már 
igénybe, részben arról, hogy a CSOK-ot, illetve a hozzá kapcsolódó támogatásokat is 
bővítettük. Ez azt jelenti, hogy már illetékmentesen tudnak otthonhoz jutni, akik 
CSOK-kal vásárolják az ingatlant. Csökkentettük a közjegyzői díjakat, az áfát, illetve 
bizonyos esetekben a CSOK-kal vásárolt lakásoknál áfamentességet is bevezettünk és, 
ahogy említettem, az otthonfelújítási támogatást és az otthonfelújítási kölcsönt is 
bevezettük. Ráadásul a Magyar Nemzeti Bank elindította a Zöld Otthon Programját. 
Ehhez kapcsolódóan már van zöld CSOK-kölcsön is, amely teljesen kamatmentesen 
támogatja a családok energiatakarékos, modern otthonainak kialakítását. (Dr. Lukács 
László György megérkezik.) 

A babaváró támogatás már ugyan a miniszterségem kezdete előtt indult el, 
ugyanakkor az elmúlt évnek ez is egy meghatározó támogatási formája volt, amelynek 
az a célja, hogy a fiatal párokat, akik megtalálták egymást és tudják, hogy családot 
szeretnének alapítani, segítsük abban, hogy minél nagyobb anyagi mozgástér mellett 
tehessék ezt meg. A babaváró támogatás egy tízmillió forintos olyan kamatmentes, 
szabad felhasználású kölcsön, amelyet részben vagy teljes egészében elengedünk, ha 
gyermekek érkeznek a családba. Ezt a lehetőséget már 200 ezer pár igénybe vette, tehát 
mondhatom, hogy igen népszerű. Ugyanígy a családvédelmi akcióterv keretében indult 
el a nagycsaládosok autóvásárlási kedvezménye, ennek révén több mint 35 ezer család 
tudott már támogatáshoz jutni. Ennek köszönhetően olyan hétszemélyes autót 
vásárolhattak, amely egy nagycsalád számára nagy segítség a mindennapokban. 

A CSOK-kölcsönt is, ahogy említettem, kiterjesztettük. 2020. augusztus 31. és 
2021 szeptembere között 16 809 ilyen kölcsönkérelem érkezett be. Elindult a 
nagyszülői gyed is, amely arra adott lehetőséget, hogy otthon maradhassanak azok a 
nagyszülők, akik még aktívak, nem nyugdíjasok, és be tudnának segíteni a kisunoka 
nevelésébe, ha a szülők dolgoznak, vagy a gyermekét egyedül nevelő szülő dolgozik a 
pici gyermek mellett. Ha valamelyik nagyszülő, a nagymama vagy a nagypapa be tudna 
segíteni az unoka nevelésébe, otthon tud maradni gyeden, ezt a lehetőséget is 
elérhetővé tettük, bár most szerintem a koronavírus-járvány miatt sajnos sokan nem 
tudták használni, olyanok sem, akik szerették volna. De úgy érzem, hogy ezzel is tudtuk 
bővíteni a családok mozgásterét. Minden döntésünknél az az elv vezérel bennünket, 
hogy hagyjuk meg a döntés, a választás szabadságát a családoknak, tehát ahogy 
számukra a leginkább ideális, úgy tudják szervezni az életüket. Az édesanyák és az 
édesapák egyaránt jogosultak a családtámogatásokra, és ebbe a körbe most már 
bevontuk a nagyszülőket is, egymás között a számukra kedvező, ideális módon tudják 
megosztani a feladatokat. Ha egy édesanya hosszabban otthon maradna a gyermekével, 



8 

akkor erre is legyen lehetősége, ha korábban visszatérne a munkaerőpiacra, ezt is 
támogatjuk, amióta van gyed extra. 

Az idei évnek egy fontos állomása volt, hogy július 1-jétől megemeltük a 
csecsemőgondozási díjat. Ez azért is számít fontos lépésnek, mert nincs máshol olyan 
lehetőség a világon, hogy ha egy dolgozó nő gyermeket szül, akkor ezt követően az első 
félévben több pénzt kap csecsemőgondozási díjként, csedként, mint amennyit 
korábban fizetésként hazavitt. Hiszen a csed most már megegyezik a korábbi bruttó 
fizetésével, viszont az utána következő járulékos adókötelezettség kisebb, mint a bér 
esetében, mert csak személyi jövedelemadót kell fizetni, tehát ez lehetővé teszi, hogy 
valaki több pénzt vigyen haza a gyermekvállalást követően a csednek köszönhetően, 
mint amennyit korábban munkával keresett meg. Ez talán a nőket is biztatja, bátorítja 
arra, hogy ha úgy érzik, elérkezett az idő, akkor gyermeket vállaljanak még akkor is, ha 
egyébként van egy olyan munkájuk, amit nagyon szeretnek. 

Az egyszülős családokat is igyekszünk a lehető legtöbb eszközzel segíteni, hiszen 
300 ezer egyszülős család él Magyarországon, nagyságrendileg félmillió egyszülős 
családban élő gyermeket nevelnek. Annak érdekében, hogy ezeket a családokat is minél 
inkább tudjuk segíteni, a gyermektartásdíj megállapításával és behajtásával 
kapcsolatos döntéseket hoztunk. Ez lehetővé teszi, hogy ha egy tartásdíjfizetési 
kötelezettségnek nem felel meg az a fél, akit erre köteleztek, akkor egy megelőlegezett 
tartásdíjban részesülhet az elvált házaspár másik fele, ezt a megelőlegezett tartásdíjat 
ebben az esetben az állam kifizeti és utána majd az állam behajtja attól, akitől be kell 
hogy hajtsa. Így gyorsabbá és hatékonyabbá válik mind a tartásdíj megállapítása, mind 
a tartásdíj behajtása. Illetve az árvaellátás minimumát is megemeltük több mint 
duplájára, 50 ezer forintra emeltük meg, gondolva azokra az egyszülős családokra, ahol 
az egyik szülőt elveszítették egy tragédia következtében.  

Az idei évnek egy fontos döntése volt, tekintettel arra, hogy ez a koronavírus-
járvány okozta időszak a családokat sem kímélte, és a családokat is próbára tette anyagi 
értelemben is és nemcsak anyagi értelemben, ezért a befizetett személyi jövedelemadót 
visszaadjuk azoknak, akik gyermeket nevelnek. Ez egy 600 milliárd forintos támogatás 
a magyar családoknak, majdnem 2 millió szülőt érint. Minden gyermeket nevelő 
családban mindkét szülőnek visszaadjuk a befizetett személyi jövedelemadóját egy 
meghatározott értékhatárig, ez tehát közel 2 millió érintettet jelent.  

A fiatalok anyagi helyzetét is igyekszünk azzal segíteni, hogy a jövő év január 1-
jétől bevezetjük a 25 év alatti fiatalok személyijövedelemadó-mentességét. Ez is ennek 
az időszaknak a fontos döntése volt, hiszen már idén január 1-jétől a legalább 4 
gyermeket nevelő édesanyák élhetnek a teljes élethosszig tartó személyijövedelemadó-
mentességgel. Ezt a kört most bővítjük a 25 év alatti fiatalokkal. Tehát jövő év január 
1-jétől a 25 év alatti fiatalok nem fizetnek személyi jövedelemadót a bruttó 
nemzetgazdasági átlagbérig, ami most nagyságrendileg 400 ezer forint. Ez a dolgozó 
fiataloknak egy komoly lehetőség, és ha hozzávesszük azt, hogy a fiatalok 
foglalkoztatottsága másfélszeresére emelkedett az elmúlt tíz évben, akkor látjuk azt, 
hogy az erre igényt támasztó fiatalok száma is folyamatosan növekszik, és legyen itt szó 
akár diákmunkáról, akár teljes foglalkoztatottságról egy fiatal esetében, ezt a 
személyijövedelemadó-mentességet 25 éves életkor alatt élvezheti. 

A nyugdíjasok esetében amellett, hogy tartottuk magunkat ahhoz a 
vállalásunkhoz, hogy a nyugdíjak reálértékét megőrizzük, emellett pedig több olyan 
támogatást igyekeztünk adni a nyugdíjasoknak az elmúlt időszakban is, amelyek a 
hagyományos értelemben vett, megszokott nyugdíjakon túlmutatnak. Ezek közül most 
kiemelkedik az éppen az elmúlt napokban kifizetett nyugdíjprémium, ami egy 
maximum 80 ezer forintos nyugdíjprémiumot jelent 2,5 millió magyar embernek. Itt 
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nemcsak az öregségi nyugdíjasokra kell gondolni, hanem akár a korkedvezményes 
nyugdíjban részesülőkre, így a Nők 40-esekre is, vagy éppen azokra a nyugdíjszerű 
ellátásban részesülőkre, mint például az árvaellátás. Ezt ritkán hangsúlyozzuk, pedig 
fontos, hogy az árvaellátásban részesülők is ugyanúgy megkapták ezt a 80 ezer forintos 
pluszösszeget, ezt az úgynevezett nyugdíjprémiumot, de akár azok is, akik rokkantsági 
ellátásban részesülnek, szintén ehhez a körhöz tartoznak.  

Ezt a nyugdíjprémiumot mindenki, ráadásul a nyugdíja mértékétől függetlenül 
teljes összegben kapta meg, tehát ebben az értelemben eltekintettünk, 
továbbhaladtunk a nyugdíjprémium-törvényben meghatározott formájától, ennél 
szélesebb körnek adtuk oda. Egyrészt azért, mert odaadtuk a nyugdíjszerű ellátásban 
részesülőknek is, másrészt azért is, mert mindenkinek, aki novemberben nyugdíjat 
vagy nyugdíjszerű ellátást kap, odaadtuk ezt a nyugdíjprémiumot, bár ezt törvényi 
kötelezettség eredetileg nem írta volna elő, ahogy azt sem, hogy mindenkinek a teljes 
összegű, maximális, 80 ezer forintos nyugdíjprémiumot adjuk oda. De ezt a döntést 
hozta meg a kormány, így ez a 2,5 millió ember a nyugdíjprémiumnak köszönhetően 
80 ezer forint többletet tudott most kapni, vagy tud még, mert ha postán kapja meg, 
elképzelhető, hogy az elkövetkező napokban kaphatja meg.  

Idekapcsolódik az is, hogy döntöttünk arról, hogy jövő februárban teljes 
összegben kifizetjük a 13. havi nyugdíjat, tehát visszavezettük a 13. havi nyugdíjat. Jövő 
februárban ez a 2,5 millió nyugdíjas vagy nyugdíjszerű ellátásban részesülő - ugyanaz, 
amit az előbb elmondtam, itt is érvényes -, tehát nemcsak az öregségi nyugdíjasok, 
hanem a minden egyéb jogcímen nyugdíjszerű ellátásban részesülők is megkapják a 13. 
havi nyugdíjat február hónapban. 

Az elmúlt évhez és az én miniszteri munkámhoz kapcsolódik az is, hogy a 
koronavírus-járvány időszakában, a harmadik hullámot követően elindítottunk egy 
operatív törzset. Ez a közösségi élet újraindításáért felelős operatív törzs, amelynek az 
én vezetésemmel az volt a feladata, hogy amikor szükség van rá, olyan gyors döntéseket 
tudjunk hozni, illetve olyan javaslatokat tudjunk megfogalmazni a kormánynak, 
amelyek meg tudják könnyíteni a közösségi élet újraindítását, amire, megítélésem 
szerint, nagyon sokan vártak, és nagyon sokaknak szüksége volt.  

Döntöttünk például arról, hogy az Erzsébet-táboroknak többletforrást 
biztosítunk ahhoz, hogy még tovább tudjuk bővíteni az Erzsébet-táborokban nyaraló 
gyermekek számát; 10 milliárd forintos támogatást adtunk a különböző egészségügyi 
fejlesztésekre, falunapokra; könnyűzenei koncertekre tudtunk támogatást adni; 
bővíteni tudtuk az otthonfelújítási támogatásban részesülők körét; a közétkeztetés 
szabályait is tudtuk alkalmazni az aktuális helyzethez; a nyelvvizsga-amnesztiát is meg 
tudtuk hosszabbítani a koronavírus-járványra való tekintettel; illetve a Diákhitel Pluszt 
továbbra is igénybe vehetővé, illetve elérhetővé tettük.  

Tehát ebből is, reményeim szerint, látható az, hogy az elmúlt évek a családbarát 
intézkedésekről szóltak a mi minisztériumunkban. Végig azon dolgoztunk, hogy minél 
több olyan döntés szülessen, amelyek a családok támogatásához hozzá tudnak járulni, 
és ennek most már az eredményeit is láthatjuk egyrészt demográfiai értelemben, 
másrészt, ha arra tekintünk - ez egy szubjektívebb dolog, de megítélésem szerint ez is 
magáért beszél -, hogy nemzetközileg is nagyon nagy az érdeklődés a magyar 
családpolitika iránt. Akár, ha a budapesti demográfiai csúcstalálkozóra gondolunk, 
amit most már negyedik alkalommal szerveztünk meg, és minden eddiginél nagyobb 
érdeklődés mellett tarthattuk meg ezt a csúcstalálkozót, akár, ha az oda érkezők és az 
erről hírt adók visszajelzéseiből indulunk ki, akár abból, hogy számtalan országban 
most már programként, nyíltan hivatkoznak arra, hogy a magyar családpolitikából 
merítik az ihletet, és hogy tőlünk is igyekeznek tapasztalatokat szerezni és tanulni. 
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Mindenesetre ez is egy visszajelzés, és természetesen nekünk is mindig ott van az a 
feladat, hogy mi is kövessük figyelemmel, hogy mi történik a világban, és ha mi is 
látunk máshol jó gyakorlatokat, akkor igyekszünk ezeket mi magunk is átemelni, és 
ezekből is inspirálódni. 

A másik, és szerintem fontos visszajelzés az, hogy a demográfiai mutatók hogyan 
alakultak az elmúlt most már majdnem 12 év kormányzását követően, és még ha teljes 
körben visszatekintünk a 2010 óta eltelt időszakra, akkor milyen számokat, milyen 
mutatókat látunk, és akkor a családok támogatásánál a családok támogatására fordított 
összegeket szerintem érdemes teljes egészében is megnézni. Egyrészt, ha csak az 
adóból megtakarított összeget nézzük, akkor 2010-2022 között ez egy 4 ezer milliárd 
forintos megtakarítást jelent a magyar családoknak. Másrészt, ha azt nézem, hogy 
mennyit fordítottunk családtámogatásokra, akkor az éves költségvetési előirányzat, 
amit én befektetésnek tekintek, nem kiadásnak, ez az összeg 3,5-ször akkora lesz 
jövőre, mint amekkora 2010-ben volt, tehát itt egy nagyon jelentős növekedést 
tapasztalhatunk. Ez összességében 2010-2022 között 22 ezer milliárd forintos 
támogatást jelent a magyar családoknak, és ez az összeg szerintem szintén magáért 
beszél. De ha ezt a GDP arányában fejezem ki, akkor a jövő évben ez már a GDP 6,2 
százalékát éri el, ami nemzetközi összehasonlításban is kiemelkedően magas, ez a 
legmagasabb a világon, amennyit mi a családtámogatásokra fordítunk. 

Talán érdemes még az Erzsébet-táborokról annyit mondani, hogy az Erzsébet-
táborok kapacitásait is folyamatosan bővítettük, és felújítottuk teljes egészében az 
Erzsébet-táborokat. Ha valaki járt Zánkán, és látta, hogy ott milyen állapotok voltak 
még egy évvel ezt megelőzően, vagy pláne két évvel ezt megelőzően, amikor még nem 
is kezdtük el az építkezést, és ha most elmegy, és most megnézi, vagy akár csak a 
képeket látja a zánkai táborról - de ugyanez igaz Fonyódligetre is -, akkor én azt hiszem, 
mindannyian büszkék lehetünk arra, hogy olyan körülményeket tudunk biztosítani az 
ott nyaraló, nagyon sok esetben szegény, nehéz körülmények közül érkező 
gyermekeknek, amiben tényleg olyan önfeledten tölthetik el azt a nyári egy hetet - ha 
egy egészhetes turnusra jönnek -, de akár a családok a hétvégi turnusokat, amiket 
szintén szervezünk számukra a nyári időszakban. Illetve most először, miután 
téliesítettük a zánkai tábort, még tudunk majd a karácsonyi időszakban is, a téli 
szünetben is olyan gyerekeknek, akik részben rászoruló családokból érkeznek, vagy 
nevelőotthonokban élnek, tudunk olyan kikapcsolódást biztosítani a zánkai Erzsébet-
táborban, amire sokáig fognak, meggyőződésem szerint, emlékezni, mert nemcsak 
hogy biztonságban tölthetik el ezt az időszakot, hanem nagyon színes programok között 
is, és ugyanez igaz természetesen a fonyódligeti táborunkra is. 

Arról már beszámoltam, hogy mennyi támogatást tudtunk adni a különböző 
támogatási formákon keresztül vagy hány embert, családot értünk el, de a 
nyugdíjasokról egy összefoglaló adatot talán érdemes rögzíteni. A plusztámogatások, 
amelyeket a nyugdíjasoknak tudtunk adni, az elmúlt öt évben meghaladják az 500 
milliárd forintot. Ezek nem a nyugdíjemelések, hanem a plusz rezsiutalvány, Erzsébet-
utalvány, nyugdíjprémium formájában adott támogatásokról szólnak és ebben még 
nincs benne természetesen a jövő évi 13. havi nyugdíj. 

Ha pedig a demográfiai adatokat nézzük, hogy milyen eredményeket látunk, 
akkor büszkék lehetünk megítélésem szerint arra és örülhetünk annak, hogy míg 
korábban öt vágyott gyermekből csak három született meg, most már öt vágyott 
gyermekből négy megszületik Magyarországon. Annak köszönhetően, hogy 27 
százalékkal emelkedett a gyermekvállalási kedv, amely egyébként az Európai Unióban 
a legmagasabb emelkedés, sokkal több gyerek tudott megszületni, mintha alacsonyabb 
szinten maradt volna ez a szám. A házasságkötések száma is nálunk nőtt a legnagyobb 
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mértékben egész Európában az elmúlt tíz évben, ez egy közel duplájára való emelkedést 
jelent, ami szerintem szintén nagyon örömteli. De ha hozzáveszem, hogy nemcsak a 
házasságkötések száma, nemcsak a termékenységi mutató, a gyermekvállalási kedv 
emelkedett a legnagyobb mértékben hazánkban, hanem a női foglalkoztatottság is 
európai szinten nálunk emelkedett a legjobban, akkor azt hiszem, ez a három 
vonatkozás, amiben a dobogó legfelső fokára állhattunk, mindenképpen egy jó 
visszajelzés az elmúlt több mint tíz év munkájáról. Ha a koronavírusos időszakot 
nézem, akkor egyébként a születések száma ebben az időszakban Magyarországon nőtt 
a legnagyobb mértékben egész Európában, tehát még eggyel ki tudom egészíteni azokat 
a pontokat, amelyekben az európai uniós országokhoz képest nemcsak az átlagot 
haladtuk meg, hanem kifejezetten az első helyen vagy a legjobban teljesítettünk. 

Tehát több a házasság, több a gyermek és nagyobb a gyermekvállalás, többen is 
dolgoznak, azt hiszem, ezek mind visszaigazolják, hogy érdemes volt ebbe az irányba 
elindulni. Talán még egy, számomra érdekes pontot hoznék ide. Korábban vállalják a 
második vagy a következő gyermeket is a fiatalok, mint ez idáig, tehát a gyermekek 
között eltelt időszak is öt hónappal csökkent. Ez azt jelenti, hogy korábban, bátrabban 
tudnak egy következő gyermeket vállalni a családokban. Ha nő a házasságkötések 
száma, persze logikusan felmerül a kérdés, hogy mi van a válásokkal. A válások száma 
hatvanéves mélyponton van, tehát ezt a folyamatot is hozzá tudjuk tenni, a 
házasságkötések emelkedése mellett a válások csökkenését láthattuk. A 
terhességmegszakítások számával is ugyanez a helyzet, 41 százalékkal csökkent a 
terhességmegszakítások száma 2010-hez képest, amit az egyik legfontosabb 
változásnak tartok. 

Tehát ezek összefoglalóan, dióhéjban az elmúlt évnek és az elmúlt évtizednek az 
eredményei, és amit szeretnénk, és amire vállalkozunk az elkövetkezendő időszakra 
vonatkozóan, az az, hogy ezt a munkát folytatjuk. Tehát nekünk nem érdemes ígérgetni 
semmit, hiszen már tettekkel bizonyítottuk, hogy a családok pártján állunk. Ezt a 
munkát szeretnénk folytatni, ehhez kérünk majd felhatalmazást a választóktól, hiszen, 
ha azt nézem, hogy 2010-hez képest mostanra mennyivel nőtt a gyermekvállalási kedv 
a ’11-es mélyponthoz képest, ez egy 27 százalékos emelkedés, és ha megnézem, hogy 
mennyi kellene még ahhoz, hogy elérjük azt a szintet, amely már a népesség 
megtartásához elegendő, akkor bizony még legalább ugyanennyi időre szükség van 
ahhoz, hogy egy ilyen eredményt elérjünk. Tehát ezt a munkát nem szabad abbahagyni, 
hanem feltétlenül folytatni érdemes. Majd ehhez fogunk felhatalmazást kérni és abban 
bízom, hogy erre lesz lehetőségünk, hiszen azon az úton, amelyen elindultunk 2010-
ben, haladtunk tovább az elmúlt évben is. Ha ezzel kapcsolatban bármilyen kérdés 
felmerül, természetesen állok rendelkezésre és igyekszem azokra a legjobb tudásomnak 
megfelelően válaszolni. Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter asszony expozéját. Most a bizottsági tagok 

kérdéseire, hozzászólásaira kerül sor négyperces időkeretben. A szakmai főtanácsadó 
úr fogja az időkeretet mérni. A bizottság tagjait illeti a szó. Váltott sorrendben 
kormánypárti és ellenzéki kérdésekre, felszólalásokra kerül sor. Tessenek parancsolni! 
(Dr. Pesti Imre jelentkezik.) Pesti Imre képviselő úré a szó. 

Kérdések, hozzászólások 

DR. PESTI IMRE (Fidesz): Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Miniszter Asszony! 
Szeretném megköszönni a beszámolót, mely igen részletes volt, olyannyira részletes, 
hogy kérdést sem könnyű már hozzátenni. Mégis azonban, ha néhány adat 
megismétlődik, az nem baj, legalább látja mindenki, hogy milyen eredményeket ért el 
a Fidesz, illetve a magyar kormány. 
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Nyilvánvaló stratégiai kérdés a kormányzat számára a család és az egész 
családpolitika, hiszen ez a társadalom legkisebb egysége, nem is igazán gazdasági 
egység, de a legerősebb szövete a társadalomnak. Szeretném, ha még egyszer 
megvilágításra kerülne, hogy nemzetközi összehasonlításban mit jelent a magyar 
családtámogatási rendszer a többi országhoz viszonyítva. GDP-arányosan, akár néhány 
ország számadatát felhozva, mennyivel többet költ a magyar kormány 
családtámogatásra, mint mások?  

Szóba került a házasságkötések, a gyermekvállalás, illetve a válások száma. 
Szintén szeretném, ha elhangoznék, ez hogy alakult más országokban, ha nem is 
sokban, de egy-két példát bemutatva, hogy lássuk, hol tart Magyarország. Nagyon-
nagyon fontos lenne azt is tudni, hogy mennyire tekintik jó példának Magyarországot. 
Elhangzott ez a bizonyos nemzetközi konferencia, mi volt annak a közvetlen reflexiója, 
rezüméje, mit mondtak az itt lévő nemzetközi szakértők, illetve más országok 
képviselői. A legvégén pedig szeretném megkérdezni, hogy hány család, illetve, ha 
személyekre bontjuk, hány személy volt az, aki élvezhette a magyar kormány 
családtámogatási rendszerét. Köszönöm szépen, és várom megtisztelő válaszát. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdések? (Varga Zoltán jelentkezik.) 

Varga Zoltán képviselő úr. 
 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 

Miniszter Asszony! Köszönöm a beszámolót. 
Valóban nagyon sok minden elhangzott és jó pár kérdésben egyet is értünk. 

Többek között abban, hogy a családtámogatás többek között szól az anyagiakról is. 
Tudjuk azt nagyon jól, hogy több százezer, óvatos becslések szerint is legalább 600 ezer 
magyar fiatal hagyta el Magyarországot, többek között az anyagiak miatt. Önök 
elindították a „Gyere haza, fiatal!” programot, azonban a szólamokon kívül sok minden 
más egyebet nem hallottunk róla. Érdekelne picit, hogy az ön olvasatában sikeresnek 
tekinthető-e ez a program.  

De ha már a családokról beszélünk, szerintem különös tekintettel kell fordulni 
most a pedagóguscsaládok felé, hiszen, ha cinikusan, de reálisan akarok fogalmazni, 
akkor azt kell mondanom, hogy egy pedagógus család a halmozottan hátrányos 
helyzetű kategóriába esik. Tudjuk nagyon jól, hogy egy pedagógus átlagbére, és ön 
beszélt erről az úgynevezett nemzetgazdasági minimálbérről, nagyjából a pedagógus 61 
éves korára éri el azt a szintet, ami a nemzetgazdasági minimálbér. Ha ezt lefordítanám 
konyhanyelvre, ez azt jelenti, hogy a pedagógusbér jelenleg az érettségizett betanított 
munkás bérét alulról nyaldossa. Úgy gondolom, hogy ez megalázó, különösen annak a 
tükrében megalázó, hogy ön ez év szeptemberében egy sajtótájékoztató keretében a 
pedagógusokról külön szólt. Ön akkor azt mondta, hogy a pedagógus-életpálya nem 
minimálbérhez kötött, ezért nem életszerű azt vállalni, hogy emeljük a 
pedagógusbéreket olyan szintig, ami egy pedagógus számára különben normális és 
nyugodt megélhetést jelent. 

Tudja, én Debrecenből származom, ott is élek, így Kósa Lajost jól ismerem. Kósa 
Lajos mondta azt rendszeresen a debreceni újságíróknak, hogy tőle csak pozitív 
dolgokat lehet kérdezni. Ezért én is kérdeznék öntől pozitív dolgot is. Ön elégedett a 
bérével? Ön a hónap végén tud a gyerekeknek normális vacsorát rakni az asztalra, 
esetleg könyveket vásárolni, moziba elvinni őket vagy színházba? Mert a 
pedagóguscsaládok jó része erre már képtelen a hó végén. Tudjuk azt nagyon jól, hogy 
egy normális bérrendezés helyett most például Orbán Viktor egy 10 százalékos 
béremelést lengetett be, ami nagy valószínűség szerint különben nem is bér-, hanem 
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valójában csak egy pótlékemelés lesz, tehát nem fog beépülni még a bérekbe sem, ami, 
én azt hiszem, több mint megalázó ebben az esetben. Szerintem önnek, mint a 
családokért felelős miniszternek kutyakötelessége kiállni azokért a 
pedagóguscsaládokért, akik akár az ön gyerekét és tanítják, és akik most megalázó, 
borzasztó nehéz helyzetben vannak.  

Sajnos ez a helyzet azt okozza - de, hát, nem kell ezt önnek igazán mondanom -, 
hogy a pedagóguspálya nemhogy nem kecsegtető, hanem kifejezetten taszító a jelenleg 
pályát választó fiatalok számára. Nagyon sokan elvégzik ugyan az egyetemet, de már 
nem a pedagógus hivatást és a szakmát választják, hanem elmennek versenyképesebb 
állásokba, és ez nagy valószínűséggel azzal fog járni különben, hogy az a jóslat, amit 
olyan régóta mondanak már, hogy egyszerűen nem lesz, aki tanítja majd a 
gyerekeinket, unokáinkat, az reális veszélyként itt leselkedik ránk nem is a távoli, 
hanem a közeli jövőben. Köszönöm szépen. Várom megtisztelő válaszát. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. További kérdések? (Jelzésre:) Kovács 

Sándor képviselő úr! 
 
KOVÁCS SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm szépen. Tisztelt Miniszter Asszony! 

Köszönöm szépen a beszámolót, de engedje meg, hogy ezt a fajta populista hozzáállást, 
amit képviselőtársam a pedagógusokon keresztül próbál meg csúsztatni, a jelenkori 
minimálbér-emelést és a pedagógusok béremelés előtti bérét összehasonlítva 
visszautasítsam, hangsúlyozva azt, hogy a béremelésre és különösen a pedagógus-
béremelésre mindig szükség van, és nagy szükség van, hiszen valóban a társadalom 
napszámosai ők, de a szociális szférában és a kulturális szférában dolgozók is. Ők most 
egy 20 százalékos béremelést kapnak január 1-jétől, ami még így sincs meghonorálva, 
de azt gondolom, hogy az a fajta gazdasági növekedés, ami elsősorban a gazdasági 
szférában dolgozók minimálbérével és a garantált bérminimummal van 
összefüggésben. Ön csúsztat, tisztelt képviselőtársam, de gondolom, miniszter asszony 
majd megválaszol erre. 

Én konkrét kérdést szeretnék feltenni. Vidéken lakom, én Géberjénből jöttem 
- képviselő úr sokkal nagyobb városból -, mi ott csak 460-an lakunk, önök több mint 
300 ezren, és biztos másabb a társadalmi kisugárzás is. Mi vidéken azt tapasztaljuk, 
hogy az otthonfelújítási támogatás nagyon pozitív a fiatalok részéről, ami a falusi CSOK 
igénybevételét és a vidéki, falun élő családok támogatását is jelenti. Van-e valamilyen 
statisztika, miniszter asszony, hogy a vidéki társadalomban az otthonteremtési 
támogatás milyen mértékben segített, hogyan segítette a fiatal családokat? Köszönöm 
szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. (Jelzésre:) Lukács képviselő úr! 
 
DR. LUKÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY (Jobbik): Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! Tisztelt miniszter asszony, engedje meg, hogy pár konkrét kérdéssel 
reagáljak az egyébként részletes beszámolójára, amit ezúton is köszönünk. Azt le kell 
szögeznünk, hogy a Jobbik mindig támogatta a kormánynak azokat a családpolitikai 
törekvéseit, amelyekkel a családokat támogatta, legyen szó egyszülős, legyen szó a 
klasszikus családmodell szerint felépülő családok támogatásáról, ami számunkra is 
nagyon fontos, mint konzervatív jobboldali pártnak. Viszont van pár olyan kérdés, amit 
feltétlenül fel szeretnék tenni önnek, az egyik egy részletekbe menő, a többi elvi kérdés, 
illetve vonatkozik a 2020. évre is. 
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Az első az szja-visszatérítéssel kapcsolatos. Itt azt szeretnénk kérdezni, hogy 
hogyan érinti a szja-visszatérítés azoknak a jogosultaknak az egész éves 
egészségpénztári vagy nyugdíjpénztári befizetése után járó szintén adóvisszatérítését, 
tehát a visszajáró összegeket. Azaz megkapják-e, vagy számítható, hogy kevesebb szja-
visszatérítésben lesz részük, tekintettel arra, hogy egyébként a magánnyugdíj-pénztári 
vagy más nyugdíj-takarékossági befizetéseiknél is adóvisszatérítés illetné őket.  

A másik az elmúlt időszakra vonatkozik. Talán a 2020. évben volt az a nagyon 
szomorú tendencia, és világszinten is komoly tendencia, hogy a járvány hatására a 
bezártság, illetve a korlátozó intézkedések miatt a kapcsolati erőszak száma, az 
előfordulása rendkívül megnövekedett. Nagyon kevés adat állt rendelkezésre, az ORFK 
nagyon óvatosan bánt - és a kormány is - ezekkel az adatokkal. Egyrészt ez is probléma, 
hogy nem elég transzparens ez a terület, nem elég átlátható, hogy miben van 
javítanivalónk, de a helyzet azt mutatja, hogy van javítanivalónk, ugyanis a kapcsolati 
erőszak előfordulása 88 százalékkal növekedett. Tehát a 2020. évben az azt megelőző 
évhez képest 88 százalékkal több ilyen bűncselekményt követtek el, sőt 44 százalékkal 
növekedett a távoltartási végzések száma is, ami azt mutatta, hogy egyre többen lesznek 
a kapcsolati erőszak áldozatai. Jellemzően, a statisztikák szerint, 72 százalékban nőket, 
28 százalékban férfiakat érint ez a jelenség.  

Ezzel kapcsolatosan szeretném kérdezni, hogy mit tett a kormány, hogy 
mérsékelje ezt a jelenséget, tehát a kapcsolati erőszaknak a járvány miatti növekedését, 
illetve mikor hajlandó erről transzparens adatokat szolgáltatni, különösen azért, hogy 
a szakma foglalkozni tudjon vele, az áldozatsegítő szervezetek foglalkozhassanak vele, 
sőt a döntéshozók foglalkozhassanak vele. Hiszen mindannyiunk számára különösen 
fontos lenne, hogy olyan döntéseket hozzunk, amelyek az áldozatsegítő szervezeteket 
segítik, vagy például nem hajszolják bele egy olyan ítélkezési szünetbe a bíróságokat, 
vagy önmagától értetődő ügymenet-módosításba, amely során folyamatosan sérül az 
áldozatok bírósági segítségnyújtáshoz való joga. Nem tudnak bírósághoz fordulni, nem 
tudnak ott ingyenes tanácsadásban részt venni, és a hatóságokkal való 
kapcsolattartásuk is megnehezül nyilvánvalóan az ilyen nagyon nehéz helyzetben lévő 
honfitársainknak - egyébként jellemzően hölgyeket, de férfiakat is érint ez -, hogy 
ebben a számukra lelkileg, pszichésen és fizikálisan is megterhelő időszakban 
segítséget kapjanak. Tehát indokoltnak tartja-e, hogy ítélkezési szüneteket rendelünk 
el ilyen helyzetben? 

A következő egy nagyon szomorú eset, ez ebben az évben történt. Az egyik 
kormánypárti napilap, amely bulvár napilap, az egyik képviselőtársunkat, aki egy 
gyermekes édesanya, prostituáltként ábrázolta a címlapján, és ezzel került országos 
terjesztésbe. Azt szeretném kérdezni, hogy egyetért-e ezzel a fajta ábrázolással, 
miszerint egy gyermekes édesanyát prostituáltként lehet - még akkor is, ha egyébként 
közszereplő, de szerintem közszereplőként sem köteles ezt tűrni - ilyen módon 
ábrázolni, és a női mivoltában, a családanyai mivoltában, sőt személyében is ilyen 
módon bántani.  

Mindezek után, tekintettel arra, hogy itt nagyon sok kérdés a nőkre, illetve a 
velük kapcsolatos politikai bánásmódra vonatkozik, azt szeretném kérdezni, hogy ön is 
úgy gondolja-e, ahogy Orbán Viktor gondolja, hogy nőügyekkel nem foglalkozik, és 
ezekre a kérdésekre, amiket feltettünk, hajlandó-e őszintén és teljes mértékben 
válaszolni? Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. (Jelzésre:) Molnár Ágnes képviselő 

asszony! 
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DR. MOLNÁR ÁGNES (Fidesz): Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Köszönöm, 
miniszter asszony, a teljes körű beszámolódat. Egy kisebb területtel szeretnék 
foglalkozni, méghozzá egy nagyon fontos területtel - számomra mint gyermekorvos 
mindenféleképpen -, a cukorbeteg gyermekek érdekében tett intézkedésekkel és 
támogatásokkal, különös tekintettel a két nappal ezelőtti világnapra, a cukorbetegek 
világnapjára. Illetve októberben tartotta meg a Gyermekorvos Társaság és a Diabétesz 
Társaság Debrecenben a szokásos kongresszusát, részt vett miniszter asszony is ezen a 
kongresszuson, és itt szakemberek jelenlétében számolhatott be azokról a kormányzati 
intézkedésekről, amiket tettünk az eddigiekben.  

Én gyermekorvosként úgy gondolom, összehasonlítva ezt hosszabb távon a 2010 
előtti világgal, hogy ezt össze sem lehet hasonlítani. A cukorbeteg gyerekek számára, 
egyáltalán, hogy felmerült az a gondolat, hogy támogatásokra, intézkedésekre van 
szükség, az önmagában a szakemberek számára is egy kivételes lehetőséget biztosított. 
Másrészt pedig szeretném kérdezni, hogy ez a 4000 család, ahol 1-es típusú cukorbeteg 
gyereket nevelnek otthon, még milyen intézkedésekre számíthatnak hosszú távon, 
folytatva ezt a sort, amit a miniszter asszony intézkedésével az Orbán-kormány az 
elmúlt időszakban bevezetett. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdések, észrevételek? (Szabó Timea 

jelentkezik.) Szabó Timea frakcióvezető asszony. 
 
SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): Köszönöm a szót és köszönöm a beszámolót 

miniszter asszonynak. 
Néhány gyors kérdésem lenne nekem is. Szeretném megkérdezni, hogy vezet-e 

bármilyen statisztikát a minisztérium vagy a kormány arról, hogy hány családnak 
kellett eddig a CSOK-ot visszafizetnie akár azért, mert nem születtek meg a gyerekek, 
akár azért, mert elváltak. Illetve mi történik azokkal a párokkal, akik elválnak, ilyenkor 
a CSOK-kal mi történik? 

Kiderült Varga Judit miniszter asszonyról, hogy jogosulatlanul vett fel a 
százmilliós nyaralójára egy tízmillió forintos CSOK-támogatást. Azt ígérte a miniszter 
asszony, hogy visszafizeti ezt a támogatást. Szintén szeretném megkérdezni, hogy 
megtörtént-e ez a visszafizetés, illetve hogyan kerülik el a jövőben azt, hogy 
jogosulatlanul fel lehessen venni a CSOK-ot, mert elég furcsa, hogy egy ilyen 
megtörtént. 

A miniszter asszony korábban azt nyilatkozta, hogy nem attól sikeres a nő, ha 
ugyanannyit keres, mint egy férfi. Fenntartja-e ezt az állítását? Ehhez kapcsolódik, 
hogy van egy új német törvény, amely szerint minden tőzsdén jegyzett társaságnál, 
amelynek három- vagy többtagú igazgatósága van, legalább egy nő vezető kell hogy 
legyen a cégnél. Tervez-e a kormány hasonlót bevezetni? 

Beszélt a nyugdíjakról, a nyugdíjprémiumról. De tudjuk azt, hogy most az új 
nyugdíjemeléssel együtt is 4,8 százalék volt összesen maga az emelés, miközben 6 
százalék fölött van az infláció, 500 forint egy kiló kenyér, 15 százalékos újabb kenyérár-
emelkedés várható. Szintén szeretném megkérdezni, hogy miért nem a nyugdíjba 
építik be ezeket az emeléseket. Mikor lesz már inflációt meghaladó nyugdíjemelés 
végre? Mi történik azzal a 440 ezer emberrel, közel félmillió nyugdíjassal, akiknek 
egyébként a nyugdíja nem éri el a nyugdíjminimum összegét, illetve a havi 100 ezer 
forintot nem haladja meg a nyugdíjuk? Hogyan segítenek rajtuk? Illetve vannak 39 
ezren, akik 28 500 forintnál kevesebbet vagy annyit kapnak nyugdíjként. Velük mit 
tervez a kormány? Nem lehet 30 ezer forintból megélni egy hónapban. 
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Az is érdekes, hogy a népesség alakulását is egy sikersztoriként adta elő a 
miniszter asszony, miközben tudjuk, hogy 2009-ben, tehát a válság utolsó évében 
96 500 gyermek született, miközben 2020-ban 92 000, tehát még mindig kevesebb 
gyerek születik, mint az előző kormány alatt. Milyen alapon tartják akkor sikeresnek a 
családpolitikájukat, ha ebből indulunk ki?  

Szintén szeretném kérdezni azzal kapcsolatban, hogy a kormány egy egész 
programot épített most arra, hogy megvédik a családokat a globális LMBTQ-hálózattól. 
Kimondottan az óvodások nemátalakító műtéteire helyezték a hangsúlyt. Végzett-e 
bármilyen felmérést a kormány azzal kapcsolatban, hogy hány óvodáskorú 
kezdeményezte Magyarországon az elmúlt akár egy évben, akár tíz évben a 
nemátalakító műtéteket Magyarországon? Hány óvodás vagy iskolás esett át ilyen 
műtéten ténylegesen? Hány iskolába, óvodába hatolt be jogosulatlanul az LMBTQ 
világhálózata, terjesztve az önök szerint kóros eszméiket? Szeretném megkérdezni 
annak kapcsán is, hogy most a Fudan Egyetemről kiderült, hogy transznemű gyerekek 
számára nyitottak a saját gyermekkórházukban egy gyermekklinikát. Terveznek-e 
hasonlót itt, Magyarországon is, tekintettel arra, hogy a kínai Fudan Egyetem, illetve a 
Kínai Kommunista Párt az önök stratégiai partnere most? Vagy azt gondolták, hogy 
akkor Kínát is utolérte a globális LMBTQ-lobbi, behódolt nekik és ezért rögtön fel is 
mondják a Fudan-projektet? Mi várható ezen a téren? 

Szeretném kérdezni azzal kapcsolatban, hogy Kövér László nemrég azt 
nyilatkozta: nem az a jó, aki magyarul beszél, hanem az, akinek 16 unokája születik és 
valamennyien magyarul beszélnek. Ha például miniszter asszony családi helyzetéből 
indulok ki, három gyerekkel ez azt jelenti, hogy mind a három gyerekének öt, illetve 
hat gyereket kellene szülnie ahhoz, hogy önnek 16 unokája legyen. Mit gondol arról, 
hogy akkor önök jó magyarok lesznek-e, tehát egyetért Kövér László állításával, vagy 
ezt esetleg valahogy máshogy kell majd értelmeznünk? Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Információként annyit szeretnék mondani, hogy a 

bizottsági ülés elején volt és a végén majd lesz lehetőség a fényképekre. A fotózástól 
próbáljuk megóvni a bizottsági ülés hátralévő részét. Korózs elnök úr előzetesen 
kiküldte ezt az információt. Tessék parancsolni! További kérdések? (Dr. Tapolczai 
Gergely jelentkezik.) Tapolczai Gergely képviselő úr. 

 
DR. TAPOLCZAI GERGELY (Fidesz): (Hozzászólását jelnyelvi tolmács 

közreműködésével teszi meg.) Köszönöm szépen a szót, elnök úr. 
Elnézést, egy technikai kérésem lenne. Tudom, hogy nem nálam van a hang, de 

kérhetném-e, hogy engem is mutasson a kamera, ha ez megoldható. Köszönöm. 
Köszönöm szépen miniszter asszonynak a beszámolóját. Két dologban szeretnék 

hozzászólni. Az egyik az otthonfelújítási támogatás. Amikor bevezettük az 
otthonfelújítási támogatást, az akadálymentesítésre fordítható támogatást csak a 
mozgáskorlátozottak vehették igénybe. Ezúton is szeretném megköszönni a 
minisztérium támogatását abban, hogy nyáron módosította ezt a rendeletet, amelynek 
alapján kinyitották a jogosultak körét a többi fogyatékos számára, már a hallássérültek, 
látássérültek, az autisták is igénybe vehetik ezt a támogatást. Az észszerű 
akadálymentesítésről beszélek. Megjelent ez a friss módosítás, de nem fogom 
megkérdezni, hogy hányan vették igénybe azóta, inkább azt kérdezném, hogy az 
otthonfelújítási támogatás bevezetése óta van-e adat arról, hogy hány fogyatékossággal 
élő személy vagy család vette igénybe ezt a támogatási formát. Ha nincs ilyen adat, 
akkor a későbbiekben szeretném, hogy ezt írásban megkaphassam. 
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A második téma pedig az bölcsődei fejlesztéssel kapcsolatos. Nyáron a kormány 
kiírt egy pályázatot bölcsődei fejlesztésre 2,8 milliárd forint összegben. Októberben, ha 
jól emlékszem, miniszter asszony azt mondta, hogy érdekes módon a munkaadók nem 
nagyon rezonáltak erre a lehetőségre, pedig a célja az lenne, hogy a munkahelyeken is 
működjenek bölcsődék és több ilyen munkahely legyen Magyarországon. Ezzel 
kapcsolatban milyen lépéseket terveznek? Ez lenne a kérdésem. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdés? (Nacsa Lőrinc jelentkezik.) Nacsa 

Lőrinc. 
 
NACSA LŐRINC (KDNP): Miniszter asszony, köszönjük szépen a beszámolót és 

köszönjük az egész elmúlt évben a családokért végzett munkájukat, nemcsak önnek, 
hanem a munkatársainak, a minisztériumi dolgozóknak is szeretném megköszönni azt, 
amit a családokért, a nyugdíjasokért, a fiatalokért tettek. 

Szeretnék reagálni képviselőtársaim hozzászólására is, hiszen Varga képviselő 
úr hamis adatokat mondott az elvándorlás tekintetében is. Pontosan tudjuk, hogy 
örömteli fejlemény az, hogy immár harmadik éve megfordult ez a trend, és többen 
jönnek haza, mint ahányan elmennek. 2020-ban, az utolsó lezárt évben 19 300 
honfitársunk ment el és 23 100 jött haza. Én csak azt mondom, hogy ez egy jó 
tendencia, szerintem ennek érdemes örülni és ezen az úton tovább haladni. 
Természetesen bárki elmehet versenyképes szaktudást, nyelvtudást szerezni, világot 
látni, ahova szeretne. Mi olyan országot szeretnénk építeni, ahova megéri és érdemes 
visszajönni és ennek látszanak is az eredményei. Szerintem ez jó. 

Bár ez nem a Kulturális bizottság meghallgatása, mégis idehozta a 
pedagógusokat a képviselő úr, hiszen annak a bizottságnak a feladata az oktatásüggyel 
foglalkozni, de amikor önök voltak kormányon, akkor több mint ezer pedagógust 
raktak az utcára és 381 helyen szüntették meg az oktatást Magyarországon. Akkor az 
egyik képviselőtársa, Arató Gergely volt az oktatási államtitkár. Kérdezném, hogy 
akkor feltette-e neki ezeket a kérdéseket, protestált-e, szólt-e akkor neki, hogy nem 
biztos, hogy ez a megfelelő politika, hogy 381 helyen megszüntetik az országban az 
oktatást. Szerintem nem ez a jó irány, hanem az, hogy a lehető legtöbb helyen például 
bölcsődék, óvodák nyitnak újra, ahol önök bezárták azokat, iskolák újulnak meg és 
egyre több helyen sokkal jobb körülmények között lehet végezni az oktatást és a 
nevelést. 

Szabó Timea képviselő asszonytól nem volt újdonság az előző kormány 
dicsérete, ezt megszoktuk, miszerint a 2010 előtti világot dicséri, amely, azt gondolom, 
a családok tekintetében az egyik legnehezebb világ volt, hiszen gyermeket vállalni, vagy 
többedik gyermeket vállalni, egyet jelentett a szegénységgel (Szabó Timea közbeszól.) 
a Gyurcsány-kormány idején, ön mégis azt a világot kezdte el dicsérni. Nem tudom, 
Jakab Pétert megkérdezte a CSOK felvételéről? Gondolom, erről szoktak beszélgetni, 
amikor egyeztetnek. (Szabó Timea: Ezek komoly kérdések!) Értem, tisztelt... 
(Dr. Lukács László György: Miért? Tilos az ellenzékieknek bármilyen támogatást 
igénybe venni? - Szabó Timea ismételten közbeszól.) Én is végighallgattam önöket egy 
szó nélkül, még akkor is, amikor a Jobbik magát jobboldalinak nevezte. (Dr. Lukács 
László György: Elképesztő! Köszönjük, hogy adnak vissza a befizetett adónkból. - Zaj 
az ellenzéki képviselők oldalán.)  

Azt értem, tisztelt képviselő asszony, hogy az önök stratégiája a gyermekeket 
érintő LMBTQ-lobbi tekintetében a csúfolódás, vagy a gúny tárgyává tenni ezt a kérdést 
(Szabó Timea közbeszól.), én értem önt, képviselő asszony, de érdemes megnézni az 
Európai Unió vagy az észak-amerikai államok különböző jogi szabályozásait, ahol ez a 
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veszély már megtörtént. Egyébként 2010-ben az önök kormánya is pontosan ezt akarta, 
2010. szeptember 1-jétől az óvodákban bevezetni a különböző genderérzékenyítést. 
Már 2010-ben, és azóta számos európai uniós tagállamban láthatjuk azt, hogy igenis az 
óvodai és az iskolai nevelés részévé teszik ezt. Mi pedig azt gondoljuk, hogy szerintünk 
a szülők kizárólagos joga a gyermek szexuális nevelése és fejlődésének a nyomon 
követése ilyen módon. Úgyhogy értem én a csúfolódás tárgyát, de azt gondolom, ha 
körülnéz a körülöttünk lévő világban, akkor pontosan látja azt, hogy mi történik, és 
milyen folyamatok mennek itt végbe. Szerintem ezt a témát nem relativizálni kellene, 
hanem komolyan venni, és foglalkozni vele. 

Miniszter asszony, szeretnék kérdezni a fiatalokról, hiszen számos intézkedés 
történt a fiatalok életkezdését, a munka világába történő integrálását segítendő, illetve 
külön számos programot hirdetett meg már korábban is, és azóta is, az ön által vezetett 
minisztérium a tehetséges fiatalokkal kapcsolatban. Milyen programokkal, milyen 
eszközökkel, milyen forrásokkal tudjuk támogatni a kiemelkedően tehetséges 
fiatalokat? És hogyan ér le ez a program akár a legkisebb településekre is, a kis 
falvakba, a kisebb iskolákba, mert szerintem nagyon fontos, hogy ez a program 
országszerte, sőt akár Kárpát-medence-szerte érvényesüljön.  

Nekem a kérdéseim ezek lennének, és jó munkát kívánunk! Köszönöm szépen. 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen. (Jelzésre:) Révész Máriusz képviselő urat illeti a 

szó.  
Kérem, hogy a bizottsági ülés komolyságát mindenki próbálja megőrizni. 

Köszönöm szépen. 
 
RÉVÉSZ MÁRIUSZ (Fidesz): Köszönöm szépen. Tisztelt Bizottság! Tisztelt 

miniszter asszony, én is köszönöm a beszámolót. Igazán impozáns volt, és nyugodtan 
mondhatjuk, hogy nagyon-nagyon régen volt olyan időszak Magyarország 
történetében, amikor ilyen mértékben sikerült előrelépni mind a családtámogatások, 
mind a szegénység területén. Én egy-két adatot szeretnék még kiemelni, melyek 
szerintem mindenképpen nagyon fontosak, mert ha az ellenzéki képviselőket 
hallgatjuk, akkor olyan érzésünk lehet, mintha Magyarország rohanna a csőd felé és a 
teljes elszegényedés felé. Miközben egyébként az a helyzet, ha megnézzük, hogy 2010-
ben hogy állt a szegénység és társadalmi kirekesztődés kockázatának kitettek aránya, 
ha ezt a statisztikát előkeressük, akkor ez 31,5 százalék volt, ez a szám 2020-ban 18,2 
százalék. Tehát 43 százalékkal csökkent Magyarországon a társadalmi kirekesztődés 
kockázatának kitettek aránya. De még ennél is nagyobb volt a gyermekes családok 
esetében a csökkenés, hiszen ma 17,6 százalék, ami egyébként még mindig nagyon nagy 
szám.  

Tehát, ha a képviselő hölgyek és urak azt mondják, hogy a 17,6 százalék sok, 
abban teljesen igazuk van. Tenni kell, hogy ez tovább csökkenjen, de azért felhívnám a 
figyelmet, hogy 2010-ben ez a szám 35 százalék volt, tehát ma feleannyi - még egyszer 
mondom, ma feleannyi - családot érint a szegénység és társadalmi kirekesztődés 
kockázatának kitettek aránya, mint volt ez 10-11-12 évvel ezelőtt. Úgyhogy 
valószínűleg, ha Gyurcsány Ferenc kormányától egy kicsit jobb állapotban kaptuk 
volna az országot, akkor szerintem ezek a számok is most jobbak lennének. Lehet 
mondani, hogy nem elég, hogy megfeleztük a szegény családok számát, de azért 
szerintem ezt valamekkora eredménynek mégiscsak el lehetne fogadni. Lehet mindent, 
sok-sok adatot mondani, és ezért is hivatkoznak egyre kevéssé konkrét adatokra, 
képviselőtársaim.  
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Például a hiteltörlesztéssel kapcsolatos hátralékosok aránya 24,4 százalékról 
11,2 százalékra csökkent, a kétnaponta húsételfogyasztás hiánya 29,2 százalék volt 
2010-ben - még egyszer: 29,2 -, ez most 12,2 százalék lett, és sok ilyet lehetne mondani. 
A többgyerekes családok esetén, miniszter asszony munkájának is köszönhetően, még 
ennél is nagyobb a csökkenés. Tehát a legnagyobb csökkenés egyébként a többgyerekes 
családok esetében volt, és ahogy Nacsa képviselő úr mondta, ma már a szegénységnek 
nincsen gyermekarca, mint volt az önök idejében. 

És még két észrevétel: én csak felhívnám Szabó Timea figyelmét, hogy amikor 
megjelent a „Meseország mindenkié” című kiadvány, akkor hangzott el - rá lehet 
keresni a neten, meg lehet találni -, hogy ennek bizony minden óvodában ott kellene 
lennie, ezzel kéne érzékenyíteni a gyerekeket. (Szabó Timea közbeszól.) Én mint szülő 
pedig úgy gondolom, hogy olyan meséket olvassanak a gyermekeimnek, amelyben a 
királyfi királylányt ment meg, királylányt vesz el feleségül, és azt hiszem, hogy a szülők 
elsöprő többsége ezt így gondolja.  

Egyetlen kérdésem van a végén, miniszter asszony, mely talán segít itt néhány 
ellenzéki képviselőtársamnak megérteni a statisztikai kihívásokat. Mennyivel csökkent 
a szülőképes korban lévő nők száma? Ez azért fontos, mert ha a szülőképes korban lévő 
nők száma jelentősen csökken, és ugyanannyi gyermek születik, az bizony, kedves 
Szabó Timea, azt jelenti, hogy egy szülőképes korban lévő nő jóval több gyermeknek ad 
világot, és ez a szám, a termékenységi ráta az önök kormányzása után, 2011-ben 1,23 
százalék volt, ma pedig igen jelentősen növekedett. (Zaj az ellenzéki képviselők közt.) 
És azt is megkérdezném miniszter asszonytól, hogy ha maradt volna ez az 1,23 
százalékos termékenységi ráta, akkor mennyivel kevesebb gyermek született volna 
Magyarországon.  

 
ELNÖK: Képviselő úr, köszönjük szépen. (Jelzésre:) Selmeczi Gabriella alelnök 

asszony következik. 
 
DR. SELMECZI GABRIELLA (Fidesz), a bizottság alelnöke: Köszönöm szépen, 

elnök úr, a szót. Tisztelt miniszter asszony, én is szeretném megköszönni ezt a tényleg 
impozáns beszámolót. Tisztelt Képviselőtársaim! 2010: 500 milliárd forint hiányzik a 
nyugdíjkasszából; ezt egyébként mindenki megnézheti a zárszámadási törvényben. Ez 
az 500 milliárd forint kéthavi nyugdíjnak felelt meg akkoriban. Azért hozom ezt elő, 
mert itt egyetértek kormánypárti képviselőtársaimmal, ellenzéki képviselőtársaim a 
családügyi miniszter meghallgatását felhasználva próbálják azt vizualizálni, és arról 
meggyőzni az őket hallgatókat, hogy valami nagy tragédia és dráma folyik 
Magyarországon. Őket, úgy látom, a tények, a számok, amelyeket miniszter asszony 
felsorolt, nem győzték meg.  

Miniszter asszony elmondta, hogy a nyugdíjasok számára csak a pluszjuttatás - 
tehát nem a nyugdíjemelés - 500 milliárd forintot tesz ki. Én szeretném megkérni 
miniszter asszonyt, arra válaszoljon, hogy a nyugdíjprémium bevezetése óta hány 
alkalommal és mekkora összegben támogatta a magyar állam, illetve a kormány a 
nyugdíjasokat. A Fidesz-KDNP vállalta 2010-ben, hogy értékállók lesznek a nyugdíjak. 
Ennél sokkal többet sikerült megoldanunk.  

Tisztelt miniszter asszony, szólnom kell sajnos két ellenzéki képviselőtársam 
hozzáállásáról is, akik megpróbálják összeugrasztani a nyugdíjasokat és a fiatalokat. Az 
ön napirendje után például lesz egy olyan ellenzéki indítvány, amelyik szeretné elvenni 
az összes pluszjuttatást a nyugdíjasoktól. Szabó Timea képviselőtársam pedig 
valamiféle Kövér-fóbiában szenvedhet, illetve nem is értem, hogy jön ide Varga Judit 
miniszter asszony ügye. (Szabó Timea: A CSOK kapcsán.) Én, ha őt kérdezném, de 
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nem őt kérdezzük (Zaj.), szívesen megkérdezném, hogy az ellenzéki képviselők, főleg 
Szabó Timea vezet-e arról például listát, hogy ellenzéki képviselőtársaim közül kik 
vették fel a CSOK-ot, kik élnek a gyermekek után járó adókedvezménnyel (Szabó 
Timea: Ők jogszerűen vették fel, nem nyaralóra!), vagy hány olyan szülő, nagyszülő 
van az ellenzéki képviselők körében, akik örülnek, és elfogadják a 13. havi nyugdíjat, 
elfogadják a nyugdíjprémiumot, elfogadják az Erzsébet-utalványokat.  

Ezt azért szerettem volna elmondani, és itt most be is fejezem a 
hozzászólásomat, és egy kérést intéznék miniszter asszonyhoz, hogy azt is kiemeljük, 
hogy a kormány politikájának, az ön politikájának egyik alapköve az is, hogy nem egyik 
vagy másik társadalmi réteget támogatja a másik rovására, hanem az egész magyar 
társadalmat, függetlenül attól, hogy ki mit dolgozik, milyen munkakörben van, ki hány 
éves, családként egységben kezel mindenkit és támogatjuk őket. Itt szintén elhangzott 
egy impozáns szám, ez pedig az, hogy a családtámogatásokra fordított összeg 3,5-szer 
akkora, mint 2010-ben. Szeretném, ha a végére ezeket a számokat még egyszer 
elmondanánk és rögzítenénk a jegyzőkönyv számára. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen a kérdéseket. A tényszerűség miatt kérném, hogy 

legyenek szívesek rögzíteni, hogy kivétel nélkül minden egyes képviselő esetében, 
amennyiben egy gondolatnak a kellős közepén voltak, néhány másodperces túllépést 
természetesen próbáltam engedélyezni, mert úgy gondolom, hogy ez így tisztességes. 
Köszönöm szépen mindenkinek a kérdését és ezt követően a vitát lezárom. Miniszter 
asszonynak válaszadásra megadom a szót. 

Novák Katalin válaszadása, reagálása 

NOVÁK KATALIN családokért felelős tárca nélküli miniszter: Köszönöm szépen 
a szót, tisztelt elnök úr, és köszönöm szépen mindenkinek a sok fontos kérdést, azokat 
is, amelyek szerintem túlságosan személyeskedők és provokatív jellegűek. Ezeknek a 
provokációknak én felülni nem fogok, már elfogadtam, hogy a parlamentnek 
mostanság ilyen a hangulata és a hozzászólások minősége sok esetben ilyen ellenzéki 
képviselőtársaim részéről, tisztelet a kivételnek, de megint, úgy látom, sikerült ezt a 
stílust képviselni, főleg akkor, amikor olyan idézeteket mondanak, amelyek 
köszönőviszonyban sincsenek a valósággal, de ezekre majd kitérek tételesen, amikor 
ott tartunk. Bevezetésként tehát ennyit, és akkor nézzük végig a kérdéseket! 

Pesti Imre képviselőtársam kérdése volt, hogy nemzetközi kitekintésben milyen 
számokat látunk. Ahogy említettem, Magyarországon nőtt legjobban a 
gyermekvállalási kedv, ez egy 27 százalékos emelkedés, az európai uniós átlagot így 
most már meghaladtuk és egyébként az európai uniós átlag 1 százalékkal csökkent, 
tehát ott egy minimális, de csökkenő tendencia tapasztalható. Egyébként a V4-ekben 
is inkább pozitív elmozdulás van a gyermekvállalási kedvben, de Magyarországon jóval 
meghaladja az ott jellemző emelkedést. Ugyanez igaz a házasságkötéseknél is azzal, 
hogy a házasságkötések számában nagyon sok európai uniós országban negatív 
tendencia van az elmúlt években. Kifejezetten csökken a házasságkötések száma, 
vannak olyan európai uniós országok, ahol van emelkedés, de ezek közül messze 
kiemelkedik a magyarországi közel megduplázódó érték. 

Az, hogy mennyire tekintenek minket referenciapontnak vagy ezzel 
kapcsolatban milyen konkrét visszajelzéseink vannak, azt tapasztalom személyesen, 
hogy nagyon sokan jelentkeznek, nagyon sokan érdeklődnek, keresnek bennünket. Én 
sok családügyi miniszterrel beszélek nemzetközileg és nagyon sokszor kezdeményezik 
ők is ezeket a találkozókat, ezeket a tapasztalatcseréket. Sok olyan munkacsoportunk 
van, ahol a szakemberek szintjén is egyeztetünk egymással éppen azért, hogy tudjunk 
egymástól tanulni. Mindig örömteli, amikor azt látom, hogy egy-egy 
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kormányprogramban megjelennek azok a pontok, amelyeket mi használunk. Ez most 
egyre inkább jellemző és sokszor most már konkrét referenciaként tüntetik fel 
Magyarországot és Magyarország hivatkozási alappá vált, amikor a családbarát, a 
családközpontú kormányzásról van szó.  

Ennek a fő okát én egyébként abban látom, hogy amellett, hogy a demográfiai 
folyamataink jó irányba mozdulnak el, emellett úgy tudtuk növelni a GDP arányában 
is a családtámogatásokat nagyon jelentős mértékben, hogy mindeközben a gazdasági 
növekedésünk is folyamatosan magas szinten tudott maradni. Ezt, ha így összetesszük, 
és azt mondjuk, hogy a versenyképesség megőrzése mellett tudtuk a 
családtámogatásokat is növelni és ennek köszönhetően javultak a demográfiai 
mutatók, akkor ez már egy olyan recept, amely izgalmas lehet mások számára is. 

Varga Zoltán képviselőtársam kérdései kapcsán nem szeretnék hivatkozni a 
2010 előtti időszakra. Ha figyelemmel kísérték a hozzászólásomat az elején is, akkor én 
kifejezetten nem tettem hivatkozásokat a 2010 előtti időszakra, megálltam, hogy 
beszéljek arról, hogy milyen családellenes intézkedések, lépések voltak a 2010 előtti 
kormányzási időszakban, amely az önök pártjával is fémjelzett időszak. Ha számon 
kérik rajtunk a családtámogatásokat, akkor nehezebb megállni, hogy ne hivatkozzunk 
vissza arra, ami akkor történt. Szerintem tényleg érdemes ebben is önreflexívnek lenni: 
nagyon jó kérdés, hogy azok, akik elvették a gyes harmadik évét, akik elvették a 
szocpolt, akik megszüntették a családi adókedvezményt, azok aztán hogy kérik számon, 
hogy miért nem adunk még többet annál, mint amit most adunk. 

Ugyanez igaz a pedagógusbérek kapcsán is, ami már elhangzott. Szeretném is 
ezt rögzíteni, ha már idehozta ezt a témát, bár valóban nem lett volna ez a mai témáink 
közül az egyik, de ha már idehozta, természetesen nem bújok ki ez alól a kérdés alól 
sem. Teljesen pontatlanul idézett természetesen tőlem, és abszolút olyat adott megint 
a számba, amit nem mondtam. Az ellenzéki médiától elfogadom, hogy torzítva idéz, de 
szerintem, ha ön ezt számon kéri rajtam, érdemes előtte tájékozódni és megnézni, hogy 
pontosan mit is mondtam. Soha nem mondtam olyat, amit ön állított és most is 
határozottan azt mondom, amit már többször elmondtam a nyilvánosság előtt, hogy 
van szükség a pedagógusok béremelésére, és azt is elmondtuk többször is, nyilvánosan 
is, hogy a következő kormányzati ciklusban nemcsak pedagógusbér-emelésre lesz 
szükség, hanem kifejezetten a pedagógusbéreknek egy átfogó rendezésére. Ezt mi is 
fontos kihívásnak tartjuk, egy fontos feladatnak tekintjük. Tehát akár még azt is 
mondhatom, hogy ebben nincs vita közöttünk, ez lehet egy egyetértési pont, csak 
szerintem tiszteljük meg egymást azzal, hogy nem adunk a másik szájába olyanokat, 
amiket nem mondott. Ugyanis olyat nem mondtam, amit ön a számba igyekezett adni. 

Ami az ország elhagyását és a fiatalok visszacsábítását illeti, itt nem az a célunk, 
hogy csábítgassunk bárkit vagy megmondjuk a fiataloknak, hogy hol éljenek, ők majd 
ezt eldöntik. Lehetőséget szeretnénk teremteni a fiataloknak… (Varga Zoltán 
közbeszólása.) Én meghallgattam önt, képviselő úr, megköszönöm, ha ön is megtisztel 
azzal, hogy kibírja csendben, amíg válaszolok az ön kérdésére. Tehát ha a fiatalok 
lehetőségeiről beszélünk, akkor szerintem az igenis egy kormánynak feladata és mi is a 
saját feladatunknak érezzük, hogy olyan lehetőségeket biztosítsunk a fiataloknak, 
amelyek vonzóvá teszik, hogy Magyarországon éljenek. Ahogy már képviselőtársaimtól 
is elhangzott, az utóbbi években, 2016 óta többen jönnek vissza Magyarországra, mint 
ahányan elmennek. Ha a 2016 és ’20 közötti időszakot nézem, ez negyvenezres 
többletet jelent. 

Ezzel együtt vannak és lesznek olyanok, akik külföldre mennek dolgozni vagy 
tanulni. Én is éltem kinn, külföldön, nem is egy országban és nagyon hasznos volt az a 
tapasztalat, amit ott szereztem. Éppen most indítottunk el egy olyan ösztöndíj 
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lehetőséget, amely kifejezetten abban támogatja a fiatalokat, hogy a világ legjobb 
egyetemein teljes állami ösztöndíjjal tanuljanak. Tehát én semmi kivetnivalót nem 
látok abban, ha egyébként valaki tapasztalatot szerez külföldön. Fontos, hogy ne azért 
menjen el Magyarországról, mert úgy érzi, itt nincs jövője. Nagyon fontos feladat 
számunkra, hogy mindenki azt érezhesse, hogy itt, Magyarországon tud boldogulni. 
Ezért vezetjük be a személyijövedelemadó-mentességet a fiatalok számára, ezért van a 
fiatalok számára például ingyenes nyelvvizsga-lehetőség vagy éppen a KRESZ-
vizsgáért való fizetés alóli mentesség, vagy támogatás, ezek mind-mind a fiatalok 
célzott támogatását szolgálják. De idejönnek a családtámogatások is és igen jellemző 
egyébként, az a tapasztalat, hogy amikor a gyermekneveléssel töltött évek következnek, 
éppen azért jönnek vissza Magyarországra, mert szeretnének élni azokkal a 
lehetőségekkel, amelyek itt a gyermeknevelésben adottak számukra. A 
családtámogatások mindegyikénél figyelünk is azokra, akik például külföldön tanultak 
vagy dolgoztak és ott szereztek biztosítotti jogosultságot, ezekre is tekintettel vagyunk, 
amikor ezeket a családtámogatásokat igénybe szeretnék venni, hiszen ez is egy jelzés 
volt, hogy nagyon sokan jönnének azért haza, mert itthon szeretnének a gyerekeikkel 
letelepedni, visszatérni, és ehhez megadjuk nekik a támogatásokat.  

Ha ön ilyen személyeskedő kérdést tett fel, én is megkérdezhetem egyébként 
öntől, hogy ön elégedett-e a bérével. Szerintem ilyeneket kérdezgethetünk egymástól, 
de nem hiszem, hogy ez a mai meghallgatásban előbbre vinne bármelyikünket. Abban 
bízom, hogy a kérdéseinek mindegyikére válaszoltam. 

Kovács Sándor képviselő úr kérdéséhez kapcsolódva szeretném elmondani, 
hogy a vidék és Budapest vonatkozásában azt tapasztaljuk, hogy az otthonfelújításhoz, 
illetve az otthonteremtéshez nyújtott támogatások a vidéki magyarságnak talán még 
nagyobb segítséget tudnak jelenteni, mint az agglomerációban vagy a Budapesten 
élőknek. Nagyon sok olyan település van ugyanis, ahol ezzel az összeggel, például egy 
tízmillió forintos CSOK-kal már otthont tudnak biztosítani a maguk számára még a 
mostani ingatlanárak mellett is. Ön pontosan tudja, képviselő úr, vidéki 
képviselőtársak is beszámolnak arról, ami a statisztikai adatokból is látszik, hogy 
nagyon sok olyan település van, ahol korábban rengeteg eladó üres telek vagy eladó 
ingatlan volt, és most már nincs, mert még a kistelepüléseken is ezeket az 
otthonteremtési támogatásoknak köszönhetően meg tudták vásárolni. 

Ráadásul, mivel ott az otthonfelújítási támogatás, akár egy rosszabb állapotú 
ingatlant is fel tudnak újítani ennek köszönhetően. És azért is indítottuk el a 
többgenerációs CSOK-ot, ami szintén ennek az évnek az újdonsága volt, hogy azokon 
az elsősorban vidéki településeken, ahol több generáció szívesen élne együtt, ahova a 
nagyszülői generáció mellé beköltözne a középgeneráció, hogy az unokákkal együtt 
mind a három generáció együtt élhessen, ehhez olyan támogatást adjunk a tetőtér-
beépítéshez, ami korábban nem volt. A teljes összegű CSOK-ot igénybe tudják venni, 
reményeim szerint ez nekik is egy új lehetőség. Egyébként az otthonfelújítási 
támogatásoknál is látszik az, hogy a vidéki magyar lakosság nagyobb arányban veszi 
ezt igénybe, mint a budapestiek. A falusi CSOK-ban egyébként 26 ezer család részesült, 
ez is a konkrét kérdése volt. 

Lukács László képviselőtársamhoz fordulok. Itt az szja-visszatérítéssel 
kapcsolatban azt tudom mondani, hogy mindenki, akinek van fennmaradó, befizetett 
személyi jövedelemadója, az vissza fogja kapni ennek a felső értékhatárnak a 
mértékéig. Nyilván, amit egyszer visszaigényelt, azt még egyszer nem tudja 
visszaigényelni, de amit nem igényelt vissza, és befizetett személyi jövedelemadó, 
annak a visszaigénylésével élni tud. 
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Ami a kapcsolati erőszakot illeti. Tudom, hogy még nem volt a képviselő úr 
akkor képviselő, amikor az ezzel kapcsolatos törvényi szigorítást éppen az ön pártja 
sem szavazta meg. Azt nem tudom, ön hogy döntött volna, ha akkor ön szavazhat, én 
nem is feltételezem, hogy nem támogatott volna egy ilyen szigorítást, mert én nagyon 
határozottan azt gondolom, hogy egységesen fel kell lépnünk annak érdekében, hogy a 
kapcsolati erőszak minden formáját igyekezzünk teljes mértékben megszüntetni 
Magyarországon, illetve a lehető legtöbbet tegyük annak érdekében, hogy ne legyen 
kapcsolati erőszak.  

A kapcsolati erőszak is és egyébként az erőszaknak minden formája 
elfogadhatatlan. Éppen ezért dolgozunk most már évek óta következetesen annak 
érdekében, hogy a kapcsolati erőszakkal foglalkozó szakembereket, az erre vonatkozó 
intézményeket is folyamatosan bővítsük. Itt mondok is önnek néhány számot. 2010-et 
tekintem referenciaértéknek, és ahhoz képest hogyan állunk 2020-ban: 
krízisközpontból 12 volt, ehhez képest most 20 van; félutasházból 4 volt, ehhez képest 
most 21 van; titkos menedékházból 1 volt, ehhez képest most 8 van. (Szabó Timea és 
dr. Lukács László György beszélget.) Szabó Timea ezt biztosan jobban el tudja önnek 
mondani, de ha érdekli a válaszom, akkor nagyon szívesen elmondom. Kríziskezelő 
ambulanciából pedig egyáltalán nem volt. A kríziskezelő ambulanciát éppen azért 
vezettük be, hogy ha még nem tart ott a dolog (Szabó Timea és dr. Lukács László 
György tovább beszélget.), hogy a kapcsolati erőszak olyan formában érvényesüljön 
a… 

Szerintem áttérek a következő kérdéskörre, mert úgy látom, hogy képviselő urat 
nem érdeklik a válaszaim. Egyébként semmi probléma. Molnár Ágnes 
képviselőtársamhoz fordulok a diabéteszesekkel kapcsolatban. (Közbeszólások az 
ellenzéki képviselők oldaláról.) Képviselő úr, én nagyon szívesen megválaszolom, én 
itt ültem, szerintem mindenki látja, itt minden kérdésre nagyon szívesen válaszolok, 
de ha ön végigbeszélgeti… (Dr. Lukács László György és Szabó Timea közbeszól.) 
Képviselő úr, most is önhöz beszélek, és ön folyamatosan beszél. (Dr. Lukács László 
György és Szabó Timea közbeszól.) Én csak annyit mondok, ha érdekli az, hogy mit 
válaszolok önnek, nagyon szívesen válaszolok, ha önt ez nem érdekli, akkor szerintem 
ne raboljuk itt egymás idejét ezzel. (Dr. Lukács László György közbeszól.) Akkor 
megkérdezem: érdekli önt, hogy mit válaszolok, képviselő úr? (Dr. Lukács László 
György: Érdekel.)  

 
DR. LUKÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY (Jobbik): Természetesen érdekel, és azért 

ahhoz már hadd legyen joga egy országgyűlési képviselőnek, hogy ha észrevétele van, 
akkor a másik országgyűlési képviselő kollegával megbeszélje! Nem feltételezem, hogy 
miniszter asszony, mikor képviselő volt, nem beszélgetett más képviselőtársával, (Zaj.) 
és higgye el, oda tudok erre is figyelni, Szabó Timeára is és még a buta bekiabálásokra 
is, amelyek a másik oldalról érkeznek. (Révész Máriusz: Laci, neked beszéltek, és 
folyamatosan dumáltál közben, ez történt. - Zaj az ülésteremben.)  

 
ELNÖK: Elnézést kérek, én úgy gondolom, hogy a napirendi pontot követően 

mindent meg lehet beszélni, most miniszter asszonyé a szó. 
 
NOVÁK KATALIN családokért felelős tárca nélküli miniszter: Képviselő úr, én 

állok továbbra is rendelkezésre. Azért kérdeztem, hogy ha érdekli, nagyon szívesen 
válaszolok továbbra is a kérdéseire, csak nagyon az a benyomásom támadt, hogy nem 
érdekli, de ha érdekli, természetesen visszatérünk. És szerintem jó, ha megőrizzük a 
higgadtságunkat, ez Szabó Timea képviselő asszonynak nem sikerült tegnap, úgyhogy 



24 

szerintem őrizzük meg, hogy tudjunk higgadt körülmények között beszélni. (Szabó 
Timea közbeszól.) 

Tehát visszatérek akkor a kérdéseire. A kapcsolati erőszaknál, még egyszer 
mondom, bővítettük az ellátórendszer minden egyes elemét, sőt azért vezettük be a 
kríziskezelő ambulanciákat, mert ha valakinél még nem ott tart a helyzet, hogy a 
kapcsolati erőszak valójában megvalósul, de úgy érzik, hogy ennek a veszélye fennáll a 
családban, akkor is megkereshetik ezeket a kríziskezelő ambulanciákat. Tehát ez egy új 
ellátási forma, ebből most már 7 van az országban, és még fogjuk bővíteni ezt a 
hálózatot, 24-re tervezzük bővíteni ezeket a kríziskezelő ambulanciákat, de ahogy 
mondtam, minden elemét az ellátórendszernek a többszörösére emeltük. 

Országszerte egyébként 300 védett szálláshely áll rendelkezésre, és arról is 
folyamatosan tájékozódunk, nincs olyan helyzet, hogy nem tudnak elhelyezni valakit, 
amikor a kapcsolati erőszak áldozataként segítséget kér. A krízisközpontok 
működtetésére 2016 óta 50 százalékkal, a titkos menedékházakra pedig 100 
százalékkal több forrást biztosítunk. Tehát ezeknek a támogatását kétszeresére 
emeltük, és a fejlesztési forrásokból is több mint 3 milliárd forintot fordítottunk az 
ellátórendszer fejlesztésére. És képzéssel is foglalkoztunk, 4100 tagját képeztük ennek 
az ellátórendszernek. Tehát folyamatosan igyekszünk azért dolgozni, hogy a kapcsolati 
erőszak áldozatai segítséget kapjanak. 

Én itt ezt szeretném is mindenkitől kérni, hogy ne hitessük el azt az 
áldozatokkal, hogy nincs számukra segítség, mert ezzel tudunk nekik a legtöbbet 
ártani. Tehát, ha tájékoztatjuk őket arról, hogy hova érdemes fordulni, hogy hol tudnak 
segítséget kapni, és hogy van segítség számukra, megítélésem szerint ez egy olyan ügy, 
amelyben nem érdemes az aktuális pártpolitikai csatározásoknak alárendelni ezt a 
témát. Szerintem ez egy olyan téma, ahol érdemes mindenkinek elmondani, hogy 
igenis van segítség, egyre több segítség van, nincsenek egyedül, figyelünk rájuk. Ebben, 
ha önökre számíthatunk, azt külön megköszönöm. 

Az, amire utalt, hogy van olyan eset - ez is kapcsolódik ide, és ez a következő 
észrevétele -, amikor bárkit az emberi méltóságában megsértenek, szerintem ez sajnos 
gyakori a magyar közéletben és sajnos gyakori a mai kommunikációban általában is. 
Én ezt nem tartom helyesnek, én ezt elítélem. Az ilyen típusú személyeskedés 
szerintem általában sem helyes, de ha valakit megsértenek az emberi méltóságában, ez 
szerintem minősített eset. Velem ez egyébként rendszeresen előfordul, rendszeresen 
kapok ilyen típusú, emberi méltóságomban engem megalázó, meggyalázó posztokat, 
még akár ellenzéki képviselőktől is, én ezt sem tartom helyesnek, de más természetesen 
egy közéleti szereplő, mint bárki más ebben a vonatkozásban. Én általában ezt elítélem, 
a jövőben is így fogok tenni, és nem tartom helyesnek.  

Az, hogy a nőknek minél több lehetőséget biztosítsunk, természetesen 
számomra személyesen is egy olyan feladat, amit a magaménak érzek, és igyekszem 
támogatni. Bízom benne, hogy minden kérdésére válaszoltam, és köszönöm, hogy 
megtisztelt a figyelmével. 

Molnár Ágnes képviselőtársamhoz fordulok. A diabétesszel élők támogatásáról 
van szó, az egyes típusú diabétesszel élőkről volt szó. Képviselő asszony is említette, 
hogy ez egy olyan csoport, amelyre az elmúlt időszakban a korábbinál is nagyobb 
figyelmet fordítottunk, éppen azért, mert egyre több egyes típusú diabétesszel élő 
család van Magyarországon, már közel 4 ezer olyan gyermek van, aki egyes típusú 
diabétesszel él. Nagyjából 300 új, egyes típusú új diabéteszest diagnosztizálnak minden 
évben, tehát minden napra jut egy újonnan diagnosztizált egyes típusú cukorbeteg. 
Ráadásul az egyes típusú diabétesz annyiban is különbözik a kettes típusútól - ezt 
képviselő asszony pontosan tudja -, hogy nem megelőzhető és életmódbeli okokra 
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visszavezethető anyagcsere-betegségről van szó, hanem egy olyan, egyébként 
elkerülhetetlen autoimmun folyamatról, amelynek igazából az okát nem is feltétlenül 
tudják még. Ezeknek a családoknak igyekszünk segíteni azzal, hogy teljes támogatással 
biztosítsuk a lehető legkorszerűbb eszközöket számukra; ez a legkorszerűbb 
inzulinpumpára is vonatkozik, vagy éppen a szöveti cukor mérésére alkalmas szenzorra 
is.  

Emellett a gyodot - szintén nem beszéltünk róla - szintén a mi kormányunk 
vezette be a beteg gyermeket nevelő szülőknek, és itt azért mondanám is, hogy jövő év 
január 1-jétől a minimálbér összegére emelkedik a gyod, és a minimálbér-
emelkedésnek köszönhetően ez tehát egy 200 ezer forintos összeget jelent azoknak, 
akik súlyosan beteg gyermeket nevelnek. Ha egy diabéteszes gyermeknél indokolt, 
hogy gyodot kapjon valamelyik szülő, akkor erre is lehetősége van. Emellett nyári 
táborozási lehetőséget biztosítunk a diabéteszes gyermekeknek is akár az Erzsébet-
táborokban, akár a saját diabétesz centrumaik által szervezett táborok segítésével. A 
gyermekdiabétesz centrumokat két részletben, két éven keresztül 500-500, tehát 
összesen 1 milliárd forint támogatásban részesítettük egy pályázaton keresztül, illetve 
ez igaz a civil szervezetekre is, amelyek diabétesszel foglalkoznak, ők 100-100 millió 
forintos pályázati támogatást kaptak tavaly és az idei évben. 

Emellett pedig igyekszünk biztosítani a megfelelő körülményeket ahhoz, hogy 
egyetlen diabéteszes gyermek se szenvedhessen el hátrányt e miatt az anyagcsere-
betegség miatt a köznevelésben. Tehát a szülőknek ne kelljen rendelkezésre állni fizikai 
értelemben, mondjuk, egy óvodában, egy iskolában azért, mert a kisgyermek még nem 
képes beadni magának az inzulint vagy megmérni a vércukrát. Ezt a feladatot el kell 
tudni látni a köznevelési intézményeknek idén szeptembertől, ahogy a 
közétkeztetésben is odafigyelünk ezekre a diabéteszes gyermekekre is. Igyekszünk, 
ahol tudunk, segíteni ezeknek a családoknak és ezt a munkát folytatjuk a jövőben is. 

Szabó Timea képviselőtársamhoz fordulok a CSOK visszafizetésével 
kapcsolatban. Természetesen fontos ez a kérdés kiemelten ebben az időszakban, a 
koronavírus-járvány idején, mert, ahogy ön is említette, ez még nehezebb időszak a 
családoknak, mint amilyen ezt megelőzően volt. Éppen ezért kitoltunk egy határidőt, 
jövő év június 30-ig toltuk ki annak a határidejét, hogy a CSOK-ot vissza kelljen fizetni 
abban az esetben, ha nem születnek meg a gyermekek, hiszen voltak olyanok, akik nem 
mertek gyermeket vállalni éppen a koronavírus-járványra hivatkozással. Most egy ilyen 
határidő-meghosszabbítással már éltünk, de ez a kérdés a jövő évben lesz igazán 
aktuális. Ha itt leszünk mind a ketten, természetesen állok rendelkezésére és 
beszámolok önnek az akkor érvényes adatokról. 

Ami Varga Judit miniszter asszony CSOK-támogatását illeti, úgy tudom, hogy 
ezzel kapcsolatban a miniszter asszony minden kérdésre válaszolt. Ha jól emlékszem 
az általa elmondottakra, én óvatos vagyok, azt mondta, hogy amennyiben vissza kellene 
fizetnie a jogszabályok szerint a CSOK-ot, természetesen vissza fogják fizetni. Úgy 
emlékszem, ő ezt mondta, nem azt, hogy már most visszafizeti, de ha gondolja, ezt 
beszélje meg a miniszter asszonnyal. Nekem ez a tudásom róla, ennél több nincs, ahogy 
egyébként senki másnak a személyes CSOK-támogatásáról sincsen. 

Ha már az idézeteknél tartunk, természetesen ismételten az a helyzet, hogy amit 
ön a számba ad, az a mondat soha nem hangzott el, ha ilyet mondtam volna, azt 
mutassa meg nekem. Soha nem mondtam olyan mondatot - felírtam -, amit mondott. 
Soha ilyen mondatot nem mondtam. Ön azt mondta, most idézem akkor pontosan, 
hogy nem attól sikeres egy nő, hogy mennyit keres, ilyen mondatot én soha nem 
mondtam, tehát nem tudom, itt mire gondol. Nem mondtam ilyet. Természetesen azt 
fontosnak tartom, hogy mindenki számára adjuk meg a választás lehetőségét, erről 
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beszélek minden alkalommal, amikor erre lehetőségem van. Ha valaki abban érzi az 
életét teljesnek, hogy ő a gyermekeiről gondoskodik, és nem szeretne a 
munkaerőpiacon elhelyezkedni, számára ez jelent boldogságot és ez jelenti a sikert, én 
ezt nem vitatom el senkitől. Ahogy azt sem vitatom el senkitől, hogy valaki úgy 
gondolja, vagy úgy döntsön, hogy nem vállal gyermeket, nem alapít családot, ez 
mindenkinek szíve joga, saját döntése. Az, hogy ő sikeresnek, boldognak érzi-e magát, 
szerintem kizárólagosan rajta múlik, ebbe szerintem nem érdemes beleszólni. 

Ami a nyugdíjemelésre vonatkozik: mi azt vállaltuk, hogy inflációt követő 
nyugdíjemeléseket fogunk minden esetben megtenni. Egyébként valamelyest meg is 
haladta a nyugdíjemelésünk az infláció mértékét, ha az elmúlt évek összességét nézzük. 
Megvan ennek a pontos szabálya. Ön is tudja, hogy a tervezett inflációval és a 
tényinflációval hogyan emeljük a nyugdíjakat. A tervezett inflációval kezdjük és aztán 
a tényinflációnak megfelelően emeljük fel. Éppen arra való tekintettel, amit képviselő 
asszony is említett, az alacsonyabb nyugdíjak vonatkozásában például azért adunk 80 
ezer forintos maximális nyugdíjprémiumot mindenkinek függetlenül attól, hogy 
mekkora a nyugdíja vagy nyugdíjszerű ellátása, hogy mindenki ezt a nagyobb összeget 
kaphassa meg most nyugdíjprémium gyanánt. 

Az, hogy a nyugdíjakat lehetne-e még tovább emelni és meddig lehetne emelni, 
természetesen egy örök kérdés, szinte nincs olyan nyugdíjemelés, amire azt mondaná 
az ember, hogy ez most már elegendő. Ezzel sem szeretnék vitatkozni. Az, hogy a 13. 
havi nyugdíjat visszavezetjük és meg tudjuk fizetni teljes mértékben, teljeskörűen jövő 
év februárjában, úgy érzem, egy olyan döntés, amelynek a nyugdíjasok és az arra 
jogosultak örülnek, és ezt pozitívan igazolják vissza. 

Ami a népességszám alakulásával kapcsolatos értékelést illeti, képviselőtársaim 
már részben erre visszautaltak. Szerintem itt is érdemes a statisztikákat helyesen 
értelmezni. Arról van szó, amire aztán Révész Máriusz képviselőtársam kérdése is 
vonatkozott és ide is hozom, hogy 283 ezerrel van kevesebb szülőképes korban lévő nő 
most, mint 2010-ben volt, ez közel 300 ezres csökkenés ebben az életszakaszban. 
Nagyon komoly várakozás lenne, ha azt mondanánk, hogy egy ekkora csökkenés 
mellett azt várjuk, hogy a születésszámokban emelkedés legyen. Éppen ezért mindenki, 
aki valamelyest ért a demográfiához, a termékenységi mutatót használja releváns 
mutatóként. Ebben teljes konszenzus van egyébként jobb- és baloldaltól, mindentől 
függetlenül a szakmában, a szakemberek között. Éppen ezért nézik ezt a mutatót, mi is 
ezt a mutatót vizsgáljuk, mi is ezt nézzük, ebben van egy 27 százalékos emelkedés. 
Milyen jó lenne, ha ez 50 százalékos lenne! Úgy érzem, hogy a 27 százalékos, amely 
Európában egyébként a legmagasabb, mégiscsak egy olyasmi, aminek érdemes 
örülnünk és én ezt, igen, egy határozottan pozitív tendenciának tartom. 

A nemátalakító műtétek óvodásoknál, gyerekeknél. Akárhogy is, nem tervezzük, 
hogy megteremtjük a lehetőségét a nemátalakító műtéteknek az óvodáskorban 
függetlenül attól, hogy erre mekkora, mennyire tömeges vagy mennyire nem tömeges 
az igény. Nem szeretnénk nemátalakító műtéteket biztosítani a gyermekek számára. 
(Szabó Timea: Készült statisztika erre?) Még egyszer mondom, hogy nincs 
nemátalakító műtét a gyermekek számára, nem is lesz. Nem szeretnénk ezt a 
lehetőséget megteremteni. Láttunk erre példákat. (Szabó Timea közbeszólása.) Azért, 
mert nemzetközileg most már nemcsak az fordul elő, hogy van ilyen… (Szabó Timea: 
Nemzetközileg van ilyen?) Képviselő asszony, én még a pluszkérdését is 
meghallgattam. Mindegy, stílusokban különbözünk egymástól, ezen nem is… 

 
ELNÖK: Kérném a képviselő asszonyt és mindenkit! A miniszter asszony beszél 

most. 
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NOVÁK KATALIN családokért felelős tárca nélküli miniszter: Tehát most már 

van olyan ország, ahol egyenesen a szülők hozzájárulása nélkül engedélyeznek 
beavatkozásokat. Mi ezt nem tartjuk követendő és helyes iránynak. A mi határozott 
álláspontunk… (Szabó Timea közbeszólása.) Most én válaszolok önnek, jó? Ha 
szeretne beszélgetni, ha ezt igényli, akkor keressünk alkalmat erre a beszélgetésre, de 
most ez nem az a fórum… 

 
ELNÖK: Képviselő asszony, mondtam az előbb, hogy legyen szíves már! Ez nem 

interaktív diszkusszió. (Szabó Timea: Csak érdekelt, hogy példát tud-e mondani.) 
Nem kell példákat mondani! (Szabó Timea: Nem kell?) Már el tetszett mondani 
korábban. (Szabó Timea: Aha! Az óvodások már a szülő beleegyezése nélkül… - Nacsa 
Lőrinc: Nem a piacon vagyunk! - Szabó Timea: Aha, jó! Mindig tanulok.) 

 
NOVÁK KATALIN családokért felelős tárca nélküli miniszter: Azt sosem árt. 

Tehát ha megnézzük a nemzetközi példákat, akkor bizony határozottan azt gondolom, 
igény van arra, hogy megőrizzük a szülők jogosultságát arra, hogy ők döntsenek a 
gyermekek neveléséről általában és a szexuális neveléséről is. Ez a mi feladatunk és 
célkitűzésünk, ahogy egyébként transzneműek számára biztosított külön klinikát sem 
tervezünk nyitni. 

Ismét valaki másnak valamilyen állítását szeretné számon kérni rajtam 
képviselő asszony, mégpedig azt, hogy mit mondott házelnök úr. Nem tudom pontosan, 
milyen mondatára gondol, nem tudom, hogy ebben az idézetében miről van szó, de ha 
abból indulok ki, hogy milyen pontatlanul idézett tőlem, akkor feltételezhetem, hogy 
esetleg házelnök úrtól is így idézett. Úgyhogy, ha megengedi, házelnök úr mondatait én 
nem kommentálnám. 

Tapolczai képviselőtársamhoz fordulok. Az otthonfelújítási támogatás most már 
valóban a fogyatékkal élők esetében egy szélesebb kör számára vált hozzáférhetővé 
köszönhetően egyébként annak, hogy ezt az igényt jelezték nekünk. Szeretném is 
megköszönni, hogy az igényt jelzik, hiszen amikor bevezetjük a családtámogatásokat, 
mindig hangsúlyozzuk, hogy a gyakorlatban, a használat közben derül ki, hogy vannak-
e még olyan pontok, ahol érdemes ezeket bővíteni, érdemes-e még ezeken javítani. Ez 
is egy ilyen pont volt, köszönjük az erre vonatkozó észrevételt. Ezért bővítettük az 
otthonfelújítási támogatás felhasználási körét, hogy azokat is elérjük ezen keresztül, 
akiket korábban nem tudtunk segíteni. Arra vonatkozóan egyébként, hogy mennyien 
vették igénybe kifejezetten erre a célra az otthonfelújítási támogatást, még nem tudok 
konkrét számot mondani önnek, hiszen nem régóta áll rendelkezésre ez a lehetőség, de 
amint lesznek ilyen adataink, természetesen eljuttatjuk ezt képviselő úrnak is. 

Ami a munkahelyi bölcsődéket illeti, majdnem teljes mértékben végül 
kimerítették a munkahelyi bölcsődékre rendelkezésre álló pályázati forrásokat, mégis 
úgy érzem, hogy érdemes minden alkalommal a munkaadókat is biztatnunk, 
ösztönöznünk arra, hogy nyissanak munkahelyi bölcsődéket. Ezt a bölcsőde nagyon 
hasznos formájának tartom, én is minden alkalommal, amikor tehetem, igyekszem a 
munkaadók figyelmét felhívni arra, hogy hétszer akkora támogatást adunk ma a 
munkahelyi bölcsődék létrehozásához, mint korábban, illetve a működtetés 
támogatását emeltük meg jelentős mértékben. Leegyszerűsítettük a szabályokat, 
amelyek a munkahelyi bölcsőde létrehozására vonatkoznak. Tehát éppen ezért 
szerintem egy jó döntés, mindenki jól jár azzal, ha egy munkaadó munkahelyi 
bölcsődét hoz létre. Köszönöm, ha ebben segítenek felhívni az ő figyelmüket erre a 
lehetőségre. 



28 

Nacsa Lőrinc képviselőtársamhoz fordulok, a tehetséggondozás volt a képviselő 
úr kérdése. Itt van egy olyan, egyébként nemzetközileg is egyedülálló „Nemzeti 
tehetség” program, amelyen keresztül éves szinten körülbelül 350 ezer tehetséges 
fiatalt érünk el, és most már jövőre 4,4 milliárd forintos támogatásból tud 
megvalósulni ez a „Nemzeti tehetség” program. Ráadásul még a személyi jövedelemadó 
egy százalékából is támogatható, tehát van e mögött egy jelentős közösségi összefogás 
is. Ennek egy kiemelt programja, amit idén másodszorra hirdettünk meg, és amire 
nagyon röviden utaltam már, ez a Stipendium Peregrinum, illetve Stipi rövidítéssel 
használt ösztöndíj-lehetőség, amelynek köszönhetően most is kint tanulnak rendkívül 
tehetséges magyar fiatalok a világ legjobb egyetemein. Ezek a fiatalok számíthatnak 
arra, hogy akár a tanulmányaik egészében nemcsak a tandíjukra kiterjedő, hanem az 
egyéb kiadásaikat is fedező állami ösztöndíjra is jogosulttá válnak akkor, ha ők 
megfelelő szinten, színvonalon folytatják a tanulmányaikat.  

Egyébként a tehetséggondozás a legkisebb településekre, sőt még a határainkon 
túlra is eljut. Éppen tegnap Kisnánán jártam egy általános iskolában, ahol jó volt azt 
látni, hogy egy ezerlelkes településen nemcsak hogy legó robotokat építenek a gyerekek 
a délutáni tehetséggondozó foglalkozásokon, de tudományos kísérleteket folytatnak 
egy másik teremben, a harmadik teremben kézműveskednek. 4-5-féle különböző 
foglalkozás zajlott éppen Kisnánán, egy kistelepülésen megfelelő technikai 
felkészültséggel, és ezeket mind a „Nemzeti tehetség” programon keresztül támogatjuk. 
De nemcsak azon tehetségesek számára meghirdetett országos versenyeket, amik 
éppen most is zajlanak - OKTV, vagy azok a tanulmányi versenyek, amelyeken éppen 
most szerepelnek a gyerekek, a fiatalok -, ezek is mind a „Nemzeti tehetség” program 
támogatásával is valósulnak meg, ahogy a tudományos diákköri konferenciák vagy a 
tudományos műhelyek, úgyhogy én ezt egy nagyon fontos területnek tartom. 

Révész Máriusz képviselőtársamnak válaszoltam már arra a kérdésére, hogy 
mennyivel kevesebb a szülőképes korú nő, ez 283 ezer, és a másik kérdése az volt, hogy 
ha rögzült volna a 2011-es szinten a termékenységi mutató az 1,23-nál, akkor 
mennyivel kevesebb gyermek lenne most. Ez egy hipotetikus adat. Ez a hipotetikus 
adat egyébként a mi számításaink szerint 123 ezer, tehát 123 ezerrel lenne kevesebb 
gyermek. Ha hozzáveszem azt, hogy nagyjából 100 ezerrel kevesebb lenne akkor, ha az 
abortuszok száma rögzült volna az akkori szinten, akkor azért ez már meghaladja a 
200 ezret, ami bizony egy komoly város népessége. Tehát mindenképpen nagyon 
örömteli számunkra, hogy ennyivel több életet sikerült vagy világra hozni vagy 
megmenteni. 

Végül Selmeczi Gabriella képviselőtársamnak válaszolva, és még egyszer 
összegezve azt a néhány adatot, amire a képviselő asszony rákérdezett. Itt 500 milliárd 
forint az, amit a nyugdíjasoknak pluszkifizetésként - leszámítva a 13. havi nyugdíjat -, 
támogatásként oda tudtunk adni. Összességében 22 000 milliárd forintot fordítottunk 
a családtámogatásokra 2010 óta, ezen belül 4000 milliárd forint az a 2010-2022 
közötti összeg, amit adó-visszatérítés formájában meg tudtak takarítani, vagy 
adókedvezmény formájában meg tudtak takarítani a magyar családok, és 
összességében 3,5-szeresére emeltük a családtámogatásokat a költségvetésben a 2010. 
évhez képest. Ez talán mutatja a családok támogatása iránti határozott 
elkötelezettségünket. 

Végezetül pedig, ha elnök úr megengedi, ezt jeleztük előre, hogy szeretnénk az 
érdeklődő képviselőtársak számára lehetőséget adni arra, hogy ha valakit tényleg 
érdekel az, hogy mi történt az elmúlt 10 évben, akkor ebben a családbarát évtizedben 
összefoglaltakat tekintse át. Mindenkinek hoztunk ebből egy példányt (Felmutatja.), 
aki igényli, annak jó szívvel adjuk. Bízom benne, hogy találnak benne hasznos 
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információkat, ha pedig a jövőben bármiben is tudjuk segíteni a munkájukat, akkor az 
értelmes párbeszéd előtt mindig nyitottak vagyunk és mindig állunk rendelkezésre. 
Köszönöm szépen a bizalmukat, és köszönöm szépen, hogy meghallgattak. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter asszonynak a miniszteri expozét, az adott 

válaszokat, a hozott könyvet, amelyet most a rövid szünetben ki fogunk mindenkinek 
osztani. A napirendi pont tárgyalását ezzel lezárom. Miniszter asszonynak és az 
államtitkár uraknak köszönöm a jelenlétet és a bizottsági ülésen a részvételt. Szavazni 
nem kell erről a napirendről. 

Most két perc technikai szünetet rendelek el, és utána folytatjuk a második 
napirendi ponttal. Köszönöm szépen. (Szabó Timea távozik az ülésteremből.) 

 
(Szünet: 11.45-11.46) 

 

A hallgatói prémium bevezetéséről szóló határozati javaslat 
(H/17461. szám)  
Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről) 

ELNÖK: Tisztelt Bizottság! Folytatjuk munkánkat. Rátérünk a második 
napirendi pontra, a hallgatói prémium bevezetéséről szóló H/17461. számú határozati 
javaslatra, itt a tárgysorozatba vételről fogunk dönteni. Elsőként a napirendi pont 
előterjesztőjének, Bencsik János, független képviselő úrnak adom meg a szót. 

Bencsik János kiegészítése 

BENCSIK JÁNOS (független) előterjesztő: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. 
Tisztelettel köszöntöm a bizottság minden kedves megjelent tagját. Olvashatták az 
előterjesztésben a javaslatom pontos indokát, annyiban szeretném ezt szóban 
kiegészíteni, sajnálatos, hogy azt látjuk, hogy 30 éve Magyarországot minden választás 
előtt a szavazatvásárlás ördögi köre tartja foglyul. Ennek a szavazatvásárlásnak 
megvannak a különböző társadalmi szegmensei, az egyik a legkiszolgáltatottabb, 
legnehezebb sorban lévő idős honfitársaink. Ez nem a Fidesz-KDNP-kormány 
találmánya, szeretném jelezni, nagy elődök munkája volt ebben benne, de azt le lehet 
szögezni, hogy önök voltak azok, akik ezt csúcsra járatták.  

Nekem még a fülembe csengenek Orbán Viktor 2008 környékén mondott 
szavai, amikor az akkori Gyurcsány-kormány hitelfelvételét minősítve azt mondta, 
hogy neki nincs semmi ellenvetése akkor, ha egy kormány szociális alapon pénzt 
osztogat, de az meglehetősen visszás, hogy ezt hitelből teszi, márpedig önök, tisztelt 
kormánypárti képviselőtársaim, önök pontosan ezt teszik, hitelt… (Nacsa Lőrinc: Nem 
igaz!) Dehogynem, Nacsa képviselőtársam! Rekord méretű hitelt vett fel 
államkötvény-kibocsátással a magyar állam, amely a fedezetét nyújtja annak a több 
100 milliárd forintos osztogatásnak, amit most, a választás előtti hónapokban 
terveznek. Én azt gondolom, hogy ami 2008-ban egy polgári párt számára 
elfogadhatatlan volt, annak 2021-ben is annak kell lennie.  

Tudom, hogy önök azt fogják mondani a vitában, hogy itt valójában arról van 
szó, hogy meg kell becsülni az idős honfitársainkat, de ennek ellentmond az, hogy ezek 
az osztogatások egyszeri, visszavonhatatlan, igazságtalan és hosszú távon 
fenntarthatatlan nyugdíjrendszert eredményeznek. Egyszeri, bármikor visszavonható 
osztogatásról van szó, itt a nyugdíjprémiumra utalok, különösen a 13. havi nyugdíjra, 
amit várhatóan jövőre fognak egy összegben megkapni az erre jogosultak. Igazságtalan 
azért, mert vannak olyan társadalmi csoportok, amelyek kimaradnak ebből az 
osztogatásból, gondolok itt elsősorban azokra a fiatal hallgatókra, akik úgy döntöttek, 
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hogy a középfokú tanulmányaik elvégzése után továbbképzik magukat, felsőfokú 
tanulmányokat végeznek, hogy többre vigyék az életben, és utána többet tudjanak 
visszaforgatni a közösbe.  

Őket a magyar állam nem becsüli meg, nem támogatja, a személyijövedelemadó-
elengedésből is kimaradnak a 25 év alattiak közül azok, akik ezeket az éveket tanulással 
töltik, márpedig az elmúlt harminc évben egészen riasztó tendenciák és adatok vannak 
arra, hogy milyen fokon nőtt a hallgatói elszegényedés.  

Ez a bizottsági ülés nem annak a terepe, hogy most önöket adatsorokkal 
bombázzam, akit érdekel vagy érdekelt, meg tudta nézni a Polgári Válasz Mozgalom 
honlapján indított aláírásgyűjtésünk kapcsán, illetve az erről szóló 
sajtómegnyilvánulásokban. Azt azonban nagyon röviden hozzá kell tennem, hogy 
mérhetetlenül elszomorítónak és felháborítónak tartjuk, hogy miközben főleg a Covid-
járvány után ez a réteg, a magyar hallgatók, a magyar egyetemisták és a főiskolások 
soha korábban nem tapasztalt nehézségekkel néznek szembe, a felsőoktatásban az 
elmúlt tíz évben folyamatos a forráskivonás. Nem az egyetemisták kapják meg a 
mostani forrásbővítést sem, amit Orbán Viktor büszkén bejelentett a vasárnapi Fidesz-
kongresszuson, illetve számtalan alkalommal. Nem az egyetemisták kapják meg, nem 
a fiatal oktatók kapják meg, akik most jelenleg órabérben a felét keresik annak, amit 
egy gyorséttermi dolgozó, hanem ezt a pénzt olyan egyetemfejlesztésekbe fektetik, 
amelyek persze jogosak és helyük van, de amelyektől az érintettek nem fognak sem 
több hallgatói ösztöndíjat kapni, sem több szociális támogatást. A kollégiumi 
férőhelybővítés egy régóta húzódó elmaradt ígéret, nem is beszélve a fiatal oktatók 
béréről, aki mondjuk, konkrétan doktori ösztöndíjban részesül, az utána pályakezdő 
egyetemi tanársegédként kevesebb nettó bért kap, mint amennyit ösztöndíjként előtte 
megkapott. Egészen elképesztő. Ezért igazságtalan. (Dr. Lukács László György távozik 
az ülésteremből.) 

Miért fenntarthatatlan? Ezt talán nem kell önöknek ecsetelnem. Gyakorlatilag 
nincs olyan témához értő ember, aki azt mondaná, hogy ez a nyugdíjrendszer, ha ilyen 
demográfiai mutatók maradnak, ha ilyen fokú marad a kivándorlás, ha ilyen 
mértékben torzul a demográfiai korfa, ez 15-20-30 év múlva is fenntartható. Nem 
tudok ilyen szakemberről. Abban van eltérés, véleménykülönbség, hogy ki szerint mit 
lehetne tenni, hogy fenntartható legyen a nyugdíjrendszer. Novák miniszter asszony is 
utalt arra, hogy mennyire örülnek az érintettek és mennyire nagy segítséget jelent a 
nyugdíjasoknak a mostani nyugdíjprémium, illetve a 13. havi nyugdíj. Ez kétségkívül 
így van. Mindenkinek azt mondtuk, hogy fogadja el, természetesen, ha az állam ad 
valamit, azt el kell fogadni. De azt világosan kell látni, hogy ami rövid távon segítség, 
az hosszú távon ezeknek az embereknek a függésben tartását erősíti. Márpedig ebből 
az ördögi körből kitörni nem lehet úgy, ha valamelyik kormány egyszer nem vállalja fel 
azt a bátor döntést, hogy szembenéz és kimondja a kegyetlen igazságot, azt mondja, 
hogy ez a rendszer fenntarthatatlan, ezt az alapjaitól kell újraépíteni, és amikor 
újjáépítjük ezt a rendszert, akkor nem azt nézzük, hogy ki nyeri meg a választást egy 
vagy két év múlva, és hogy ez nekünk mit fog hozni a választáson, hanem azt, hogy lesz-
e még 10-20-30 év múlva a nyugdíjrendszer. Azok a húszas-harmincas éveiket élő 
fiatalok, akik most az életüket elkezdték, majd egyáltalán miből, honnan és mennyi 
nyugdíjat fognak kapni, ha kapnak majd egyáltalán? 

A Polgári Válasz Mozgalommal kidolgoztuk azokat a javaslatokat, amelyek 
szerintünk a nyugdíjprémium és a 13. havi nyugdíj helyett valóban igazságos, és hosszú 
távon fenntartható segítséget jelentenének. Ilyen lenne például az, hogy a 
nyugdíjemeléseknél nem az általános inflációt vennék alapul, hanem megnéznék a 
nyugdíjas fogyasztói kosarat, hogy melyek azok az alapvető élelmiszerek, gyógyszerek 
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és egyéb kiadások, amelyek a nyugdíjasokat fokozott mértékben érintenek, sújtanak és 
ennek alapján növelnék a nyugdíjakat, figyelembe véve természetesen a gazdasági 
mutatókat. 

A második javaslatunk az volt, hogy a társadalombiztosításból, amit most 
befizetünk, 2 százalékpontot minden egyes adófizető, dolgozó polgár közvetlenül 
átutalhasson a saját szülőjének, nagyszülőjének, ezáltal is meghálálva a saját 
felnevelését. Miért tartjuk ezt jónak nagyon röviden? Egyrészt a szülői, nagyszülői 
oldalról arra motiválja az embert, hogy nemcsak megszülje a gyerekét, hanem fel is 
nevelje utána, kitanítsa, adófizető, becsületes állampolgárt neveljen belőle. A másik 
oldalról, a gyermekek részéről pedig egy lehetőség meghálálni a szüleiknek a beléjük 
fektetett munkát, energiát, időt, szeretet, törődést. 

Harmadrészt pedig Sneider Tamás képviselőtársam többször e Ház falai között 
már javasolta, követelte, kezdeményezte a „férfiak 40” programot, amely arról szólna, 
hogy a nőkhöz hasonlóan a férfiak is kaphassák meg 40 év ledolgozott munkaviszony 
után a kedvezményes nyugdíjba vonulás lehetőségét. Megint számos hatástanulmányt, 
kutatást tudnék önöknek idézni, hogy ez miért lenne jó, és miért elfogadhatatlan az, 
hogy valaki a hatvanas évei elején vagy az ötvenes évei végén nehéz fizikai munkát 
végez, miért nem elvárható egy tűzoltótól, hogy felrohanjon a negyedik emeletre teljes 
menetfelszerelésben 62 évesen, vagy miért nem elvárható valakitől, hogy 100-120 kilós 
betegeket hordozzon beteghordozóként hordágyon. Nem megyek ebbe bele, mert 
tudom, hogy ennek a mostani bizottsági szavazásnak sem az érvek vagy a józan ész lesz 
a döntés végeredménye, ezt megelőlegezem. 

Végezetül én csak annyit szeretnék mondani, hogy amikor vélhetően 
kormánypárti képviselők ezt a javaslatot majd leszavazzák, vagy legalábbis nem 
támogatják, mert eddig egyetlen hasonló javaslatot sem támogattak és a parlament 
plenáris ülésén is, amikor erről szó volt, kijelentették, hogy önök szerint ez demagógia 
és árokásás, gondoljanak bele, hogy ki az, aki árkokat ás generációk között, aki 
létrehozza ezt az igazságtalan rendszert, vagy az, aki tükröt tart, és megmutatja, hogy 
ez hova vezet, és alternatív javaslatokat dolgoz ki ezeknek a feloldására?  

Azt gondoljuk a Polgári Válasz Mozgalomban, hogy ennek a pénznek a legjobb 
helye, ha már felvették azt a hitelt, ha már egyszeri osztogatásba kezdenek, ott van a 
magyar hallgatóknál, azoknál a magyar hallgatóknál, akiket a Covid-járvány a 
legjobban sújtott, akiknek a másodlagos, tanulás melletti bevételei a legnagyobb 
arányban apadtak el, akiknek az ösztöndíjai, szociális támogatásai évtizedek óta 
vásárlóértéken, a nyugdíjak vásárlóértékét alulmúlóan, hangyaarasznyival növekednek 
csak, és akikről az elmúlt harminc év összes kormánya, önökkel az élen, lemondott. 
Úgyhogy amikor gombot nyomnak majd, lebegjen ez a szemük előtt. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen Bencsik képviselő úrnak az előterjesztői kiegészítést. 

Kérdezem, ki kíván hozzászólni. (Nacsa Lőrinc jelentkezik.) Nacsa Lőrinc képviselő úr! 

Hozzászólások 

NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Bizottság! 
Tisztelt Képviselőtársam! Köszönjük, hogy ön már előre megelőlegezi, mi mit fogunk 
mondani, hogyan fogunk szavazni és mit fogunk csinálni. Ezt külön köszönjük szépen, 
hogy elmondta, hogy a kormánypárti képviselők biztosan nemmel szavaznak. Ha 
lennének olyan bátrak az ellenzéki képviselők, hogy bejönnek, ők is nemmel 
szavaznának szerintem erre a javaslatra egyébként, csak ilyenkor nagyon fontos dolguk 
támad, hirtelen elmennek valahova, és nincsenek jelen. 

Nem egy, a nevében polgárinak címzett párt képviselőitől vártam volna egy ilyen 
osztályharcos logikát, amely az időseket és a fiatalokat megpróbálja egymással 
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szembefordítani. Tisztelt képviselő úr, a nyugdíjprémium nem választás előtti 
osztogatás, ahogy ön ezt címkézte, a nyugdíjprémium egy törvényben rögzített 
járandósága a nyugdíjasoknak akkor, ha a gazdaság teljesítménye elér egy olyan 
szintet, amiben az aktív népesség, a dolgozók, ha úgy tetszik, a fiatalok is kifejezhetik 
hálájukat az idősek iránt, akik a biztosítási jogviszony alapján biztosítási elven 40-50 
éven keresztül fizettek a nyugdíjkasszába és a munkájukkal hátukon hordozták az 
országot, felneveltek gyereket és ezáltal lehetővé tették, hogy a következő generációban 
is legyen magyar jövő.  

Én a nyugdíjasokról nem ilyen dehonesztáló módon szólnék, tisztelt képviselő 
úr, ahogy ön ezt az előbb is megtette, hiszen 2010 óta is azon dolgozunk, hogy az 
időseket ne csak a szavak szintjén, ahogy ezt egyébként korábban a Gyurcsány-
kormány tette és aztán persze elvette a 13. havi nyugdíjat, hanem a tettek szintjén és 
pozitív intézkedésekkel is megbecsüljük. Az elmúlt évek intézkedései bizonyították, 
hogy a kormány állja a szavát, hiszen 2010-ben, amikor szövetséget kötöttünk a 
nyugdíjasokkal, azt ígértük, hogy megőrizzük a nyugdíjak reálértékét. 2010-hez képest 
a nyugdíjak 47 százalékkal emelkedtek, a vásárlóértékük pedig 10 százalékkal nőtt, 
tehát nemcsak megőriztük reálértéken a nyugdíjakat, hanem még növeltük is. Ebben 
nincs benne az, hogy a jövő év első felében, februárban a 13. havi nyugdíj teljes egészét 
kifizetjük. Ezzel egy olyan történelmi adósságot törlesztünk, azt a történelmi bűnt 
tesszük semmissé, amit a Gyurcsány-kormány elkövetett a nyugdíjasok ellen, amikor 
eltörölte a 13. havi nyugdíjat.  

A gazdasági növekedés, amely megalapozza a nyugdíjprémium kifizetését, egy 
áldozatos munka köszönete az aktív generáció részéről. Nem azt mondja, hogy ez egy 
választási célú, egyszeri kifizetés. Ez a negyedik alkalom, amikor nyugdíjprémiumot 
tudunk kifizetni, tisztelt képviselőtársam, és ebből több alkalommal nem választás 
előtti évben történt ez, tisztelt képviselő úr. Ez egyébként automatikus mechanizmus. 
Általában a szocialisták meg a Gyurcsány-pártiak büszkék erre, hogy ezt ők vezették be, 
a nyugdíjprémium intézkedését, és tényleg ők foglalták ezt törvénybe, csak nulla 
alkalommal sikerült nekik kifizetni ezt a nyugdíjas honfitársainknak. Tehát bár a 
mechanizmust bevezették, mi azt érintetlenül hagytuk, csak a mi 
gazdaságpolitikánknak köszönhetően mi ki is tudtuk fizetni ezt a nyugdíjprémiumot. 
Ez volt a múlt heti kifizetés is, vagy még folyamatban van a kézbesítés. Ez volt a 
negyedik alkalom, tehát innentől kezdve megdőlt a választási célú osztogatás vádja, 
hiszen ez már a negyedik alkalom, amikor ez megtörtént. (Varga Zoltán kimegy az 
ülésteremből.) 

Ha a GDP-növekedés várható mértéke a 3,5 százalékot meghaladja, akkor van 
egy nyugdíjprémium. Ráadásul most a maximumot tudtuk kifizetni. Most jött az adat, 
hogy a gazdasági növekedés a harmadik negyedévben Magyarországon 6,1 százalékos 
volt, ez minden magyar ember munkájának és a kormány gazdaságpolitikájának 
köszönhető, ezért lehetőségünk nyílt arra, hogy ismét kifizessük ezt a 
nyugdíjprémiumot, és egységesen a maximum összeget, 80 ezer forintot mindenkinek.  

Rátérve a javaslatára, hogy szembefordítani társadalmi csoportokat, 
korosztályokat egymással, feszültséget kelteni a korosztályok között, a fiatalok és 
idősebbek között, azt gondolom, nagyon-nagyon tévút, tisztelt képviselő úr. Nekünk 
alapvetően a nyugalom és a béke biztosítása is a feladatunk, és az, hogy minden 
társadalmi réteg, ahogy ezt a miniszterelnök úr frappánsan megfogalmazta vasárnap: 
„Velünk azok is jól járnak, akik nem ránk szavaznak, a baloldalon meg azok is rosszul 
járnak, akik még rájuk szavaznak.” Tehát én azt gondolom, pont az a célunk, hogy az 
élet minden területén olyan intézkedéseket hozzunk, amik segítik az érintetteket a 
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nyugdíj területén is és a fiatalok területén is, és ez nem ellentét, mert a kormány 
nemcsak a nyugdíjasokat támogatja, hanem a fiatalokat is támogatja.  

Külön tetszett nekem az előterjesztés indoklásában a fiatal oktatók bérének 
emelése. Hol húzná meg a határt, tisztelt képviselő úr? Ki számít fiatal oktatónak, ki 
nem számít annak? Ha egy fiatal oktató ugyanannyit keres, mint az idősebb társa, ha 
csak az övét emeljük, tisztelt képviselő úr, az idősebb oktató már nem érdemli meg, 
hogy az ő bérét is emeljük? Tehát számtalan helyen vérzik, én azt gondolom, a javaslata, 
de legfőképpen abban vérzik, hogy szembe akar fordítani ilyen osztályharcos logikával 
társadalmi csoportokat, akik mindannyian, a fiatalok és az idősek is megbecsülést és 
támogatást kell hogy élvezzenek.  

Nem beszélnék arról, hogy jövő év január 1-jétől szja-mentesek lesznek a 25 év 
alatti fiatalok, ez hosszú távon akár egymillió fiatalt is érinthet, akinek nem kell 
személyi jövedelemadót fizetnie, és arról, hogy egyébként nőttek az elmúlt időszakban 
az egyetemi ösztöndíjak - egyetértünk abban, hogy tovább kell ezt növelni -, nőttek az 
elmúlt időszakban az egyetemi oktatói bérek, és abban is egyetértünk, hogy tovább kell 
növelni. Tőlem sosem fogja azt hallani, hogy elértük azt a szintet, ami ebben elégséges 
és egészséges, szerintem ezeket minden alkalommal, ahogy a kormány tudja, és 
ameddig a takaró ér, addig nyújtózkodjunk, ezeket folyamatosan emeljük.  

De még egyszer mondom, az időseket szembeállítani a fiatalokkal, abszolút nem 
tartom szerencsésnek, ezért mi ezen az oldalon biztos, hogy nem fogjuk támogatni ezt 
a fajta társadalmi feszültségkeltést és szembeállítást. Köszönöm szépen. (Varga Zoltán 
visszatér az ülésterembe.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. (Jelzésre:) Selmeczi Gabriella alelnök asszony 

következik. 
 
DR. SELMECZI GABRIELLA (Fidesz), a bizottság alelnöke: Tisztelt 

Képviselőtársaim! Tisztelt Bencsik János Képviselő Úr! Amennyiben ön és ellenzéki 
képviselőtársai szeretnék elvenni a nyugdíjasoktól a prémiumot és a 13. havi nyugdíjat, 
akkor ahhoz jövőre választást kell nyerni. Tudniillik mi, amíg Orbán-kormány van, 
addig nem engedünk hozzányúlni a nyugdíjakhoz. Köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdés, észrevétel valaki részéről? (Nincs 

jelentkező.) Amennyiben nincs, akkor az előterjesztőnek adom meg a szót. (Jelzésre:) 
Bocsánat! Nacsa képviselő úr! (Varga Zoltán távozik az ülésteremből.)  

 
NACSA LŐRINC (KDNP): Csak egy mondat, még megemlítette a Férfiak 40-et. 

Sneider Tamás ezt nem szavazta meg, a Nők 40-et sem szavazta meg, amikor erre 
lehetősége lett volna a parlamentben, még a Jobbik-frakció tagjaként, úgyhogy így 
különösen álságosnak tartom a javaslatot. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Bencsik képviselő úr! 

Bencsik János reagálása 

BENCSIK JÁNOS (független), előterjesztő: Köszönöm a szót, elnök úr. 
Igyekeztem előreszaladni a felvezetőben, hogy mely érvek nem állják meg szerintem a 
helyüket, most megkaptam kritikaként, hogy meg fogom jósolni, hogy mit fognak 
mondani, és valóban ez is történt. Tehát valószínűleg felesleges volt, de tegyünk akkor 
rendbe pár dolgot ezzel kapcsolatban. 

Nacsa képviselőtársamnak szeretném felhívni a figyelmét, hogy miközben 10 
százalékkal nőtt a nyugdíjak reálértéke az elmúlt 10 évben, a magyar felsőoktatásban 
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résztvevő, hallgatói jogviszonnyal rendelkező fiataloknak juttatott hallgatói normatíva, 
amit az állam fizet az egyetemeknek, hogy ebből a pénzből szociális támogatást, 
ösztöndíjakat stb. fizessenek, ez tudja, mennyivel nőtt vásárlóértékben? Kétszer 
emelték meg az elmúlt 10 évben, 5,6 százalékkal, feleannyival, mint a nyugdíjakat. 
Akkor ki fordít szembe egymással kit? 

Önök úgy döntöttek, hogy a választás előtt nagyon sok társadalmi réteg kap egy 
támogatást, egyrészt mert koronavírus-járvány után vagyunk, másrészt mert 
megérdemlik. Társadalmi megbecsülést kapnak a gyermeket nevelő családok, kapnak 
a nyugdíjasok, kapnak a fiatal dolgozók. Ebből nagyon más következtetést levonni, 
mint hogy az a néhány csoport, aki nem kap, az azért nem kap, mert nem érdemli meg, 
nagyon nehéz. Akkor ki fordítja szembe a társadalmi osztályokat meg a generációkat 
egymással? Önök fordítják szembe, mert azt mondják, mindenkinek jár, neked is, 
neked is, neked is, de neked nem, te nem kapsz semmit. Ha akarsz pénzt, akkor menj 
el dolgozni egyetem helyett valamelyik gyárba, valamelyik német multihoz, és akkor 
kapsz adókedvezményt.  

Ez nemzetstratégia, képviselőtársam? Így nem lehet tudásalapú… - Amire olyan 
sokszor hivatkoznak, az oktatásba, a kutatásba, a fejlesztésbe invesztáló, a magyar 
agyakat megbecsülő… - Így nem lesznek Karikó Katalinok, hiába vizionálja ezt Orbán 
Viktor, így nem Karikó Katalinok lesznek, hanem szalagmunkások a német autógyárak 
mellett. Ahhoz kiváló ez az adópolitika, hogy aki elmegy minél fiatalabban dolgozni, az 
kapjon adójóváírást, aki meg nem megy el, az nemcsak pluszterhet vállal azzal, hogy 
kollégiumot vagy albérletet fizet meg tankönyvet, megfosztja magát meg a családját a 
bevétel lehetőségétől, azért - nyilván önös érdekből is -, hogy az életben előrébb jusson, 
másrészt meg társadalmi érdeket is szolgál.  

Pont Orbán Viktor mondta azt, Nacsa képviselőtársam - szintén 2007-2008 
körüli Orbán Viktor-beszéd -, ami arról szólt, kiszámolták, hogy az a pénz, amit az 
akkori kormány rákölt adóforintokból egy egyetemista képzésére, az 5,5 év alatt 
visszajön pluszban, befizetett adó formájában, hiszen ezek a kiművelt emberfők - hogy 
kicsit patetikus legyek -, vagy ezek a diplomás dolgozók utána jellemzően, 
tendenciózusan nagyobb arányban olyan munkát végeznek, ami magasabb hozzáadott 
értékű, magasabb fizetéssel jár, több adóbevétel képződik utána. Amit Orbán Viktor 
2007-2008-ban mondott, teljesen megállja a helyét, a mai napig megállja a helyét, de 
önök nem ösztönzik, hogy ebbe a tudásba befektessenek, hanem inkább lebeszélik róla, 
pontosabban, olyan adótámogatási rendszert hoznak létre, ami ellene hat ennek. Nem 
véletlenül 100 ezer magyar hallgató tűnt el 2010 óta a felsőoktatásból. 

Ön felhozta itt, hogy miért csak a fiatal tanároknak, fiatal felsőoktatási 
dolgozóknak akarjuk a bérét növelni. Ez tévedés. Ez egy bértábla szerint történik, ezt 
ön is tudja, képviselőtársam. Tehát itt az, aki egyetemi tanársegéd lesz, majd később 
adjunktus, habilitált docens, egyetemi tanár stb., stb., az egy bértábla szerint rögzített 
bért kap. Mindenkinek kevés az a bér! Utolsóelőttiek vagyunk az Európai Unióban, ha 
azt nézzük, hogy hogyan becsülik meg ezek az országok a felsőoktatásban dolgozókat. 
Ha megnézzük a fiatalokat, akkor meg nem utolsó előttiek, hanem utolsók vagyunk, 
mert még Bulgária is megelőz bennünket. Nyilvánvalóan az lenne a cél, hogy 
mindenkinek jobb legyen, a bértábla emelkedjen, ami azzal fog járni, hogy egy fiatal 
pályakezdő egyetemi tanársegéd már elmondhatja magáról, hogy nem éri meg jobban 
a McDonald’s-ban krumplit sütni. Szerintem ez a nemzetstratégia, de az mindennek az 
ellentéte, amiről önök beszélnek a politikai nyilatkozatokban. Úgyhogy nagyjából az 
történt, amire számítottam.  

Az, hogy ellenzéki képviselőtársaim pedig nem tartották fontosnak, hogy jelen 
legyenek egy ilyen javaslat tárgyalásakor, azt gondolom, az őket minősíti, az ő 
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hozzáállásukról is egy elég éles tanúbizonyságot ad. Fontosnak tartottam elmondani 
itt, e bizottság keretein belül is, hogy miért tartjuk ezt fontosnak, miért tartanánk 
elkerülhetetlennek, és miért tartanánk igazságosnak ennek a generációs 
szembenállásnak a feloldását. Sajnálom, hogy nincs hozzá bátorságuk, hogy ezt 
meglépjék. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A vitát lezárom, és szavazás következik.  
Megkérdezem, hogy ki az, aki támogatja a H/17461. számú határozati javaslat 

tárgysorozatba vételét. (Nincs jelentkező.) Nincs ilyen. Ki az, aki nem támogatja? 
(Szavazás.) Kilenc nem. Tehát nulla igen, kilenc nem, tartózkodás pedig nincs, így nem 
vesszük tárgysorozatba ezt a határozati javaslatot.  

Köszönöm szépen az előterjesztést és képviselő úr jelenlétét a bizottsági ülésen.  
Most szünetet rendelek el, és 13 óra 30 perckor folytatjuk munkánkat. 
 

(Szünet: 12.10-13.33) 
 

Dr. Kásler Miklós emberi erőforrások minisztere éves 
meghallgatása 
(Az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. törvény 41. §-a alapján) 

ELNÖK: Tisztelettel köszöntök mindenkit a Népjóléti bizottság mai ülésén. A 
közbeiktatott szünetet követően 3. napirendi pontunkként professzor dr. Kásler Miklós 
emberi erőforrások miniszterének éves meghallgatása következik. Miniszter úr mellett 
nagy tisztelettel köszöntöm Horváth Ildikó államtitkár asszonyt, Rétvári Bence és 
Fülöp Attila államtitkár urakat. A bizottság határozatképes, annyit szeretnék 
bejelenteni, hogy újabb helyettesítésre kerül sor: Pesti Imre képviselő urat Selmeczi 
Gabriella alelnök asszony fogja helyettesíteni. A bizottságunk határozatképes. Átadom 
a szót professzor Kásler Miklós miniszter úrnak. Miniszter úr, öné a szó. Annyit 
szeretnék mondani, hogy miniszter úrnak nincs időkerete és tájékoztatásként 
szeretném mondani, hogy még a bizottsági ülés elején egykörös hozzászólásban, 4 
percben határoztuk meg a hozzászólások idejét. Miniszter úr, öné a szó. 

Dr. Kásler Miklós expozéja 

DR. KÁSLER MIKLÓS emberi erőforrások minisztere: Igen Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Asszonyok, Képviselő Urak! Ha meg tetszenek engedni, igyekszem 
rendkívül tömören, a lényegre koncentrálni. 

A szociális gyermekvédelmi és gyermekjóléti szolgáltatások támogatására a 
kormány 2010-ben 325 milliárd forintot biztosított. Ez 2021-re 1085 milliárdra, 2022-
re 1139 milliárd forintra nőtt. A növekedés mértéke 250 százalék. A 
gyermekvédelemmel kapcsolatban a kormány álláspontja az, hogy minden 
gyermeknek joga van családban felnőni akkor is, ha a vér szerinti családjából 
valamilyen ok miatt kiemelték. Huszonháromezer fiatalról beszélünk, akiknek a 
kétharmada nevelőszülőknél él, egyharmada pedig intézetben nevelkedik. A célunk 
egyértelműen az, hogy a nevelőszülői ellátások számát emelni tudjuk. Ezen a területen 
2020-tól a nevelőszülők számára elérhetővé vált a gyed, amit 2021 augusztusában 715 
nevelőszülő vett igénybe. Ugyancsak lehetőség van az ellátottak utazási utalványának 
igénybevételére, amely 16 ingyenes utazást jelent évente. Ezt ez év szeptemberig 1136 
nevelőszülő igényelte. 2021-től a nevelőszülőt minden egyes nála elhelyezett speciális, 
különleges vagy kettős szükségletű gyermek után megillető többletdíj havi mértéke a 
minimálbér 5 százalékáról 7 százalékra emelkedett. 
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A fogyatékosságügyben az a kormány megközelítése, hogy a falvak, lakóhelyek 
szélén elhelyezett nagy létszámú, zárt intézmények helyett önálló életre és 
munkavégzésre motiváló környezeti körülmények közé helyezzük el a rászorulókat kis 
létszámú lakóotthonokban. Tizenháromezer fogyatékos személyt érint, akik 50 főnél 
nagyobb intézményekben laknak. Az intézményi férőhelykiváltás keretében 
megvalósuló fejlesztések ebben az évben azt jelentik, hogy eddig 55 kis létszámú 
lakóotthonba 652 ellátott került át, 6 szolgáltató központ kezdte meg a működését. 
Ennek az évnek a végéig további 240 fő kiköltözése várható kis létszámú lakóotthonba. 
Ezeknek a száma 21.  

A gyermek otthongondozási díjának, a gyodnak az összege ’21. februárjától 
147 315 forintra emelkedett és 2022-ben eléri a minimálbér szintjét. Ezzel a 
legsúlyosabb állapotú gyermeküket gondozók esetében az ellátási összeg 2021-ben már 
négyszer magasabb, mint 2010-ben volt. Az ápolási díj 2021. január 1-jétől 5 
százalékkal nőtt, ’22. január 1-jétől pedig további 5 százalékkal növekszik. 2016-ban a 
kormány kötelezővé tette a szünidei gyermekétkeztetést, kibővítette a nyári mellett az 
őszi, a téli és a tavaszi szünet gyermekétkeztetésére is. A támogatási összeg ehhez 2010-
ban 28,7 milliárd forint volt, 2022-ben 87,7 milliárd forint.  

A megváltozott munkaképességű emberek foglalkoztatása, támogatása mögött 
az az elképzelés áll, hogy segély helyett munkát és esélyt kell teremteni. Ennek 
megfelelően a mintegy 360 ezer megváltozott munkaképességű honfitársunkból 160 
ezer dolgozik képességeinek, állapotának megfelelő körülmények között. Ezzel az 
arányuk a 2010-es 18 százalékról 44 százalékra emelkedett. 2021 augusztusában 8128 
munkáltatónak nem kellett szociális hozzájárulást fizetnie és ezzel 45 700 fő 
foglalkoztatását tették levezetővé. Ugyancsak ebben az évben a védett 
foglalkoztatásban dolgozók bér- és többletköltségének támogatása 50,1 milliárd forint 
volt, ezzel 394 munkáltató 32 800 megváltozott munkaképességű személy 
foglalkoztatását biztosítja. További lehetőség az „Érték vagy!” programsorozat.  

Az állam véleménye az, a kormány véleménye az, hogy a szociális területeken a 
legrégebbi, legnemesebb tradíciókat az egyházak mutatták fel, egyházanként több száz 
éves, akár több mint ezeréves múltra tekint vissza ez a misszió. Napjainkra a szociális 
szakosított ellátásban és a gyermekvédelmi szakellátásban az egyházak fenntartói 
aránya közel 50 százalékra emelkedett, ebből a gyermekvédelmi szakellátásban ez az 
arány 74 százalék.  

A bérhelyzet a szociális szférában úgy változott, hogy a gyermekjóléti, 
gyermekvédelmi és a szociális ágazatban foglalkoztatottak bére 2022. január 1-jétől 20 
százalékkal növekszik. A növekedés mértéke a 2021. évi szociális ágazati összevont 
pótlékkal növelt alapbérhez képest jelent a jövő évre 20 százalékos növekedést. A 20 
százalékos béremeléssel a jövő évben ezen a területen az átlagbér 370 ezer forint lesz. 
Ez azt jelenti, hogy 2010-hez képest 170 százalékkal nő jövőre a szociális szférában 
dolgozók bére. Mindenkire vonatkozik a béremelés, vonatkozik a fenntartótól 
függetlenül mindenkire, aki a szociális szolgáltatásokban, szociális intézményekben, 
gyermekjóléti alapellátásban vagy szakellátásban dolgozik.  

A koronavírus-járvánnyal kapcsolatban annyit mondanék nagyon röviden, hogy 
az országos tisztifőorvosi, a minisztériumi, miniszteri útmutató és a jogszabályok 
határozták meg ennek a területnek a feltételeit, mozgásterét és az eljárásrendet. Annyit 
tennék hozzá, hogy mindezeken a területeken, amit említettem, a járvány teljes 
időtartamában az állam biztosította a járvány elleni küzdelem összes kondícióját, 
beleértve a védőfelszereléseket, beleértve a fertőtlenítőszereket, beleértve a különböző 
járványügyi intézkedéseket, végül beleértve az oltásokat annak minden egyes fázisában 
megfelelő módon, mennyiségben és minőségben. 
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Az egészségüggyel kapcsolatban azt emelném ki, hogy szemléletváltás történt 
mindenféle értelemben. 2010 előtt az egészségügyet sújtotta az erőszakos magánosítás, 
a drasztikus ágyszámcsökkenés, a kórházbezárások, az egészségügyi dolgozói 
elbocsátások és a jelentős forráselvonás; megemlítem, hogy én ennek elszenvedője 
voltam. A kórházbezárások közül megemlítem a svábhegyi gyermekkórházat, az OPNI-
t - amelyik a magyar medicina egyik legnagyobb tradíciójú, azóta sem pótolható 
intézménye volt, Európában talán egyetlenegy hasonló intézmény volt -, rendkívül 
nagy tradíciókkal rendelkezett a Szabolcs utcai kórház, vagy ha úgy tetszik, 
Orvostovábbképző Intézet, vagy ha úgy tetszik, a Haynal Imre Egyetem, a Schöpf-
Merei Kórház és a többi.  

Az ágyszámcsökkentés 16 ezer aktív ágyat érintett. A magánosítás főszereplője a 
HospInvest Zrt. volt. Emlékezetes a név és emlékezetes a tevékenység is. (Rig Lajos: 
Volt MediSyst Kft. is!) 6 ezer egészségügyi dolgozót bocsátottak el, az egészségügyi 
dolgozók elvesztették egyhavi bérüket, 600 milliárd forintot vontak ki az egészségügy 
támogatásából, ami azt jelentette, hogy 2003-2009 között Európában az egészségügyi 
kiadások egyedül Magyarországon csökkentek.  

2010 után jelentős fejlesztések indultak el; megint rendkívül tömören a lényeget 
mondom. A vidéki egészségügyi ellátórendszer fejlesztésére 500 milliárd forint jutott, 
ebből 23 új rendelőintézet, 34 új mentőállomás épült, 91 kórházat, 54 rendelőintézetet, 
107 mentőállomást megújítottunk. Az „Egészséges Budapest” program a központi 
régióban 700 milliárd forinttal infrastrukturális, orvostechnológiai és informatikai 
beruházásokat valósít meg az itt lévő országos gyógyintézetekben, kórházakban, 32 
szakrendelőben. Ezen túlmenően több tízezer orvostechnológiai eszköz került az 
ellátórendszerbe, beleértve a CT-ket, MRI-ket, DSA-kat, mammográfokat, lineáris 
gyorsítókat és hasonló, rendkívül magas minőségű terápiás készüléket. Ezen 
túlmenően 71 ezer informatikai eszköz került a kórházakba: PC-monitorok, skill-
laborok és a többi. 

A humánerőforrással kapcsolatban annyit említenék meg, hogy 2010-2019 
között átlagosan 56,8 százalékkal növekedett az orvosok alapbére, 2019-ről 2023-ra 
átlagosan a 2019. évi 2,5-szeresére növekszik. A szakdolgozók bére 2010-2018-ig 
átlagosan 53 százalékkal növekedett, 2019-től 2022. januárra átlagosan 72 százalékkal 
növekszik. 2018-hoz képest ennek a szakdolgozói béremelésnek a forrásigénye 
239 milliárd forint. 2010-ben 420 volt a rezidensek száma, 2020-ban a pályaválasztó 
rezidensek száma 782. Folyamatosan csökken az orvoselvándorlás, az ehhez szükséges 
hatósági igazolványt 2010-ben 845 fő, 2019-ben 280 fő kérvényezte, ez 67 százalékos 
csökkenés. Hangsúlyozom, hogy 2010-ben a dolgozó orvosok száma 33 943 fő volt, 
2020-ban 37 188 fő.  

Az egészségügyi szolgálati jogviszony a rendkívül tarka, sokféle munkavállalási 
körülményt egységesítette, átlátható rendszert teremtett és az egészségügy irányítását 
megkönnyítette. A főbb rendelkezések közül megemlítem: új összeférhetetlenségi 
szabályok, kirendelési szabályok, minősítési rendszer, az orvosi kamara erőteljes 
kérésére a hálapénz kivezetése, béremelés, munkajogi szabályok. A humán erőforrás 
megtartására számos ösztöndíj létezik, lehetséges megpályázni, rezidensi 
ösztöndíjprogramban 2011 és ’21 között 7700 szerződéskötés történt, 2020-ban 1059, 
aminek a lehetőségét 1,7 milliárd forint biztosította. Elindult a szakorvosképzés 
fejlesztése, átdolgozása, szakorvosjelöltek kompetenciaszintjének meghatározása. Az 
ápolótanulók részére a pályaválasztási támogató program 2020 szeptemberéig több 
mint 1,3 milliárd forint támogatást biztosított, 3214 tanuló kapott támogatást. A 
Mihalicza-ösztöndíj, amely 2017-től létezik, támogatja a szakdolgozók további 
képzését, magasabb képzettség elérését. 
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Az egészségügyi források 2010-ben 1197 milliárd forintot tettek ki, 2022-re 
2884 milliárd forint van elfogadva. Ez megközelítően 1700 milliárd forinttal több. A 
kormány meghirdette az új egészségkultúra programot, amely a prevencióra helyezi át 
a hangsúlyt abból a megközelítésből, hogy ezáltal lehet biztosítani a lehetséges 
leghosszabb egészséges életévek számát, értelemszerűen az átlagéletkor növekedését 
is. Ebből a célból néhány alapvető pillér elhelyezése történt meg. A leglényegesebb az 
alapellátás átalakítása: minden olyan diagnosztikai és terápiás beavatkozást ott 
célszerű elvégezni, ahol a beteg van, értelemszerűen ez csökkenti a várólistákat, a 
kórházakon belüli várakozást, a betegutazásokat csökkenteni, akár minimalizálni 
lehet, illetve be lehet vonni az alapellátásba a családorvosok további szakvizsgáit, 2.-at, 
3.-at, 4.-et, az alapellátás eszköz-, műszerparkja minimumfeltételeinek meghatározása 
után lehetséges ezek kiegészítése és a további szakvizsgák esetében a családorvosi 
praxisokban elvégezhető dedikáltabb orvosi, szakorvosi tevékenységek jelentős 
hányadát ugyancsak el lehet végezni. Az ehhez szükséges eszköz- és műszerpark az 
alapellátás infrastruktúrájának, műszerparkjának a második fejlesztési programja. 
Ugyanennyire lényeges, hogy 2018 májusában-júniusában a nemzeti rákkontroll 
program mintájára elkészült azoknak a népegészségügyi betegségeknek a nemzeti 
programja, amivel az emberek nagy részét elveszítjük. A keringési és daganatos 
betegségek jelentik Magyarországon az összmortalitás 75 százalékát ugyanúgy, ahogy 
Nyugat-Európában.  

Azoknak a betegségcsoportoknak a komprehenzív programja ez prevenciótól a 
hospice-ig, amiben az emberek megnyomorodnak, mentálhigiéné, mozgásszervi 
betegségek. Értelemszerűen a jövő a gyermekgyógyászat nemzeti programja. A közben 
kialakult világjárvány kényszerítette ki a hatodik nemzeti program létrehozását, ez a 
Nemzeti infektológiai program. 2021 és ’27 között az országos intézeti központtal 
működő nemzeti programok módszertani fejlesztésére a kormány 85 milliárd forintot 
biztosít.  

Az országos intézetek definíciója az, hogy népegészségügyi jelentőségű 
betegségek epidemiológiai, módszertani, szervezési, diagnosztikai, terápiás, kutatási, 
oktatási és rehabilitációs központja, amely körül országos hálózat végzi el a betegek 
ellátásának teljes spektrumát. Nyilvánvalóan mindegyik szónak jelentősége van, 
epidemiológiának, diagnosztikának, terápiának, klinikai kutatásoknak, amelyet 
minden országos intézet köré szervezett megyei ellátóhellyel, centrummal vagy 
osztállyal - attól függ, hogy melyikről van szó - hálózatban érdemes működtetni. 

A nemzeti egészségügyi programok megvalósítását számos fejlesztés támogatja. 
Az onkológiai, kardiológiai eszközpark fejlesztése 12 és fél milliárd forintból indult el, 
az orvostudományi kutatás, nemzetközi együttműködés fejlesztése 12 milliárd forint, 
az NNK-ban egy még magasabb szintű, pandémiák komplex ellátására, kiszolgálására 
szolgáló labor építése ugyancsak 12 milliárd forint, katasztrófavédelmi laboratórium a 
Honvédkórházban 3 milliárd forint, az infekciókontroll támogatása az összes 
magyarországi egészségügyi intézményben 2,6 milliárd forint, illetve a kórházak 
állagának felújítására Budapesten 17 kórház esetében 60 milliárd forint.  

Létrehozta a kormány 2019-ben a Nemzeti Humán Reprodukciós Intézetet, 
amely a meddő párok gyermekvállalásának, ellátásának, diagnosztikájának, 
terápiájának az országos központja, körülötte a magánegészségügyi intézmények 
állami ellátásba való bevonásával kialakult egy országos hálózat. Az országos intézet 
mellett létrejött a szakmai kollégium megfelelő tagozata és a szakmai kollégiumi 
tagozat kidolgozta az irányelveket, ezáltal Magyarországon ez az ellátás egységes, 
standard és magas színvonalú lesz. Ezen túlmenően az állam a meddőség kivizsgálását 
teljesen ingyenessé és teljesen TVK-mentessé tette. A szükséges gyógyszerek közül 
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kiemelt, százszázalékos támogatást kapnak az idetartozó gyógyszerek, amelyeknek a 
listája, száma jelentősen bővült. Az embrióbeültetések száma - ezzel kapcsolatban is 
fals számok jelentek meg - 2019-ben 7820 volt, 2020-ban pedig a pandémia ellenére 
8056.  

Ahogy említettem, prevenciós szemléletű az egészségügy új megközelítése, ami 
azt jelenti, hogy arra törekszünk, hogy azokat a körülményeket, amelyek a betegség 
kialakulásához vezetnek, kiiktassuk a környezetünkből. Ez a primer prevenció. A 
szekunder prevenció, vagy népszerű nevén szűrés, pedig azt jelenti, hogy olyan korai 
stádiumban jussunk el a diagnózishoz, amikor se tünet, se panasz nincs, de a betegség 
korai stádiumban perzisztál, és a gyógyítási lehetőségek magasak. 

A primer prevenciónak számos lehetősége van: a mozgást, kondicionálást 
lehetővé tevő különböző programok az óvodától az életkor végéig - ezt délelőtt volt 
alkalmam részletezni -, a szenvedélybetegségek - dohányzás - kiiktatása a mindennapi 
életünkből, egészséges táplálkozás, vízivás - tessenek arra gondolni, hogy a daganatok 
primer prevenciójának 70 százaléka a táplálkozással van összekötve -, 
egészségfejlesztési irodák, egészséges életmód a betegségek elkerülésére. 2012-2019 
között 11 milliárd forinttal nagyon jelentős kommunikációt, az alapellátással való 
együttműködést és közösségi egészségfejlesztő tevékenységet végeztünk.  

Magyarország a kötelező védőoltások tekintetében a világ legelső állama. 
12 plusz 1 a jelenlegi kormányzás alatt, tehát 13 kötelező oltás van. Az átoltottság 
mértéke 99,6 százalék. Ilyen sincs a világon. Éppen ezért rendkívül furcsa és szokatlan 
- de majd erre visszatérek -, hogy a koronavírus-vakcinák átoltása, beadása az 
embereknek miért okoz nehézségeket.  

Vannak fakultatív lehetőségek különböző oltások felvételére, ezek között 
kiemelném a HPV-t, ami a 12 éves kislányok számára 2014 óta lehetséges. Az 
átoltottságuk 80 százalék fölötti, ami a nők esetében azért lényeges, mert teljesen 
egyértelműen a méhnyakrák oka a HPV-fertőzés. A fiúk esetében két ok miatt fontos, 
hogy elindulhatott ez az elmúlt évben. Egyrészt, mert a kör megszakadt, tehát a férfiról 
nőre, nőről férfira való terjedés lehetőségét megakadályoztuk, ezen túlmenően pedig a 
HPV oki tényező a szájüregi, a garat-, gégerákok 35-48 százalékában, 100 százalékig a 
végbélnyílás rákjainál, nagyon sok urogenitális lokalizációjú tumornál és a vastag-, 
végbélrákok egy részénél is. A fiúk átoltottsága rendkívül lényeges. Egy év alatt, a 
legeslegelső évben elérte a 66 százalékot, majdnem 70-et.  

Influenza elleni védőoltás: tavaly 719 ezer emberhez jutott el, az utolsó két évben 
ingyenes, és a legutolsó oltási periódusban 1 millió 191 ezer adagot vettek fel az 
emberek, a felnőttek, és több mint 60 ezret a gyermekek.  

Populációszintű szűrések. Az újszülöttek kötelező anyagcsere-vizsgálatai - ami 
számos - további kettővel egészültek ki: a cisztás fibrózis szűrése, és jelen pillanatban 
van napirenden, határozottan támogatjuk, ez az SMA korai szűrése, ami a korai 
terápiát lényegesen előbbre hozhatja és eredményessé teheti. 

A népességszintű, központilag szervezett onkológiai szűrések Magyarországon 
mind a három populációszinten szűrhető lokalizációra kiterjednek. Ezek közé tartozik 
a 45-65 év közötti nők kétévente végzett emlőszűrése, ahova 2,6 millió főt hívtunk meg. 
42 százalékuk jelent meg, ami rendkívül alacsony, mert hiszen a populációszintű szűrés 
70-80 százalék fölötti részvételi arány esetében mutat népességszintű előnyöket, 
egészségügyi előnyöket. A megjelent 4 millió főből 10 600 malignus daganatot 
mutattak ki, és ebből a tapinthatóság alatt - 15 milliméter alatt - 5421 beteget 
diagnosztizáltak, akiknek a gyógyulása tekintettel a korai stádiumra, 90 százalék fölött 
van. 
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Elindult a 25-65 év közötti nők méhnyakrákszűrése. Itt az átoltottság rendkívül 
gyorsan emelkedett. Amikor én még aktív voltam onkológusként, ezelőtt 10-15 évvel 
nem érte el a 20 százalékot az átszűrtség. Nagy öröm számomra, hogy ma már azt 
mondhatom, hogy ez 60 százalék. A 900 ezer citológiai szűrésre meginvitált asszony 
közül 60 százalék vett részt a szűrésen. Prékancerózist, tehát rákmegelőző állapotot 7 
százaléknál mutattak ki s rosszindulatú daganatot 2 százaléknál. 

2019-ben indult el az 50-70 évesek vastag-, végbélrákszűrése. Ez egy hosszú, 
áldatlan, 20 éves vitának a megoldása volt. Az egységcsomagot a laboratóriumi 
vizsgálatra eddig 275 ezer fő vette át. Nagy öröm, hogy 241 ezren beküldték 
laboratóriumi vizsgálatra a mintát, ebből behívtak kolonoszkópos vizsgálatra majdnem 
20 ezret, 14 ezer fő megjelent, polipot 7 ezret találtak, prékancerózist közel 5 ezret, 
rosszindulatú daganatot 1509-et.  

Itt szeretném megemlíteni, hogy a populációszintű szűrésekre azért van 
lehetőség, mert a daganatok kialakulása éveket vesz igénybe, és a szűrések 
periodicitása ehhez igazodik. Méhnyakrák esetében a rák prékancerózisból rákká 
alakulása 2-3-4 év, ugyanennyi lehet a cervixnél is, a vastag-, végbélrákok esetében 
pedig 8-10 év. Tehát a szűrésnek az az értelme, és amikor a szűrést tetszenek 
minősíteni, ezt tessenek figyelembe venni, hogy a vastag-, végbélrákok esetében 10 év 
áll rendelkezésre ahhoz, hogy vagy a prékancerózist vagy a kialakult rákot korai 
stádiumban észre lehessen venni, és jó eredménnyel gyógyítani.  

A jelenlegi helyzetben, a Covid-járvány alkalmából Magyarországon összesen 
két hónapot egyszer, utána pedig három hetet szüneteltek az onkológiai 
szűrővizsgálatok, ami azt jelenti, hogy teljesen tünet- és panaszmentes emberek 
vizsgálata maradt el egy olyan négy- vagy tízéves perióduson belül, amit akár a 
következő hónapban, bármikor pótolni lehet. Ha képviselő úrnak van további kérdése, 
készséggel állok rendelkezésre.  

Nagyon lényeges az, hogy lágysugaras CT-vel elindult egy olyan pilot program, 
ami a tüdőrákok szűrését célozza meg. A tüdőrák korai diagnosztikája, szűrésszintű 
vizsgálata nem felel meg a szűrések definíciójának, de elindult a pilot program, az egyik 
Amerikában, a másik Európában, amelyik pontosan azt vizsgálta, hogy bizonyos 
rizikócsoportok esetében, tehát a népesség egy szűk csoportjában, ha elvégzik az 
alacsony dózisú CT-vel a vizsgálatot, van-e értelme, vagy nincs értelme, ki lehet-e 
mutatni korai stádiumban a tüdőrákot vagy nem. Ez a program várhatóan egy-két éven 
belül befejeződik.  

Nagyon röviden mondom, hogy az elhanyagolt, periférián lévő hátrányos 
helyzetű településeken élők vizsgálata céljából 10, általános vizsgálatok elvégzésére 
alkalmas buszt állítottunk be. Huszonnyolcezer embert vizsgáltak meg, 28 ezer ember 
30 százalékánál olyan elváltozást találtak, amely további kezelést igényelt. 
Értelemszerűen őket azonnal kórházba igényelték. Szájüregi vizsgálat, PSA, vércukor, 
koleszterin, csontsűrűség, légzésfunkció, vérnyomás, EKG, kardiológiai vizsgálat, 
angiológia, bőrgyógyászat, fül-orr-gégészet, ez a repertoár.  

Az alapellátásra 2010-ben a kormány 119 milliárd forintot fordított, 2021-ben 
313-at, 2022-ben 354 milliárdot. Tehát a növekedés 234 milliárd forint, vagy ha úgy 
tetszik, 195 százalék. Ez alatt a háziorvosi praxisok bevétele a 2010-ben elért 867 000 
forintról 2021-re 2 626 000 forintra emelkedett, a fogorvosi praxisok esetében 
663 000-ről 1 747 000-re. Az alapellátás fejlesztése a „Magyar falu” programban: 
ennek a keretösszege 20 milliárd, 412 orvosi rendelő újul meg, 1695 faluban új orvosi 
eszközök kerülnek, 18 faluban szolgálati lakások épülnek és ezen túlmenően 
informatikai fejlesztésekre további 2 milliárd forint jut. Az eszközbeszerzés az 
alapellátás számára 25 milliárd forint lesz, prevenciós kapacitás, további 
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szakképzettségnek megfelelő eszköz-, műszerpark. Budapesten 2020-tól évi 10 
milliárd forintot ad a kormány az alapellátás fejlesztéséhez. Az ügyeleti ellátás 
finanszírozását 3 milliárd forinttal erősítette meg a kormány, a pandémia elleni 
védekezésben való részvételért a háziorvosokat 6,4 milliárd forinttal támogatta.  

Ezen túlmenően támogatást kaptak a háziorvosok a praxisjog megvásárlására, 
letelepedésre és más fejlesztésekre. A praxisközösségek létrehozásának az volt az 
értelme, hogy több orvos együtt lényegesen többféle tevékenységet el tud végezni, mint 
egy-egy praxis. A praxisközösségeknek többféle formája van. Van, amikor csak 
háziorvosok vesznek részt, van, amikor csak fogorvosok, csak gyermekgyógyászok, de 
vannak olyan lehetőségek is, amikor kibővül a paletta, sőt mi több, további orvosi 
tevékenységek jelennek meg, akár logopédia, akár diabetológia és nem akarom 
folytatni. Ennek a szerveződésnek megfelelően kaptak a magánpraxisok és a 
csoportpraxis két minőségi fokozata 30 százalékos többlettámogatást, 80 százalékos 
többlettámogatást és 100 százalékos többlettámogatást. Az én elképzelésem az, hogy a 
csoportpraxis területeket lásson el hiánytalanul és szervezze meg az ügyeletet. Ez azt 
jelenti, hogy az a fogalom Magyarországon, hogy betöltetlen praxis, megszűnik, hiszen 
több orvos az általa elvárt területen élők ellátását és ügyeleti ellátását képes megoldani. 

A mentőszolgálat pilotprogramjáról nem akarok részleteket mondani. Ez 
Hajdú-Bihar megyében folyik. Ez egy kísérlet arra, hogy a jelenlegi mechanizmust 
ügyeletek esetében lehet-e tökéletesíteni. Nem akarok prejudikálni, megvárjuk a végét, 
meglátjuk, mi az előnye és mi a hátránya és úgy döntünk. Mindenesetre azt 
megemlíteném, ha a sürgősségi ellátás átalakításáról beszélünk, hogy ennek az 
alapfeltétele volt a mentés megerősítése. ’19 és ’21 között 254 mentőautót cseréltünk le, 
de minőségi csere volt, mert egyúttal nagyon korszerű műszerekkel felszereltük. Erre a 
kormány 9,8 milliárd forintot biztosított. 2021-ben további 6,9 milliárd forint áll 
rendelkezésre további 85 mentőautó cseréjére. Huszonhat mentőállomás felújítása, 
korszerűsítése kezdődött el, eddig 3 milliárd forintot adott a kormány, az RRF-ből 
pedig további 8 milliárd forintot kapnak.  

Kialakult az önálló magyar légimentés: 9 helikopter, 13 milliárd forint. Senki 
nem hitte, különösen a politikai paletta egyik fele, hogy ki lehet alakítani két hét alatt 
a sürgősségi ellátási szisztémát. Ennek érdemi része volt a triázs kialakítása, 
diszpécserszolgálat bevezetése, akut alapellátási egység és szakmai irányelv a triázsról, 
ami gyakorlatilag a kollégiumok által egy-két nap alatt elkészült. Egyetlenegy napig 
fennakadás nem volt. Heteken-hónapokon keresztül minden nap kellett jelentést 
tenniük, aztán ez online jelentéssé alakult át, aminek része a várakozási idő 
monitorizálása is. A sürgősségi triázs finanszírozása 627 millió forintból történik 
évente.  

A családbarát szülészet kialakítására 10 milliárd forintot biztosított a kormány. 
A pályázat első ütemében 44 kórház 66,3 milliárd forintot kapott, a második ütemben 
53 kórház 3,3 milliárd forintot. Létrehozták a kollégiumok az ennek megfelelő szakmai 
irányelveket a csecsemőgyógyászatban is és a szülészetben is.  

A krónikusellátást nyilvánvalóan módosítani kell és át kell alakítani, 
véleményünk szerint nem szabad engedni, hogy az akut ágyakat a krónikus ellátás 
terhelje, ugyanakkor ki kell alakítani azokat az ellátási egységeket, ahol az egészségügyi 
és a szociális indikációkat egységesen lehet kezelni állami körülmények között is és a 
beteg, az érintett otthonában is. 

Rengeteg a digitális fejlesztés. Ha megengedik, ebbe nem megyek bele, több 
oldalt tesz ki, mindenesetre megemlíteném, hogy zárójelentések, telemedicina, mobil 
applikáció, egészségügyi adatok egységesítése, kórházgazdálkodási rendszer, 
járóbeteg-irányítási rendszer, vészhelyzeti egészségügyi digitalizáció és a többi. 
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Jelenleg azt lehet mondani, hogy a napi forgalom 800 ezer elektronikus recept, 250 
ezer ellátási esemény. A magánellátók csatlakozásával komplex lett, tehát időtől 
függetlenül az ország bármelyik pontján az egészségügyi ellátásra szoruló beteg összes 
lényeges paraméterét másodpercek alatt el lehet érni. 

Az ágazati irányítás olyan értelemben változott, hogy az egészségügyi 
minisztérium, vagy ha úgy tetszik, az egészségügyi miniszter irányítja a 
szakmapolitikát az államtitkárságon és számos háttérintézményen keresztül. A 
középirányító szerepkörbe pedig az Országos Kórházi Főigazgatóság lépett be. 
Hangsúlyozom, semmiféle szakmai kompetenciája nincs, a felelőssége az egészségügyi 
rendszer működtetése, gazdálkodása és finanszírozása. Felépült a rendszer: 
alapellátás, járóbeteg-szakellátás, városi kórház, megyei kórház, ez egy egység. Van a 6 
nemzeti program, amelynek a szakmai irányítója az országos intézet a regionális 
központjaival, a megyei központjaival, és ha vannak feladatok az alapellátás felé. Ezen 
túlmenően van a járványügyi helyzetek kezelése, irányítása, ami hatósági jogkörénél 
fogva nyilvánvalóan az Nemzeti Népegészségügyi Központ feladata egyrészt, másrészt 
az Országos Infektológiai Intézeté és az Országos Korányi Intézeté.  

Vannak még további adataim, de én azt hiszem, bőségesen kimerítettem az önök 
türelmét, és köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter úrnak a számadatokban bővelkedő 

tájékoztatóját. Ezt követően bizottsági képviselői hozzászólásokra kerül sor, mint 
ahogy mondottam, 4 perces időtartamban, és főtanácsadó úrral - Szabó Timea 
képviselő asszony jelzésének megfelelően - fogunk igyekezni nagyon, hogy tartsuk a 
hozzászólások idejét. A 4 perc leteltével óvatosan jeleznék, és a zárógondolatot, a 
kérdéseket, észrevételeket akkor kellene megtenni. Tessék parancsolni! Önöket illeti a 
kérdezés lehetősége. (Jelzésre:) Molnár Ágnes képviselő asszony. 

Hozzászólások 

DR. MOLNÁR ÁGNES (Fidesz): Köszönöm a szót, elnök úr. Nagyon köszönöm, 
professzor úr, miniszter úr, ezt a 10-11 éves időtartamra vonatkozó áttekintését. 
Nagyon-nagyon kimerítő áttekintés volt ez, és teljesen szakmai alapokon 
fogalmazódott meg, szakmai alapokon nyugszik. Ez mindenki számára egy jó 
felkészülést jelenthet, hogy Magyarországon az egészségügyi ellátórendszer hogyan is 
néz ki.  

Egy évvel ezelőtt, amikor még itt ültünk, és bizottsági ülést tartottunk, akkor 
még sajnos a vakcináról nem beszélhettünk, ez nem volt kézben, viszont 2020 
decemberében, december 26-án az első vakcina beadásra került Magyarországon is. Ez 
óriási lépés volt, mert az első három ország közé tartoztunk, ahol meg tudott kezdődni 
a vakcináció. Ugyanilyen fontos lépés volt az, hogy a harmadik oltásnak a beadását 
pedig Európában az elsők között tudtuk megkezdeni 2021 augusztusában. Túl voltunk 
egy első, második, harmadik hullámon, nagyon sok járványügyi tapasztalat 
megfogalmazódott, és kimondhatjuk azt, hogy Magyarországon minden koronavírusos 
betegnek jutott kellő mennyiségű ágy, szakmai tudás, orvosi ellátás, ápolói ellátás, 
felszerelés, és az egészségügyi személyzetnek nem elég a köszönet azért, ahogy ezeket 
a hullámokat végig, helytállóan követte.  

A negyedik hullámban vagyunk. Ez természetesen részben a számadatokból is 
jól látható, de ez a negyedik hullám egy kicsit más, mint az első hullámok, mert a 
vakcina korlátlanul rendelkezésre áll. A mai napon már átléptük a 6 milliót az oltottak 
tekintetében, az első oltással oltottak tekintetében, és megfogalmazódtak azok a 
tapasztalatok, miniszter úr, hogy milyenek ezek a vakcinák, milyen hatékonyságúak, és 
erről szeretnék érdeklődni. Milyen a viszonya a vakcináknak a halálokok és a halálozási 
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adatok szempontjából? Erre is vannak most már mérhető adataink és evidenciákon 
alapuló adataink. Azt szeretném még megkérdezni a járványügyi intézkedésekkel 
kapcsolatban, hogy az egészségügyi szolgáltatók miniszter úrtól milyen utasítást 
kaptak a napokban a járványügyi intézkedésekre való felkészülés szempontjából. 
Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdések, észrevételek? (Jelzésre:) Varga 

Zoltán képviselő úr! 
 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Bizottság! 

Tisztelt Miniszter Úr! Ha jól értem, engem meg is szólított félig-meddig, de valójában 
úgyis szólni akartam, és jó apropója ez az ön tájékoztatásának, amit köszönök szépen, 
és valóban rengeteg adatot tartalmazott. Én mindettől függetlenül egy picikét 
hiányoltam belőle a jelenlegi helyzet komolyabb kibontását, hiszen valóban, a negyedik 
hullám szemmel láthatóan egy újabb egészségügyre mért csapásnak is tekinthető, 
látjuk azt, hogy egyre leterheltebbek a kórházak. És amiről beszélni szeretnék, és 
kérdezni akarnám, hiszen tudjuk nagyon jól, hogy ez év márciusában talán ön 
nyilatkozott úgy, hogy „meg sem rendült a magyar egészségügy”, azonban elképzelhető, 
hogy ez a mi hibánk, debrecenieké, de mi ezt valahogy máshogy érezzük, és pont egy 
kolonoszkópos vizsgálattal kapcsolatban. 

Egy egészen közeli élmény ez, amikor egy szakorvos egy kolonoszkópos 
vizsgálatot kért, hogy ki lehessen deríteni, a betegnek mi is a baja, és ezt a 
kolonoszkópos vizsgálatot Debrecenben, az állami egészségügyben leghamarabb 
januárban tudják elvégezni, de azt is úgy, hogy januárban kellene telefonálni, 
egyáltalán újabb időpontot kérni, hiszen ők januárra még nem tudnak tervezni, ezt 
mondták. A fizetős egészségügyben egy ilyen vizsgálat 70-125 ezer forint között mozog 
most, és hozzá kell tegyem, hogy akit ez érintett - ismerve, hogy a vastagbéldaganatok, 
az esetleges vastagbéldaganat milyen kihatással lehet az életére akár a jövőre nézvést 
is -, nyilván egy ilyen beteg tele bizonytalansággal, megpróbálta ezt a vizsgálatot 
megrendelni, és legnagyobb megdöbbenésére ezt sem 1-2 héten belül írják neki elő, 
egyszerűen nincsen hely, mert azt mondják a magán-egészségügyi szolgáltatók is, hogy 
annyira le vannak terhelve a pandémia miatt, hogy nincsen vizsgálóorvos. 

Tehát, amikor arról beszél, miniszter úr, hogy valójában a magyar 
egészségüggyel minden rendben van, és ezeket a vizsgálatokat különben preventív 
módon el lehet végezni, ez a tapasztalat ennek ellentmond. Nyilván én azt nem tudom 
megmondani, hogy ez egy országos vagy helyi jelentőségű dolog, de azért mégiscsak az 
ország második legnagyobb városáról beszélünk, amelynek az ellátási körzete nem is 
200 ezer ember, hanem ennél lényegesen több. Tehát, amikor sokan azt érzik, hogy a 
magyar egészségügy azért mégsem olyan fényes, mint ahogy a beszámolókból vagy az 
esetleges sajtótájékoztatókból vagy a parlamenti viszonválaszokból ezt leszűrhetjük, 
szerintem valahol nekik igazuk van ebben a kérdésben. Kétségbeejtő ez a helyzet. 

Mondhatnám akár édesanyámat is, aki egy szemészeti rutinvizsgálatra szintén 
azt a választ kapta, hogy januárig ne is hívjon senkit, tehát reménytelen, januárban 
majd keresse meg az illetékes orvost, és akkor majd néznek egymásra, hogy lesz-e 
egyáltalán valami időpont, amikor meg tudják vizsgálni. Nyilván édesanyám ezt már 
rutinosan kezelte és mondta, hogy rendben van, akkor ez majd megoldódik. De nem 
akartam ezt a példát hozni. (Nacsa Lőrinc: De sikerült!) Igen, sikerült valóban, mert 
ez a magyar valóság, kedves Nacsa képviselő úr. 

 
ELNÖK: Képviselő úr, letelt az idő, úgyhogy az utolsó mondat! 
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VARGA ZOLTÁN (DK): Igen. Még egyetlenegy gyors kérdésem lenne. Önök azt 

ígérték az ország lakosságának, hogy a keleti vakcinákkal szabadon lehet majd utazni 
Európában. Szemmel láthatóan ez nem vált be, nem jött be, mondhatnám azt is, hogy 
ez nem igaz. Hollandiába egyszerűen nem engedik be azokat a magyar embereket, akik 
nem kapták meg a két nyugati vakcinájukat, például két Szputnyikkal, hiába, hogy a 
harmadik oltást felvette az ismerősöm, egyszerűen nem mehet be, külön tesztet kell 
neki végeztetni. Várom megtisztelő válaszát. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdés? (Kovács Sándor jelentkezik.) 

Kovács Sándor képviselő úr! 
 
KOVÁCS SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 

Miniszter Úr! Államtitkár Urak! Köszönöm szépen én is a beszámolót. Azt gondolom, 
hogy egy egészséges kórkép a magyar egészségügyről és arról az elvégzett munkáról, 
amelyet miniszter úr és elődei elvégeztek. 

Inkább a szociális szféráról szeretnék véleményt mondani, illetve kérdést 
feltenni. Jómagam is részese voltam, vagyok annak a folyamatnak, amely során a nagy 
kommunista rendszerek lebontásával egyfajta kitagolást, társadalmi szerepvállalást, a 
közösségi befogadást előtérbe helyezve egyfajta férőhelykiváltást végeznek azoknál az 
intézményeknél, amelyek nagy mamut intézmények, nevezzük így, európai uniós 
támogatással, nem kevés kritikával. Ezzel összhangban szeretném kérdezni, hogyan 
folytatódik, hogyan látja miniszter úr ennek a programnak a folytatását. Valamint 
látható-e már annak a fajta együttműködésnek a csírája, amely összefügg egy másik 
kérdéssel, a megváltozott munkaképességűek foglalkoztatásával, amelyre a kormány 
nagyon sok pénzt különített el?  

Információim szerint már 47 milliárd körül jár az az összeg, amely a csökkent 
munkaképességű és fogyatékos emberek társadalmi szerepvállalását segíti elő, illetve 
azt a fajta önérzetjavulást, amellyel hasznos tagjává válhatnak egy társadalomnak. 
Mindez nem képzelhető el azok nélkül a dolgozók nélkül, akiknek most január 1-jétől 
várhatóan 20 százalékkal növelik a bérét, és ezáltal elérheti azt a fajta számot, amit 
miniszter úr is mondott és én utána is számoltam, hogy a szociális szférában az átlagbér 
370 ezer forintra emelkedik. Ezzel kapcsolatban szeretnék hallani esetleg egy-két 
véleményt vagy konkrétumot. Nagy tisztelettel köszönöm szépen még egyszer a 
beszámolót és a lehetőséget. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Lukács képviselő úr! 
 
DR. LUKÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY (Jobbik): Köszönöm szépen a szót, elnök úr. 

Tisztelt Miniszter Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Az első kérdést egy generális 
kérdésként tenném fel. Merkely Béla még talán a nyáron úgy fogalmazott, hogy nem 
lesz negyedik hullám. Ehhez képest sajnálatos módon most tényként beszélünk a 
negyedik hullámról. Miniszter úr álláspontjára lennék kíváncsi, hogy mi a véleménye 
Merkely Béla nyári kijelentéséről, miszerint nem lesz negyedik hullám. 

A második kérdés, hogy miként értékeli az alapellátásban, illetve a szolgálati 
jogviszonyban végbement változásokat. Ön is kiemelt pár részletet és felsorolta Pintér 
Sándor eredményeit ezen a téren, hiszen azt mindannyian tudjuk, hogy a 
Belügyminisztérium tervezte, a jogszabály-változások a Belügyminisztériumtól voltak 
és nagyon úgy fest, hogy a Belügyminisztérium volt az, aki ezt végigvitte. Szóval, miként 
értékeli ezt a munkát, miként értékeli a Pintér Sándor által megvalósított eseményeket? 
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Másrészről folyamatos kérdés az egészségügyi dolgozók béremelésével 
kapcsolatban, hogy mik valósultak meg és mik nem. A szakdolgozói béremelés 
szükséges voltán szerintem vita nincs. Mindannyian egyetértünk abban, hogy ott 
további komoly emelésekre lesz szükség. Mikorra tudja a kormány teljesíteni ezeket a 
kívánalmakat, amelyeket a szakdolgozói kamara is megfogalmazott, mikorra tudja 
megadni elsősorban azt a különbözetet, amely a 30 százalékos ígért és a helyette kapott 
21 százalékos emelés között van? Az e fölötti emelésekre is mikor tud sort keríteni és 
milyen módon lehet sort keríteni? Ez is nagyon fontos lenne, hogy tisztázzuk. 

Az elmúlt napokban mindenhol hír, legalábbis az ország vidéki részén hír, hogy 
egyre romlik a levegő minősége. A levegőminőség romlása nemcsak egy érzékelhető 
rossz körülmény, hanem táptalaja azoknak a légúti betegségeknek is, amelyek nagyon 
sokszor krónikus obstruktív tüdőbetegséget okoznak és elsődleges kiváltó okai. 
Magyarországnak főként a keleti országrészében nagyon sok olyan terület van már 
most is, ahol veszélyes a levegő minősége és a szabadban tartózkodás sem ajánlott. 
Milyen megelőző intézkedéseket tett a kormány, milyen lehetőségei vannak, hogy az ily 
módon, ezeken a területeken fellépő betegségeket megelőzzük? Szó volt a prevencióról, 
elsődleges, másodlagos voltáról. Úgy gondolom, egyik klasszikus esete az elsődleges 
megelőzésnek, hogy a levegő jó minőségének a fenntartását is meg kell céloznia a 
kormánynak. 

Egy, a koronavírus-járvány során felmerült és a daganatos betegségek 
gyógyításának a megközelíthetőségével, az ellátás megközelíthetőségével kapcsolatos 
kutatás volt az Egészség-gazdaságtani Társaságnak a kutatása, amelyben azt vizsgálták, 
hogy a rákdiagnosztizálás milyen módon történt a járvány alatt. Azt állítják, illetve 
tapasztalták a NEAK és az OKFŐ adatai alapján, hogy 15 és 20 százalékkal kevesebb 
daganatos beteget ismertek fel ebben az időszakban. Azt szeretném kérdezni a 
miniszter úrtól, különösen mint onkológustól, hogy erre milyen magyarázat van, 
egyrészt hova tűntek ezek a betegek, illetve lehet-e úgy értelmezni, hogy kevesebb 
daganatos beteg volt ebben az időszakban, vagy a másik verzió, hogy a felismerésekkel, 
magával a detektálással volt komoly probléma a járvány időszaka alatt, és ha ez így volt, 
mit kíván tenni a kormány a fel nem fedezett betegek megtalálására. 

A következő kérdésként egy friss, aktuális kérdés: napirenden van-e az 
egészségügyi dolgozók harmadik oltásának kötelezővé tétele. A mai napon, azt hiszem, 
ezzel kapcsolatban kérdezték a kormányt. Mint a kormány egészségügyért felelős 
minisztere, úgy gondolom, rendelkezik valamilyen információval arról, hogy lesz-e 
kötelező harmadik oltás az egészségügyi dolgozók részére. 

Az utolsó kérdés friss jogalkotási, lényegében szakkérdés. A kormány azzal a 
javaslattal állt elő a Magyar Gyógyszerészi Kamarára való hivatkozással, hogy az OTC-
gyógyszerek forgalmazásával kapcsolatban olyan szűkítő szabályozás legyen, miszerint 
ezt postai vagy csomagküldeményben nem lehet a jövőben eljuttatni a betegekhez, csak 
kizárólag akkor, ha egészségügyi szakdolgozó, tehát gyógyszerész juttatja el és adja át 
a betegeknek. Ezzel lényegében a nem vényköteles gyógyszerek postai kiszállítása 
lehetetlenülne el. Indokolt-e esetleg ezt a szabályozást, vagy szabályozási tervet, vagy 
elvárást, amit még most a parlament nem fogadott el, mert a Törvényalkotási bizottság 
ülésén megakadt ez a folyamat, arra tekintettel felülvizsgálni, hogy a következő 
időszakban ismételten, ha lehetőség van rá, kerülni kell az emberek kontaktálását és 
kontaktusát, így nagy segítségére lehet a patikáknak, illetve a gyógyszerellátásnak is az, 
hogy a potenciális betegek lényegében érintkezés, sorban állás nélkül, a patikákat nem 
terhelve postaküldeményekben kapják meg ismételten azokat a gyógyászati 
készítményeket, amelyeket eddig is lehetett ilyen módon eljuttatni hozzájuk? 
Köszönöm szépen. 
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ELNÖK: Köszönöm szépen. Bőséges túllépés volt. Megyünk tovább. Tapolczai 

Gergely képviselő úr! 
 
DR. TAPOLCZAI GERGELY (Fidesz): (Hozzászólását jelnyelvi tolmács 

közreműködésével teszi meg.) Köszönöm szépen a szót. Én is köszönöm szépen 
professzor úr tartalmas beszámolóját, de mielőtt ezzel kapcsolatban észrevételeket és 
kérdéseket tennék, szeretnék pontosítani Varga Zoltán képviselőtársam felvetésére. Én 
úgy fogalmaznám, hogy nem minden európai országba engedik be a keleti vakcinával 
oltottakat, ugyanis október közepén én hivatalos ügyben voltam Hollandiában, és két 
Szputnyik oltással simán beengedtek. (Rig Lajos: Felületes volt a határőr! De hogy 
ment át a németeknél, ez a kérdés.) Ezért úgy fogalmaznék, hogy nem minden 
országban megengedett. (Kovács Sándor: Diplomata útlevéllel! - Rig Lajos: Úgy 
könnyű, diplomata útlevéllel!)  

Tehát visszatérve professzor úr beszámolójához, a minisztérium tevékenysége 
óriási terület, az egészségügyi terület az egyik. Amit én szeretnék érinteni, az két téma. 
Ehhez képest ezek nagyon apró területek, amelyeket én említenék. A munkám egyik 
része, és ezt többször említettem már, az infokommunikációs akadálymentesítés, 
4 milliárd forintot kapott az országos érdekvédelmi szervezet különböző 
akadálymentesítési szolgáltatások megvalósítására és fejlesztésére. Ehhez kapcsolódva 
szeretném megköszönni a szociális államtitkár úrnak, hogy a további fenntartáshoz, 
működési költségekhez 300 millió forintot bocsátott rendelkezésre az érdekvédelmi 
szervezeteknek, ezáltal is biztosítva a további működést. 

A másik terület az egészségügyi államtitkár asszonyhoz tartozik. Nagyon régóta 
nem találkoztunk személyesen, és nem volt alkalmam azt az együttműködést 
megköszönni, ami rendeletmódosítást a hallássérültek gépjárművezetői engedélyével 
kapcsolatban intézett, mert ez, a jogosítvány megszerzése akadályozva volt a 
hallássérült személyek számára, de rendeletmódosítással már sokkal-sokkal 
gördülékenyebb és jobb. Tehát még egyszer, ezúton is szeretném ezt megköszönni. 

Illetve a Covid-helyzettel kapcsolatban talán nem kell részleteznem, hogy milyen 
nehéz volt ez olyan szempontból is a hallássérültek számára, hogy a kommunikáció a 
maszkviselés kapcsán ellehetetlenedett. Ezzel kapcsolatban a magyar kormány 5 millió 
forint támogatást adott átlátszó maszkok fejlesztésére és legyártására, és ebben a 
programban megváltozott munkaképességű személyek is részt vettek. Nagyon sok 
tolmács, ügyintéző használja már az átlátszó maszkokat, ez számunkra egy nagyon 
fontos lépés volt.  

A kérdésem viszont megint egy másik területet érint, a digitális egészségügyi 
szolgáltatással kapcsolatos. 2017 novemberében indult az úgynevezett EESZT 
rendszer, az elektronikus egészségügyi szolgáltatási tér rendszere, ami folyamatos 
fejlesztésre szorul, ugyanakkor a Covid-helyzet ezt felgyorsította. Szerintem olyan 
minőségi szolgáltatás kapható most ebben a rendszerben, ami nagyon sok szempontból 
a fogyatékossággal élők számára például az akadálymentesítést megvalósította, mert 
olyan információkhoz juthatnak hozzá sokkal rövidebb idő alatt, amiket korábban 
nagyon hosszadalmas eljárás során kaphattak csak meg. Ezzel kapcsolatban az lenne a 
kérdésem, hogy milyen további fejlesztéseket terveznek, mert ezt mindenképpen 
érdemes lenne továbbfejleszteni, hiszen ez egy kiváló szolgáltatás. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdések, észrevételek? (Jelzésre:) Szabó 

Timea képviselő asszony! 
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SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): Köszönöm a szót. Miniszter úr, először is 
szeretném megkérdezni, hogy mi a helyzet a kiskunhalasi járványkórházzal. Ott áll 
teljes felszereltségében eszközökkel, ágyakkal, mindennel, mégsem nyit ki, holott ön 
azt ígérte, hogy a hónap közepére ez már üzemelni fog. Kórházból származó 
információm szerint nincs elég orvos. 196 dolgozóval tudnák megnyitni, amelyből a 
kiskunhalasi kórház akár 90-et is tudna biztosítani, de a maradék hiányzik. Mi ennek 
az oka, mikor fogják ezt biztosítani, mikor nyit ki a kórház? Tudjuk, hogy egyre 
rosszabbak a járványadatok, 5 ezer új napi megbetegedésről ír a hivatalos 
kormányinfó, 6 ezren vannak kórházban, 5800-an vannak lélegeztetőgépen. 
(Közbeszólások a kormánypártok oldaláról: 580-an!) Bocsánat! Köszönöm. 580-an 
vannak lélegeztetőgépen, tehát romlik a helyzet. Mikor szabadul fel ez a kórház? 

Sajnos azt is látjuk, hogy hiába emlegette Molnár Ágnes is itt, hogy a járvány 
elején vagy közepén viszonylag jól ment az oltás vagy a beoltottság Magyarországon is, 
most már az Unióban hátulról a kilencedikek vagyunk. Mikor tudja a kormány ezt 
felgyorsítani, hogy újra az élmezőnybe kerüljünk? Mik azok az intézkedések, amikkel 
ösztönözni akarja a továbbiakban az oltási kedvet? 

16 253 hatvan év feletti ember kapta meg harmadik oltásként a kínai oltást, 
holott tudjuk azt a felmérésekből, hogy legalább 20 százalékuknál teljesen hatástalan 
volt ez. Miért adják a kínai oltást, a Sinopharmot harmadik oltásként továbbra is a 60 
év felettieknek, amikor tudjuk, hogy ennek a hatékonysága csekély? Honnan tudjuk, 
hogy ezek az emberek védettek? 

A várólistákkal kapcsolatban. 2020 márciusában 25 ezer fő volt, most 
szeptemberben 41 ezer fő vár valamilyen kórházi kezelésre. Tudjuk azt, hogy akár egy 
gerincműtétnél is 520 nap a várakozási idő, egy térdprotézisnél 581, egy 
csípőprotézisnél 512, szaruhártyaműtétnél 876 nap. Ezek a hivatalos adatok a 
statisztikák szerint. Van olyan, ahol akár 2,5 évet is kell várni egy műtétre, van olyan, 
ahol csak 1,5 évet. Miért nem csökkentek a várólisták, holott a kormány megígérte, 
hogy ezt le fogja rövidíteni. 

Ön elrendelte 12 ezer ágy felszabadítását, illetve ahhoz képest, hogy azt mondta, 
minden rendben van az egészségügyben, most a nem életmentő műtéteket is 
elhalasztották. Milyen számításokra építették ezt az intézkedést, milyen számítások 
alapján vezették ezt be? Konzultáltak-e ebben a kórházakkal? A MOK győri alelnöke, 
Szijjártó László szerint rendkívül rossz a helyzet, idézem: „tarthatatlanná vált a 
betegellátás minősége a kritikus ápolóhiány miatt, vannak olyan területek, ahol nincs 
is ellátás.” Mi az ön véleménye erről, igazat mond-e a MOK alelnöke? 

Miért nincs ingyenes szűrés, ahogy Ausztriában és Angliában is van? Tervezi-e 
a kormány ennek bevezetését? Van-e arra bármilyen számítás önök szerint, hogy hány 
ember fog a negyedik hullámban összesen lélegeztetőre kerülni? Illetve ön elrendelte, 
hogy a szociális intézményekbe is tegyenek lélegeztetőgépet, de ki fogja azt 
üzemeltetni? Ott nincsen a szakdolgozóknak erre képesítése, azért nem lehet csak 
beesni az utcáról és egy ilyen gépet üzemeltetni! 

A bértáblákkal kapcsolatban hadd kérdezzem azt meg, itt elhangzott, hogy 
mennyire jók a béremelési számok, hát, hadd mondjam el, hogy egy kezdő ápoló nettó 
169 ezer forintot visz ma haza a jelenlegi bértábla szerint… 

 
ELNÖK: Letelt az idő, képviselő asszony! 
 
SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): …és egy 20 éve ápoló 182 ezer forintot, tehát itt 

eleve van egy elképesztő bérfeszültség is. Tehát az, aki 20 éve dolgozik, mindösszesen 
kevesebb mint 20 ezer forinttal visz haza többet, mint egy kezdő ápoló. Ez nem igazán 
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azt mutatja, hogy önök bármire is becsülik az ápolókat. Lesz-e tisztességes béremelés 
végre? Végül, tervezi-e az önálló szakrendelők államosítását a kormány? Hogy áll a 
városi kórházak gazdasági integrációja? A megyei kórházakba átmentek-e emiatt 
gazdasági szakemberek, vagy lesz-e ebből probléma? Köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdés, hozzászólás? (Jelzésre:) Nacsa 

Lőrinc képviselő úr! 
 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen, tisztelt elnök úr. Itt frakcióvezető 

asszony föltette azt a kérdést, hogy mit kell tennünk ahhoz, hogy többen legyenek 
beoltva. Például nem kell ilyen, oltásokkal kapcsolatos, elbizonytalanító mondatokat 
mondani, mint amilyeneket Varga Zoltán meg Szabó Timea is mondott. (Szabó Timea: 
Például?) Szerintem ez az első lépés lehetne, hogy a 11 hónapja tartó elbizonytalanító 
és oltásellenes kampányukat abbahagyják, és szerintem ez egy rettentő fontos lépés 
lenne abba az irányba, hogy tovább növeljük az átoltottságot Magyarországon, ami 
egyébként a mai napon, ahogy elhangzott, meghaladta a 6 milliót. Szerintem ez egy 
fontos lélektani határ is, és tovább kell mennünk, úgyhogy én ilyen esetekben is kérném 
önöket, hogy tartózkodjanak ezektől az uszításoktól és feszültségkeltésektől.  

Miniszter úr, köszönjük szépen a beszámolót, és köszönjük szépen az elmúlt egy 
év munkáját is, mint éves meghallgatás, és a kollégáinak is meg kell köszönnünk, az 
orvosoknak, az ápolóknak, az egészségügyi és szociális dolgozóknak és mindenkinek, 
aki a járvány elleni védekezésben is részt vett, illetve nyilvánvalóan a minisztérium 
munkatársainak is. Kérem, hogy ezt majd tolmácsolja nekik is. 

Nekem is a szociális területtel kapcsolatban lenne kérdésem, tisztelt miniszter 
úr. Az első, röviden ön is érintette az egyházak növekvő szerepvállalását a szociális és a 
gyermekvédelmi ellátások területén. Hogyan változott az elmúlt időszakban ezeknek 
az aránya? Örömteli volt látni és akár parlamenti törvényjavaslatok során tárgyalni 
azokat a tulajdonba adásokat, az átvételeket, amelyeket egyházi szolgáltatók, egyházak 
vagy egyházakhoz kötődő karitatív szervezetek végeznek ezen a területen.  

A másik kérdésem pedig a gyermekétkeztetésre vonatkozna, hiszen tudjuk, hogy 
a 2010-es szocialista kormányzáshoz képest több mint három és félszer annyit költünk 
ingyenes gyermekétkeztetésre, szociális gyermekétkeztetésre, általában a 
gyermekétkeztetésre. Hogyan tudjuk ezt a programot, és szükséges-e még tovább 
bővíteni, és mi történik most ezzel a programmal? A mostani Covid-járvány közepén, 
a szünidőkben is biztosított-e a gyermekétkeztetés a gyermekeknek? Köszönöm 
szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. (Jelzésre:) Rig Lajos képviselő úr! 
 
RIG LAJOS (Jobbik), a bizottság alelnöke: Nem jelentkeztem, elnök úr, de 

köszönöm a szót. Gondolatolvasó is alelnök úr. 
Köszönöm én is miniszter úr beszámolóját, ahogy Molnár Ágnes is mondta, 

valóban szakmai alapokon nyugodott, de nagyon sok konkrétumot hiányoltam. Ha ez 
egy szakmai továbbképzésen hangzik el, miniszter úr, ön egy nem kötelező, hanem 
szabadon választott kategóriában húsz pontot ér, és innen kérem államtitkár asszonyt, 
hogy próbálja elintézni akkor a továbbképzésemet, hogy ezt elszámolják, hiszen tényleg 
nagyon sok olyan szakmai dolog volt, ami mellőzhető lett volna, viszont nagyon sok 
konkrétum nem hangzott el. 

Miniszter úr egy nagyon erős indító mondattal kezdte, a 2010 előtti szocialista 
kormányzás privatizációját bírálta, amivel egyet kell hogy értsek, csak érdekes módon 
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már második éve kihagyja egy bizonyos kft.-nek a nevét. A HospInvestét megemlíti, de 
a MediSyst Kft.-t valahogy mindig titkolja. Pedig ez is hozzátartozik ehhez, csak az a 
baj, hogy önökhöz köthető. Tapolca és Körmend tekintetében egy működési 
privatizációt hajtottak végre ugyanúgy, mint a HospInvest és azóta is nyögik sajnos 
Tapolcán ennek a nyűgjét-baját. 2018-ban visszaállítottak 15 aktív belgyógyászati 
ágyat, amit önök 2012-ben elvettek, majd 2020 novemberétől ez a 15 belgyógyászati 
ágy a folyamatos kirendeléseknek köszönhetően a mai napig nem üzemel. Ön szerint, 
miniszter úr, biztonságos betegellátásnak tekinthető-e az, ha Tapolcáról az Országos 
Mentőszolgálatnak egy részeg embert sürgősségi ellátásban kell szállítania, és mivel 
jelen pillanatban Tapolca Veszprémhez tartozik, 50 kilométert autóztatja egy Covid-
időszak alatt úgy, hogy körülbelül az a mentőautó másfél órán keresztül kiesik a 
mentésből, semmilyen mentési feladatot nem tud ellátni?  

Még egy kérdés. A Covid-időszakban covidos beteget Veszprémbe, a 
sürgősségire kell szállítani Tapolcáról. Ez az autó több mint két és fél órát fog kiesni. 
Miniszter úr, ön elmondta, és ezzel egyet kell hogy értsek, hogy 254 mentőgépjárművet 
cseréltek le, új mentőgépjárműveket állítottak be a mentésbe 2019-2021 között. 
Tisztában van-e ön, miniszter úr azzal, hogy a kétéves mentőautók futásteljesítménye 
mennyi átlagban országos szinten? Ön, mint magánember egy kétéves autót 
megvenne-e 410 ezer kilométerrel? Ön szerint egy 410 ezer kilométert futott 
mentőautó alkalmas-e sürgősségi mentési feladatok ellátására vagy csak 
betegszállításra? Szeretnék erre választ kapni. 

Kiszámoltam, ha átlagban ezt a 254 mentőgépkocsit elosztjuk a 19 megyébe és 
most eltekintünk attól, hogy Pest megye és Pest a legnagyobb mentési feladatot ellátó 
megye, akkor 13 darab jutna megyénként. Veszprém megyét vettem alapul, ott 
összesen 32 darab mentőautó fut átlagban, ha nincs plusz hozzárendelés, ez az 
egyharmada két év alatt és önök beterveztek még 98-at. Abban egyetértünk, hogy nagy 
lemaradással kezdték meg a mentőautók pótlását. A kérdésem a következő lenne: nem 
lehetne azt megtenni, miniszter úr, hogy minden évben folyamatosan ellenőrizni a 
futott kilométert, és ha eléri a mentőautó a 150 ezer kilométert, lecserélni. Hiszen 
dízelmotorokról beszélünk, amelyek nem erre a mentésre vannak rendelve, még a 
szakemberek is azt mondják, hogy a dízelmotor nem alkalmas erre. Ez az egyik.  

 
ELNÖK: Elértük az időt, képviselő úr! 
 
RIG LAJOS (Jobbik), a bizottság alelnöke: Köszönöm szépen. Még egy perc és 

befejezem. Azt, hogy van-e elég szakember vagy nincs, ezt mindig a kórházak dolgozói 
tudják megmondani, miniszter úr. Érdemes lenne elmenni olyan osztályokra, ahol 
covidos betegeket ápolnak és megnézni Mátyás király módszerrel, hogy egy műszakban 
hány ápoló, hány szakápoló és hány szakorvos teljesít szolgálatot. Sajnálatosnak 
tartom, hogy levitték annyira a színvonalat, hogy egyetlenegy orvos van 20 betegre és 
5 betegre egy nővér van. Ez kritikán aluli, azt kell mondanom, ez az ellátás színvonalát 
rontja. Inkább felfelé törekedjünk, miniszter úr! 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Révész Máriusz képviselő úr következik. 
 
RÉVÉSZ MÁRIUSZ (Fidesz): Köszönöm szépen. Szomorú hallani, hogy ebben a 

pillanatban az ellenzék megint ott tart, hogy amikor extrém terhelés van a 
kórházakban, akkor azt kérik számon, hogy miért nincsenek normális állapotok. Hát, 
azért, mert az egész világon nincsenek normális állapotok. Ugyanakkor felhívnám 
képviselőtársaim figyelmét, hogy a magyar egészségügy éppen a rendelkezésre álló 



50 

magas számú kórházi ágy miatt nyugat-európai összehasonlításban is rendkívül jól 
vizsgázott. (Rig Lajos: Hiába van nyolc versenyautód, ha egy versenyződ van!) 

Három észrevételem van mindezen túl. Varga Zoltán képviselő úrnak abban 
kétségkívül igaza van, hogy a holland honlapokon nehéz eligazodni a tekintetben, hogy 
mi szükséges Hollandiában. Én is készíttettem tesztet, amikor voltam két héttel ezelőtt, 
de egyetlen helyen sem kérték, sem repülőtéren, sem máshol. Két Szputnyik után volt 
egy Moderna oltásom, több mint 10-11 helyen voltunk és mindenütt elfogadták. De 
nem csak én voltam így. A városi vezetők közül, akikkel voltunk, azt hiszem, 3 vagy 4 
ugyanígy volt és mindenkinek, akinek a Szputnyik után volt egy olyan oltása, amely 
Nyugat-Európában elfogadott, mindenhova be tudott menni. Ezt csak a pontosítás 
kedvéért mondom. De valóban a honlap alapján a két Szputnyikkal és egy Modernával 
nem lehetne utazni, a valóságban azonban, azt tudom mondani, lehetett. 

Miniszter úrhoz a kérdésem a következő lenne. Van négy fiam, hármat sikerült 
beoltani, a negyedik még nincs 12 éves. Nagyon szeretnénk beoltani, mert megnyugtató 
lenne számunkra. Olvasom, hogy folynak a tárgyalások. De mikor van esély arra, hogy 
a 12 év alatti gyermekek is olthatók lesznek? 

A Sinopharmhoz még egy kis aprócska észrevétel. Balliberális lapokban 
megjelent az elmúlt időszakban, hogy Szerbiában, ahol nagyon sok embert oltottak 
Sinopharm oltással, az oltott halálozottak nagy része Sinopharm oltást kapott, egészen 
pontosan 74 százalék. Egyetlen adatot felejtettek el hozzátenni: azt, hogy az első 
időszakban Szerbiában csak Sinopharm oltással oltottak és az oltottak 70 százaléka is 
egyébként Sinopharmmal lett beoltva. Tehát nagyjából, ha az adatokat egymás mellé 
rakjuk, az a valóság, hogy a Sinopharm, Pfizer és a Moderna oltást kapottak között 
pontosan ugyanakkora a halálozás a szerbiai adatok szerint. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Selmeczi Gabriella alelnök asszony következik. 
 
DR. SELMECZI GABRIELLA (Fidesz), a bizottság alelnöke: Köszönöm szépen, 

elnök úr. Azt hiszem, tisztelt kormánypárti képviselőtársaim, abban maradhatunk, 
hogy az ellenzék itt kútmérgezést folytat. Ennek egyébként az egyik célja az, amit Nacsa 
Lőrinc képviselőtársam is mondott, hogy elbizonytalanítsák az embereket az 
oltásokban. Amit felvetítenek, felvázolnak arról, hogy milyen állapotok vannak a 
kórházakban, az is arra szolgál, hogy riogassák, megriasszák, félelemben tartsák az 
állampolgárokat. (Szabó Timea: Ezek a kormány által megjelölt adatok!)  

Tisztelt miniszter úr, nagyon szépen köszönjük az alapos beszámolót és a 
magunk részéről szeretnénk azt a munkát is megköszönni, amit az operatív törzs 
vezetőjeként végzett az elmúlt hónapokban. Reméljük, hogy minél előbb vége lesz 
ennek a helyzetnek, de legalábbis azt reméljük, hogy Magyarország továbbra is 
felkészült lesz a koronavírus kezelésében és a koronavírus elleni védekezésben. Tehát 
még egyszer szeretném megköszönni önnek és csapatának ezt az elvégzett munkát. 

Az ellenzék kútmérgezésén túl pedig egy azzal kapcsolatos kérdést szeretnék 
feltenni, hogy számunkra nagyon fontos volt mindig is, ahogy Kovács Sándor 
képviselőtársam mondta, hogy kitagozzuk a gyermekeket ezekből a nagy állami 
ellátórendszerekből. A gyermekvédelem szempontjából is nagyon fontos, hogy elindult 
az a folyamat, hogy a gyermekvédelmi szakellátásban lévő gyermekek nevelőszülőkhöz 
kerüljenek. 

Ezt én egy hihetetlenül fontos dolognak tartom, hiszen nemcsak a pillanatnyi 
helyzetet kell nézni, hanem azt is kell nézni, hogyan indul el egy gyermek élete. Nem 
mindegy, hogy egy nagy állami ellátórendszerben nevelkedik és tölti a gyermekéveit, 
hanem mondjuk, nevelőszülőknél. Én azt a kérdést szeretném feltenni, hogy hogyan 
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alakult ez az elmúlt években, és hogy mit tervezünk, hogyan alakul a nevelőszülők 
egzisztenciája. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Nagyon sok kérdés elhangzott, mindegyiket 

följegyeztem, és szinte mindenről esett szó, én mindössze két nagyon rövid kérdést 
szeretnék feltenni miniszter úrnak. Érintőlegesen az SMA-ról esett szó a szűrések 
kapcsán. Azt kérdezném, hogy a minisztérium mit tett az elmúlt időszakban a már 
igazolt SMA-s betegek életminőségének a javításáért. Valamint nem esett szó egy 
dologról, a Közép-Kelet-Európai Onkológiai Akadémiáról. Mik ennek a célkitűzései? - 
erre lennék kíváncsi. Egyúttal válaszadásra miniszter úrnak át is adom a szót. 

Dr. Kásler Miklós válaszadása, reagálása 

DR. KÁSLER MIKLÓS emberi erőforrások minisztere: Nagyon szépen 
köszönöm a szót. Nagyon tudatosan nem érintettem a járványt a bevezetőben, 
feltételezve azt, hogy nagyon sok kérdés vonatkozik rá. Ha meg tetszenek engedni, 
akkor ezt pótolom, ugyanis úgy gondolom, hogy a mai megbeszélésnek ez messze a 
leglényegesebb egészségügyi és politikai témája is. 

Annyit szeretnék mondani, hogy Európában 2020. január 24-én észlelték a 
legelső Covid-fertőzést. Ugyanezen a napon az Emberi Erőforrások Minisztériumában 
egy esetleges járványban érintett összes háttérintézmény ott volt, a Nemzeti 
Népegészségügyi Központtól kezdve az országos intézetek, és nem akarom sorolni. Úgy 
értelmeztük a történteket, hogy várhatóan nagyon jelentős járvány alakul ki, ami 
érinteni fogja Magyarországot. Egészségügyi felkészülési tervet dolgoztunk ki, majd ezt 
követte miniszterelnök úr döntése 29-én, hogy 31-ével megalakul az operatív törzs. 
Mind a két esemény hónapokkal előzte meg az összes európai országot. Ettől kezdve a 
felkészülés szisztematikus volt, aminek az egészségügyi szakmai dolgait, annak az 
irányítását az EMMI végezte, de az egész ország mozgósítását és a társadalom minden 
egyes tényezőjének a reakcióját, a kötelezettségét, a feladatait az operatív törzs fogta 
össze, és ezeken a lépcsőkön keresztül jutottak el a kormányhoz a javaslatok, és 
született meg a kormánydöntés.  

Valamelyik képviselő úr, talán Lukács képviselő úr, megkért arra, hogy 
minősítsem Pintér miniszter urat. Tudom képviselő urat tájékoztatni, hogy rendkívül 
magas intellektus rendkívül magas szervezőkészséggel. Megszervezte a rendőrséget, a 
katasztrófavédelmet, a közigazgatást, a tűzoltóságot, és még nagyon sok mindent hozzá 
tudnék tenni. Ezen túlmenően rendkívül kedvező lehetőségeket teremtett a 
szakmaiságra, hogy az operatív törzshöz beérkező elképesztően sok kommentár, 
megjegyzés álszakértők, hozzá nem értők, budai jósok és celebek részéről ezen a szűrőn 
ment keresztül, úgy, hogy ami a kormány elé került, azt az operatív törzs szakmai 
alapokon szűrte. Ez vonatkozik egy további kérdésére, amelyben azt kéri, hogy 
minősítsem Merkely professzort. Ezt még az ön kedvéért sem teszem meg. Mindenki a 
cselekedeteivel, a megnyilvánulásaival, a hozzáállásával, ha felelőssége van, akkor 
magát minősíti.  

Ha meg tetszenek engedni, akkor elmondanám, hogy az első időszakban, amikor 
nagyon keveset tudtunk a vírusról, nemcsak mi, hanem az egész világ, egyet teljesen 
nyilvánvalóan tudtunk, hogy azokat a klasszikus járványügyi intézkedéseket kell 
meghozni, amelyekre nagyon sok precedens volt a medicina és az emberiség 
történetében Jeremiás prófétától - időszámítás előtt 800-200. évtől - egészen 
napjainkig, beleértve a peloponnészoszi háborút, Augustus korát, 1341-42-t és még 180 
év - nem akarom folytatni -, a flekktífusz, a kolera, Paskievics expedíciós hadserege és 
a többi. Az intézkedések arra irányultak, hogy meg kell akadályozni a vírus országba 
való bejutását. Teljesen tisztában voltunk vele, hogy nem lehet, de késleltetni lehet.  
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Attól kezdve, amikor bekerült, jött a tesztelés, a diagnózis - ha érdekli, 
elmondom a gyorstesztek, a PCR-tesztek előnyeit, hátrányait, korlátait -, a 
kontaktkutatás és a karantén. Ezek azt a célt szolgálták, hogy ne alakuljanak ki a 
továbbterjedés gócai. Amikor kialakult itt-ott góc, akkor pedig minden járványügyi 
intézkedés arra irányult, hogy a közösségi terjedést meg lehessen akadályozni, és mivel 
ezzel kapcsolatban minden európai országot minden járványügyi intézkedésünk 
megelőzött, ezért a magyar védekezés az első hullámban rendkívül sikeres volt, 
Európában a legjobb. Akkor tetszettek mondani először, hogy tömeggyilkosok 
vagyunk. Ezt ismerte el Hans Kluge, a WHO európai igazgatója, aztán utána jóval 
később a WHO főigazgatója.  

Májusban lehetett enyhíteni, liberalizálni a szigorításokon. Utána jött egy nyár, 
ami az utazásokkal telt el, és az utazások végeredményeképpen az iskolanyitással egy 
időben ugyanaz az eredeti vírustörzs ismételten elkezdett terjedni az országban. 
Teljesen nyilvánvaló volt a november 11-én meghozott, szigorító járványügyi 
intézkedések után, hogy csak járványügyi intézkedésekkel ezt a hullámot, lapítani a 
görbét, a fertőzés terjedését megakadályozni nem lehet. Rendkívül világos fejjel 
beláttuk, megállapítottuk, hogy csak a tömeges oltás jelentheti ennek a kérdésnek a 
megoldását.  

Ez a magyarázata annak, hogy Magyarország minden európai 
vakcinabeszerzéshez csatlakozott. De amikor azt tapasztaltuk, hogy sem 
mennyiségében, sem az időpontjait tekintve az európai szállítmányok nem felelnek 
meg a szerződéseknek, de különösen nem a magyarországi járvány igényeinek, minden 
szakmai biztosítékot figyelembe véve, tehát az NNK, az OGYÉI szakemberei elutaztak 
Moszkvába, elutaztak Kínába, helyben ellenőrizték a kínai és az orosz vakcina 
gyártását. Rendkívül korszerű körülményeket találtak, teljesen automatizált, független, 
computerizált rendszert. Tehát az, amit ott előállítottak, az standard volt, ami azt 
jelenti, hogy a gépsor végén mindig ugyanaz az anyag jött le. Ez volt a minősítés egyik 
körülménye. A minősítés másik körülménye az, hogy a fázisvizsgálatok lezárása után - 
itt három fázisról, 1, 2, 3 és a preklinikai vizsgálatokról van szó - legyen meggyőző 
bizonyíték arra, hogy a vakcina valóban hatásos és jelentős mellékhatásai ne legyenek. 
A Szputnyik esetében megjelent egy Lancet-cikk, a kínai vakcina esetében pedig a 
veszélyhelyzeti alkalmazását a WHO elfogadta. Ezt követően, mikor Magyarországra 
érkezett a két keleti vakcina, az NNK még 8 további paramétert vizsgált minden egyes 
szállítási tétel esetében és csak miután ez is teljes bizonyossággal, száz százalékról 
beszélek, megfelelő volt, utána került sor az alkalmazásra. Amikor december 26-án 
elindult a vakcináció, Magyarországon az eredeti vírus okozta a fertőzést és az eredeti 
vírus ellen kifejlesztett ötféle vakcinával végeztük a vakcinációt. Tudományos 
bizonyítékunk van a Magyarországon elvégzett vizsgálatok alapján arra, hogy 
mindegyik vakcina a fertőzés megakadályozásában 69 és 89 százalék között hatásos 
volt. 3,7 millió átoltott beteg adatbázisát vizsgálta át egy epidemiológiai kutatócsoport, 
én az ő eredményüket mondom. Ez nem vízió, nem fantázia, nem a budai jós, hanem 
ez tény, ez tudományos tény.  

A halálok megelőzésében, a mortalitásnál a hatékonyság minden egyes vakcina 
esetében 88-98 százalék közé esett. Ez már a harmadik hullámra is vonatkozik, mert 
az adatok 2021. január 22-e és június 10-e közöttiek, tehát ez a brit mutánsra is 
vonatkozik. De még egyszer emlékeztetnék mindenkit, hogy az ötféle vakcinát nem a 
brit mutánsra fejlesztették ki, hanem az eredeti vírusra, amelynek az R-tényezője 2,5, 
tehát egy ember átlagosan két és fél másikat fertőz, a brit mutáns pedig ennek a 
dupláját, négyet és ötöt. De a brit mutáns ellen is az előbb említett százalékokban 
hatásosak voltak a vakcinák abban az időszakban. A továbbiakban azonban megjelent 
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az indiai mutáns, amelynek az R-tényezője már nem 4-5, hanem 8-10. Tehát sokkal 
agresszívabb, sokkal gyorsabban terjed, lényegesen súlyosabb betegséget okoz és egyre 
fiatalabb korosztályokat betegít meg. 

A másik körülmény, hogy a most már 4500 ember bevonásával elvégzett 
immunitásvizsgálaton, amit sokszor tetszenek kérdezni és ismételten választ adok, az 
immunitás két komponensét, a sejtes immunitást és a humorális immunitást az oltások 
előtt, az oltás után 30 nappal, a második oltás után 30 nappal és 3 hónap után mérték, 
még egyszer mondom, 4500 ember esetében. Tehát az, hogy nem lehet közölni egy 
hónap után, hogy mi lesz öt hónap múlva, azt, nagyon szépen kérem, méltóztassanak 
megérteni. De ennek alapján öt hónap elteltével egyértelműen ki lehet mondani azt, 
hogy a humorális és a sejtes immunitás több-kevésbé paralel alakul, de nem teljes 
mértékben. Ez azt jelenti, hogy sem a celluláris immunitás, sem a humorális immunitás 
önmagában a szervezet védettségi állapotát nem jellemzi. Tehát, tessenek kedvesek 
befejezni azt az érvelést, hogy nincs anyagom, nem vagyok védett, alacsony az 
ellenanyagom, nem vagyok védett. Ez tételesen nem igaz. Ez az első megjegyzésem. 

A második megjegyzésem: mind az öt vakcina esetében a sejtes immunitás is és 
a humorális immunitás is jelentősen emelkedett. A messenger-RNS-tartalmúaknál, 
tehát a Moderna és a Pfizer esetében elsősorban a humorális immunitás emelkedett 
gyorsan, de három hónap után a titer nagyon gyorsan csökkent. Az összes többinél, a 
vektorvakcináknál és a Sinopharm esetében az ellenanyag-termelődés folyamatosan 
nőtt, sőt azt lehet mondani, hogy a Szputnyik esetében az összes többihez viszonyítva 
végig nagyon magas szinten maradt és alig csökkent. (Dr. Lukács László György 
távozik.) Általában mondom, hogy jellemző a messenger-RNS-alapúakra az 
ellenanyag-emelkedés, az összes többire pedig a celluláris immunitás kifejezettebb 
manifesztációja.  

Ezen túlmenően mondanám, hogy tessenek belegondolni abba, hogy a 
vektorvakcinák egy emberre nem fertőző vírus segítségével jutnak el az emberi 
sejtekhez, adenovírusokról beszélek. Az adenovírus, tehát a vivővírus ellen is termel a 
szervezet, ha fertőző, ha nem fertőző, ha patogén, ha nem patogén, ellenanyagokat. Ez 
korlátozza az alkalmazhatóságukat és az újabb oltás lehetőségét, mert esetleg az 
adenovírus ellen termelődő ellenanyag fogja az egész komplexumot - benne a 
tüskefehérjét is - eliminálni a szervezetből. Ezen túlmenően egyetlenegy adat sincs arra 
nézve, hogy hol van a humorális immunitásnak az a határa, amely fölött a védettség 
biztos, vagy hol van ez a határ sejtes immunistás esetén. Ha ezt meg tudnánk határozni, 
még konkrétabban tudnánk beszélni, de nyilván a nehézség abban is van, hogy a sejtes 
immunitás esetén és a másik fajta humorális immunitásnál is a szervezet általános, 
csak az egyénre jellemző immunállapota más és más. Tehát fehéren-feketén ez a 
helyzet a vakcinákkal, a vakcinák hatékonyságával, amit többen megkérdeztek. 

Még egyet mondanék: a Sinopharm nemcsak a tüskefehérje ellen termel 
ellenanyagokat és biztosít sejtes védelmet, hanem mivel az egész vírus, az összes 
fehérjekomponens az elölt vírusban benne van, nyilvánvalóan a védettség sokkal, de 
sokkal több víruskomponens ellen fejlődik ki. Értelemszerűen ezeket az adatokat nem 
tudtuk akkor, amikor elrendeltük vagy döntöttünk arról, hogy milyen vakcinákat 
alkalmazzunk, de volt annyi orvosi iudiciumunk, hogy meghatároztuk azt, hogy az 
addigi ismeretek és elméleti megfontolások alapján, ami nem a jósok, a celebek és 
mások véleményén alapult, hanem az ide tartozó országos intézetek, szakmai 
kollégiumok és azon dedikált tudósok véleményén, akik vagy a virológia területén 
rendelkeztek ismeretekkel, vagy ha a virológus éppen biológus és nem látott beteget, 
akkor az ismereteit az a klinikus egészítette ki, aki tudta, hogy mi az a citokinvihar, 
tudta, hogy mi az a kardiális légzés s a többi. 
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Tehát mindegyik vakcina megemeli a védettséget, majd a védettség csökken. 
Minden egyes életkorcsoportba ugyanez tartozik. Értelemszerűen mindegyik 
életkorcsoportban át kell oltani az embereket és kezdeményezni kell 3-4 hónap után a 
harmadik oltást. Kérdés az, hogy kiket kell elsősorban oltani. Ha vissza tetszenek 
emlékezni, a sorrend az volt, hogy egészségügyi dolgozók, szociális intézményekben 
dolgozók, időskorúak és bizonyos betegségekben szenvedők. Ezek voltak: a hypertonia, 
a diabétesz, a daganatos betegségek és így tovább, és így tovább. Erre vonatkozóan is 
elkészültek a vizsgálatok és azt tudom önöknek mondani, hogy aki diabéteszes volt, ott 
a fertőzés száma, a fertőzöttek száma nem nőtt. De aki diabétesszel kapta meg a 
fertőzést, ott a halál rizikója három-négyszeres volt a teljes populáción belül, de ezen 
belül a fiatalabb korosztályokban a mortalitás rizikója 17-szeres volt. Majdnem hasonló 
arányok alakultak ki más betegségek esetén is, említeném itt a szívelégtelenséget, 
említeném itt a krónikus tüdőbetegségeket. Érdekes módon ez azt asztmára nem 
vonatkozik, és várjuk az adatokat, hogy mi a helyzet a daganatok esetében és még 
néhány betegség esetében, de várhatóan ott is hasonlót fogunk kapni.  

Mi az értelme a nemzeti programoknak, amikről beszéltem, és amik 2018. május 
végén és június elején megszülettek? Az, hogy pontosan azokat a népbetegségeket 
kezeli komplex módon - megelőzés, prevenció, diagnosztika, terápia -, amelyeknek a 
gyógyításában előre tudunk lépni. Abban az esetben, ha a populáció, a nemzet 
egészségügyi állapota jobb, és ha ezt el lehetett volna indítani ezelőtt 15 évvel, akkor 
most a diabétesz a magyar nemzet népességének 8-10 százalékában van jelen, és a 
halálozás nem 33 százalék. Mert ha a népességnek 8 százaléka diabéteszes, akkor nem 
33 százalékban, hanem 0,8 százalékban lenne a halottak között diabéteszes, ennek a 
tizedrészében, és ugyanez vonatkozik a többire.  

Én próbáltam a lényegét elmondani annak, és hogy miért nem oltakoznak az 
emberek. Magyarország világelső volt az első hullám esetén, világelső volt a 
vakcinabeszerzésekben.  

Hogy ki hova utazhat? Kérem szépen, az Amerikai Egyesült Államokba a kínai 
vakcinával lehet most már utazni. Mit jelent ez? Amerika elfogadta, kijelentette azt, 
hogy a Sinopharm a fertőzés ellen véd, mert egyébként, ha nem így lenne, nem engedné 
be a Sinopharmmal oltottakat Amerikába. Ezt a WHO már hónapokkal ezelőtt 
deklarálta vészhelyzeti alkalmazás formájában. A Szputnyikot is fogják engedélyezni, 
senkinek ne legyen kétsége. Annyit azért hadd mondjak, és nem mondok több részletet, 
mert egy-két héten belül egy nagyon magas impakt faktorú lapban az egész tanulmány 
megjelenik - majd angolból le tetszenek fordítani -, ha elmondok minden részletet, nem 
vagyok etikus, de annyit kiemelek belőle, mert ennyit megtehetek, hogy a Szputnyik 
biztosította a leghosszabb ideig a védettséget. Aztán eldöntik a nyugati országok, hogy 
mikor kezdik alkalmazni és mikor adják meg a különböző engedélyeket. 

De visszatérve, elsők voltunk a járványügyi intézkedésekben, a 
vakcinamegrendelésekben, a második vakcinával való átoltottságban, a harmadik 
vakcina lehetővé tételében, a 16-18 évesek átoltásában, a 12-18 év közöttiek átoltásánál 
is az elsők között voltunk. A kormány a legtöbbet biztosította, május óta mindenki 
válogathatott abban, hogy mivel oltatja be magát. Aki feltette ezt a kérdést, én is 
visszakérdeznék, hogy önök szerint miért nem oltatta magát, túl azon, hogy elképesztő 
hablatyolás volt a mass médiumokban ezekben a témákban. Nem vonom kétségbe a jó 
szándékot, de azt határozottan nehezményezem, hogy kiállnak ilyen-olyan-amolyan 
címekkel ellátott emberek, és a saját vízióikat tényként mondják el. Ha idefigyeltek, én 
kizárólag tényekről beszélek, de ha visszafelé megnézik a nyilatkozataimat, 2020 
elejéig, egyetlenegy szót nem kell visszavonnom, és én ehhez tartanám magunkat, és 
most is, amit elmondtam, kérném szépen, szó szerint vegyék. (Szabó Timea közbeszól.) 
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Volt még néhány kérdés, nem tudom, hogy ezek után érdekli-e önöket a válasz 
akár itt, akár kívül, bármikor állok a rendelkezésükre. Operatív törzsöm van 
párhuzamosan, de önökért itt maradok reggelig. (Szabó Timea: A konkrét kérdésekre 
esetleg rátérhetnénk, mint a kiskunhalasi járványkórház s a többi?) Tessék, kedves, 
megnyomni a gombot! 

 
SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): Esetleg, ha a konkrét kérdésekre rátérhetnénk, 

például a kiskunhalasi kórház s a többi, az is jó lenne. 
 
ELNÖK: Én is kérem miniszter urat, néhány kérdés erejéig, nem mindegyikre 

nyilvánvalóan. 
 
DR. KÁSLER MIKLÓS emberi erőforrások minisztere: Kiskunhalas jelen 

pillanatban előkészületi állapotban van. Amikor szükség van rá, megnyitjuk, és 
ugyanúgy biztosítjuk az ott dolgozókat kellő számban, mint ahogy biztosítottuk eddig.  

Még egy dologra szeretnék reagálni. A lélegeztetésnek több formája van. Az első 
típus az asszisztált lélegeztetés, eddig használtuk utána az intubációt, és a harmadik, 
rendkívül dedikált fokozat az ecmo, ami azt jelenti, hogy a tüdőt megkerülve, 
nyugalomban tartva lehet biztosítani a nagy és a kis vérkör vérének az oxigenizálását, 
oxihemoglobinját.  

Az utóbbi időben egyre több közlemény jött ki, hogy az asszisztált lélegeztetés 
után célszerű alkalmazni az úgynevezett high flow lélegeztetést, ami azt jelenti, hogy a 
beteget nem kell intubálni, tehát nem kell hozzá az a speciális ismeret, hogy hogyan 
tudom a tracheába, a légcsőbe bejuttatni a kanült, hanem elegendő a maszk 
felhelyezése, amit bárki meg tud tenni, utána be kell állítani az oxigénkoncentrációt és 
a nyomást. (Szabó Timea és Rig Lajos beszélget. - Rig Lajos: Nem igaz, mert két 
fajtája van, az invazív és a non-invazív lélegeztetés. Ez biztos.) Én olyan türelemmel 
végighallgatom számtalanszor képviselő asszonyt, ha tetszik gondolni, akkor 
megválaszolom, de ha van más konzultációja, akkor befejezem. (Nacsa Lőrinc: Ő orvos 
is!)  

 
ELNÖK: Miniszter úr, egyetlen mondatot, ha meg tetszik engedni. Elég sok 

kérdés minden irányból, több alkalommal elhangzott bizonyos vizsgálatok időpontját 
és a várólisták kérdését illetően. 

 
DR. KÁSLER MIKLÓS emberi erőforrások minisztere: Igen. Annyit mondanék 

még röviden - a beoltottságra válaszoltam - Szabó képviselő asszonynak, hogy a MOK-
alelnöknek sok mindenben részigazsága van. A bérfeszültségekről beszéltünk. A városi 
kórházak gazdasági integrációját jelen pillanatban az OKFŐ intézi, illetékességből 
továbbítom az ön megjegyzését a sajátommal együtt.  

A várólistákról pedig annyit szeretnék mondani, hogy 2010 után 70 ezer 
várólistás műtét volt, amit 41 milliárd forintos támogatással 2019-re a kormány 
24 ezerre csökkentett le. A járvány alatt ez a 24 ezres lista messze nem a 70 ezerig 
emelkedett, hanem számításaim szerint 6-7 ezerrel. Az összes érintett szakmai 
kollégiumot megkérdeztem. Az ortopédiai szakmai kollégiumi tagozat azt mondta, 
hogy megfelelő körülmények között 7 hónap alatt lehet ledolgozni ezt a különbséget, ez 
vonatkozik a csípőműtétekre, vonatkozik a térdprotézisekre. A szemészeti várólistát a 
szemészeti szakmai kollégiumi tagozat szerint körülbelül fél év alatt lehet ledolgozni 
megfelelő financiális körülmények között. Az összes többi esetben - urológia, 
nőgyógyászat, nem akarom folytatni -, mindegyik szakmai kollégiumi tagozat azt 
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mondta, hogy néhány hét. Az előbb említett várólistatöbblet ledolgozása érdekében a 
kormány az előző, a 2019 előtti 41 milliárd forint után most 12 milliárd forinttal 
támogatja a várólista ledolgozását, úgy, hogy ennek a 120 százalékos TVK, korlát 
nélküli támogatásnak 80 százalékát a műtéteket végző orvosok, nővérek és egyéb ott 
dolgozó szakemberek kapják, és a maradék 30-40 százalék a kórház önköltsége. 
Ezenkívül nem kérdezett Szabó képviselő asszony semmit. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter úr válaszait a feltett kérdésekre. 

Köszönöm az expozét és a kérdésekre adott választ, a Covidról véleményem szerint 
nagyon részletesen kaptunk tájékoztatást. 

A napirendnek ezzel a végére értünk. Miniszter úrnak az előterjesztést és a 
válaszokat nagyon köszönöm. Miniszter úron kívül a jelenlétet, hogy itt voltak a 
bizottsági ülésünkön államtitkár asszonynak és államtitkár uraknak szintén nagyon 
köszönöm és ezzel a napirendi pont végére értünk. Köszönöm szépen. 

Egyebek 

Ha meg tetszenek engedni, hadd kérdezzek annyit, hogy egyebek 
vonatkozásában van-e valakinek közérdekű bejelentése. (Senki sem jelentkezik.) Nincs.  

Annyit mindenképpen szeretnék mondani, hogy a jelenlegi időbeosztás szerint 
valószínűleg három hét múlva várható a bizottság ülése ebben a háromhetes 
parlamenti munkában az A-, B- és C-hét vonatkozásában, tehát három hét múlva lesz 
ismét B-hét. 

Az ülés berekesztése 
Köszönöm szépen, ezzel a bizottsági ülést berekesztem. Mindenkinek köszönöm 

a részvételét. 
 

(Az ülés befejezésének időpontja: 15 óra 32 perc) 

  Dr. Kovács József 
a bizottság alelnöke 

Jegyzőkönyvvezetők: Bihariné Zsebők Erika és dr. Lestár Éva 


